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ACTA DE LA SESSIÓ DE L’AJUNTAMENT PLE

Identificació de la sessió
Núm.:13/2021
Caràcter: ordinària
Convocatòria: primera
Data: 8 de novembre de 2021
Horari: de 20:00 hores a 23:50 hores
Lloc: sala de plens de la Casa Consistorial de Felanitx.

Assistents
 Jaime Monserrat Vaquer, batle-president.
 Catalina Soler Torres, Pedro Acosta Durán, Sebastià Adrover Palmer,

Rafael  Rubio  Ferrer,  Marta  Cano  Roig  i  Miquel  Angel  Obrador
Escribano pel Partit Popular.

 Miquel Lluís Mestre Mestre,  Maria Mesquida Artigues i  Pau Massutí
Ballester, pel Bloc per Felanitx-APIB.

 Melania Mesquida Tran, per El Pi-Proposta per les Illes Balears.
 Francisco  Duarte  Barceló  i  Damiana  Massutí  Gómez,  pel  Partit

Socialista de les Illes Balears.
 Juan Diego Vidal Jorquera, per Unidas Podemos-Unides Podem.
 Maria Vidal Bennàsar, per Vox-Baleares
 Juan Aznar Hernández, regidor no adscrit.
 Sebastià Galmés Verger, interventor.
 Joan Garcia Cortès, secretari.

Absents
 El batle excusa l’absència de la Sra. María Gracia González López, del

Partit Socialista de les Illes Balears.

1. APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR

S’inicia la sessió amb l’examen de l’acta de la sessió ordinària del dia 11
d’octubre de 2021, la qual, en no haver-hi objeccions, resulta aprovada per
unanimitat dels 16 membres presents.

2.  EXPEDIENT  2721/2017.  INICI  D’EXPEDIENT  D’IMPOSICIÓ  DE
PENALITATS A FOMENTO DE CONSTRUCCIONES Y CONTRATAS, SA,
PER INCOMPLIMENT DEL CONTRACTE DE LA GESTIÓ DEL SERVEI DE
RECOLLIDA,  NETEJA  I  TRANSPORT DE  RESIDUS  SÒLIDS  URBANS
DEL TERME DE FELANITX

2.1 Proposta d’inici d’expedient d’imposició de penalitats a Fomento
de Construcciones y Contratas, SA, per incompliment del contracte
de la gestió del  servei  de recollida,  neteja i  transport de residus
sòlids urbans del terme de Felanitx
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El Ple Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora Sra.
Marta  Cano,  d’inici  d’expedient  d’imposició  de  penalitats  a  Fomento  de
Construcciones y Contratas, SA, per incompliment del contracte de la gestió
del servei de recollida, neteja i transport de residus sòlids urbans del terme
de Felanitx, dictaminada prèviament per la Comissió Municipal Informativa
d’Economia  i  Assumptes  Generals  de  2  de  novembre  de  2021,  que
seguidament es transcriu:

«Antecedents  

1. En data 12 de novembre de 2013 l’Ajuntament de Felanitx va signar, amb
l’empresa Fomento de Construcciones y Contratas, SA, el contracte de la
gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus sòlids urbans del
terme  municipal  de  Felanitx,  d’acord  amb  el  Plec  de  clàusules
administratives particulars i el Plec de prescripcions tècniques aprovats per
l’Ajuntament.
 

2. Arran  del  preavís  de vaga indefinida dels  treballadors  de neteja viària  i
recollida de residus sòlids urbans, a partir de dia 14 d’octubre de 2021,
comunicat pels sindicats UGT i CCOO a la Conselleria de Model Econòmic,
Turisme  i  Treball,  dia  11.10.2021,  el  batle  de  l’Ajuntament  de  Felanitx
mitjançant  el  Decret  2021-0900,  va resoldre  establir  els  serveis  mínims
corresponents,  amb  la  finalitat  de  garantir  el  funcionament  dels  serveis
essencials a la comunitat i per tal d’evitar problemes de salubritat als nuclis
del terme de Felanitx.

3.   Durant els dies 17 i 18 d’octubre de 2021, es varen deixar sense prestar el
serveis de recollida de residus sòlids urbans de contenidors utilitzats per
residències  de gent gran,  centres  de dia,  centres de salut,  escoles amb
servei  de  menjador,  així  com recollida  domiciliària  per  aquest  tipus  de
centres, i de recollida de residus sòlids urbans de contenidors de la resta de
zones i nuclis, establerts al Decret 2021-0900, fet que va quedar constatat
a l’informe sobre l’incompliment del  contracte de la  gestió del  servei  de
recollida, neteja i transport de residus sòlids urbans del terme municipal de
Felanitx, pel que fa als serveis mínims establerts durant la vaga indefinida
iniciada  dia  14.10.2021,  emès  el  19  d’octubre  de  2021  per  l’enginyer
municipal i la regidora delegada de Neteja i Residus.

4.   Durant el dia 17 d’octubre de 2021, es va deixar sense prestar el servei de
recollida  domiciliària  de  residus  sòlids  urbans  establert  al  Decret  2021-
0900,  fet  que  va  quedar  constatat  a  l’informe  sobre  l’incompliment  del
contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus
sòlids urbans del terme municipal de Felanitx, pel que fa als serveis mínims
establerts  durant la vaga indefinida iniciada dia 14.10.2021, emès el  19
d’octubre de 2021 per l’enginyer municipal i la regidora delegada de Neteja
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i Residus.

5.   Dia 19 d’octubre,  es va notificar  un advertiment de l’incompliment del
contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus
sòlids urbans del terme municipal de Felanitx, pel que fa als serveis mínims
establerts durant la vaga indefinida iniciada dia 14.10.2021. A l’advertiment
s’hi adjuntava informe emès per l’enginyer municipal i la regidora delegada
de Neteja i Residus el mateix dia.

6.   Dia 19 d’octubre es va anunciar un ajornament de la vaga, per la qual
cosa,  cas  que  no  es  dugui  a  terme  la  recollida,  s’estaria  produint  un
incompliment dels Plecs del contracte del servei.

7.   Durant el dia 19 d’octubre de 2021 es va deixar sense prestar el servei de
recollida  domiciliària  de residus sòlids  urbans  i  el  servei  de  recollida  de
contenidors  de  residus,  establerts  al  Plec  de  prescripcions tècniques del
contracte i  al  Decret 2021-0900 en període de vaga, fet que va quedar
constatat  a l’informe sobre l’incompliment  del  contracte de la  gestió  del
servei de recollida, neteja i  transport de residus sòlids urbans del terme
municipal  de  Felanitx,  pel  que  fa  a  les  mesures  per  evitar  situacions
insalubres, perilloses o que provoquin incomoditat, emès el 20 d’octubre de
2021 per l’enginyer municipal i la regidora delegada de Neteja i Residus i en
el  qual  es  deixa palès  que no s’han pres  mesures  per  evitar  situacions
insalubres, perilloses o que provoquin incomoditat, així com, si n’és el cas,
que  no  s’han  cobert  els  serveis  mínims  decretats  per  la  Batlia  de
l’Ajuntament de Felanitx.

8.   Durant el dia 20 d’octubre de 2021 es va deixar sense prestar el servei de
recollida  domiciliària  de residus sòlids  urbans  i  el  servei  de  recollida  de
contenidors  de  residus,  establerts  al  Plec  de  prescripcions tècniques del
contracte i  al  Decret 2021-0900 en període de vaga, fet que va quedar
constatat  a l’informe sobre l’incompliment  del  contracte de la  gestió  del
servei de recollida, neteja i  transport de residus sòlids urbans del terme
municipal de Felanitx, i a la constatació de situacions d’insalubritat, emès el
21 d’octubre de 2021 per l’enginyer municipal  i  la regidora delegada de
Neteja i Residus i en el qual es deixa palès que no s’han pres mesures per
evitar situacions insalubres, perilloses o que provoquin incomoditat ja que
s’han  produït  situacions  d’insalubritat  manifesta,  a  més  de  queixes  dels
ciutadans del terme de Felanitx, així com, si n’és el cas, que no s’han cobert
els serveis mínims decretats per la Batlia de l’Ajuntament de Felanitx.

9.   Dia 21 d’octubre,  es va notificar  un advertiment de l'incompliment del
contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus
sòlids  urbans  del  terme  municipal  de  Felanitx,  i  a  la  constatació  de
situacions  d’insalubritat,  al  qual  s’adjuntaven  els  informes  emesos  per
l’enginyer municipal i la regidora delegada de Neteja i Residus dels dies 20 i
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21  d’octubre  de  2021.  En  aquest  advertiment,  s’ordenava  a  l’empresa
Fomento  de  Construcciones  y  Contratas,  SA,  que de  manera  immediata
dugui a terme la recollida de residus sòlids urbans segons marca el Plec de
prescripcions  tècniques  del  contracte  i  el  Decret  2021-  0900 de  serveis
mínims, quan aquest sigui d’aplicació.

10.      Durant el dia 21 d’octubre de 2021, es va deixar sense prestar el servei
de recollida domiciliària de residus sòlids urbans i el servei de recollida de
contenidors  de  residus,  establerts  al  Plec  de  prescripcions tècniques del
contracte i  al  Decret 2021-0900 en període de vaga, fet que va quedar
constatat  a l’Informe sobre l’incompliment del  contracte de la  gestió  del
servei de recollida, neteja i  transport de residus sòlids urbans del terme
municipal de Felanitx, i a la constatació de situacions d’insalubritat, emès el
22 d’octubre de 2021 per l’enginyer municipal  i  la regidora delegada de
Neteja i Residus i en el qual es deixa palès que no s’han pres mesures per
evitar situacions insalubres, perilloses o que provoquin incomoditat ja que
s’han  produït  situacions  d’insalubritat  manifesta,  a  més  de  queixes  dels
ciutadans del terme de Felanitx, així com, si n’és el cas, que no s’han cobert
els serveis mínims decretats per la Batlia de l’Ajuntament de Felanitx.

11.      El dia 21 d’octubre, a algunes zones es va constatar que es produïa una
situació d’insalubritat manifesta, com es pot comprovar a la documentació
fotogràfica  de  l’annex  I  de  l’informe emès  per  l’enginyer  municipal  i  la
regidora delegada de Neteja i Residus del dia 22 d’octubre de 2021. A més,
durant la setmana, l’Ajuntament ha seguit rebent queixes dels ciutadans a
través  de  les  xarxes  socials,  com  consta  a  l’Annex  II  d’aquest  mateix
informe, a títol d’exemple.

12.      Dia 22 d’octubre, es va notificar un advertiment de l'incompliment del
contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus
sòlids  urbans  del  terme  municipal  de  Felanitx,  i  a  la  constatació  de
situacions d’insalubritat, al qual s’adjuntava l’informe emès per l’enginyer
municipal i la regidora delegada de Neteja i Residus del dia 22 d’octubre de
2021.  En  aquest  advertiment,  s’ordenava  a  l’empresa  Fomento  de
Construcciones y Contratas, SA, que de manera immediata dugui a terme la
recollida de residus sòlids urbans segons marca el  Plec  de prescripcions
tècniques  del  contracte  i  el  Decret  2021-0900 de  serveis  mínims,  quan
aquest sigui d’aplicació.

13. Dia 23 d’octubre de 2021, un agent de la Policia Local de Felanitx, complint
les instruccions de la regidora de Neteja i  Residus,  una vegada rebudes
queixes per part de la ciutadania, va emetre un informe de l’estat en què es
trobaven dos punts de recollida de Son Negre, un situat al creuament del
camí  de  sa  Clota  i  l’altre  devora  l’escola.  A  l’informe  s’adjunten  les
fotografies  realitzades  per  l’agent  de  Policia,  on  queda  palès  l’estat



 
Ajuntament de Felanitx

d’aquests punts amb residus acumulats, i queda constància que l’empresa
concessionària no havia passat a recollir  els residus, i  es fa referència a
l’olor insuportable que es desprenia.

14. Durant el dia 24 d’octubre de 2021, es va deixar sense prestar el servei de
recollida  domiciliària  de  residus  sòlids  urbans,  establert  al  Plec  de
prescripcions tècniques del contracte i al Decret 2021-0900 en període de
vaga,  fet  que  va  quedar  constatat  a  l’Informe sobre  l’incompliment  del
contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus
sòlids  urbans  del  terme  municipal  de  Felanitx,  i  a  la  constatació  de
situacions  d’insalubritat,  emès  el  25  d’octubre  de  2021  per  l’enginyer
municipal i la regidora delegada de Neteja i Residus i en el qual es deixa
palès que no s’han pres mesures per evitar situacions insalubres, perilloses
o  que  provoquin  incomoditat  ja  que  el  fet  de  no  realitzar  la  recollida
domiciliària  de  manera  diària,  segons  indica  el  Plec  de  prescripcions
tècniques del contracte, pot provocar que es donin situacions d’insalubritat,
així com, si n’és el cas, que no s’han cobert els serveis mínims decretats per
la Batlia de l’Ajuntament de Felanitx.

15. Dia  25  d’octubre,  es  va  notificar  un  advertiment  de  l'incompliment  del
contracte de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus
sòlids  urbans  del  terme  municipal  de  Felanitx,  i  a  la  constatació  de
situacions d’insalubritat, al qual s’adjuntava l’informe emès per l’enginyer
municipal i la regidora delegada de Neteja i Residus del dia 25 d’octubre de
2021.  En  aquest  advertiment,  s’ordenava  a  l’empresa  Fomento  de
Construcciones y Contratas, SA que, de manera immediata, dugui a terme
la recollida de residus sòlids urbans, segons marca el Plec de prescripcions
tècniques del  contracte,  i  el  Decret  2021-0900 de serveis  mínims,  quan
aquest sigui d’aplicació.
 

16. D’acord amb l’informe proposta emès dia  27 d’octubre de 2021,  per  la
regidora de Neteja i Residus, com a responsable del contracte, juntament
amb l’enginyer municipal, es considera procedent l’obertura d’un expedient
d’imposició de penalitats per presumpte incompliment del contracte de  la
gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus sòlids urbans del
terme  municipal  de  Felanitx,  signat  amb  Fomento  de  Construcciones  y
Contratas, SA, per infracció greu i amb una quantia de 10.000 €, per no
prendre les mesures necessàries per evitar situacions insalubres, perilloses
o que provoquin incomoditat, derivat de la falta de recollida domiciliària i de
contenidors  a  tot  el  terme  municipal  de  Felanitx,  segons  els  informes
emesos per l’enginyer municipal,  juntament amb la regidora de Neteja i
Residus, i  per la Policia Local, als quals es fa referència als antecedents
d’aquesta proposta, i persistir en la mateixa situació una vegada advertit
formalment per l’Ajuntament.
 
Consideracions tècniques i jurídiques
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I.    D’acord amb la clàusula 4.1 del Plec de prescripcions tècniques (PPT, en
endavant) l’objecte del contracte comprèn la recollida domiciliària a tots els
domicilis  i  altres  establiments  i  la  recollida  de  contenidors.  L’horari  de
recollida serà nocturn i diari excepte els dilluns, segons l’època estacional. 
 

II.   D’acord  amb  la  clàusula  26.2  del  Plec  de  clàusules  administratives
particulars  (PCAP,  en  endavant),  envers  les  infraccions  comeses  pel
contractista en la prestació del servei, l’Ajuntament té dret a imposar les
correccions pertinents segons el disposat a la clàusula 32 pel que fa a la
classificació d’infraccions i possibles sancions.

III.  En la clàusula 32.1.2 del PCAP s’especifica que tendran la consideració de
faltes greus, entre d’altres, l’incompliment de les prescripcions sanitàries o
de les mesures necessàries per evitar situacions insalubres, perilloses o que
provoquin incomoditat, si el contractista persisteix en aquestes una vegada
advertit  formalment  per  l’Ajuntament.  D’acord  amb  això,  es  considera
infracció greu la falta de recollida domiciliària i de contenidors a tot el terme
municipal de Felanitx, segons els informes emesos per l’enginyer municipal
juntament amb la regidora de Neteja i Residus, i per la Policia Local, als
quals es fa referència als antecedents d’aquesta proposta. 

IV.  El  Decret  2021-0900  estableix  els  serveis  mínims  per  evitar  situacions
insalubres segons s’indica als antecedents d’aquest.

V.   Segons la clàusula 32.2 del PCAP les infraccions greus se sancionaran amb
imposició de multa de 1.000 a 10.000 €. 

Analitzats  els  diversos  informes  esmentats  en  els  antecedents  d’aquest
acord, es proposa una penalitat corresponent a una infracció greu amb el
seu  grau  màxim  de  10.000  €  a  imposar  a  l’empresa  Fomento  de
Construcciones y Contratas, SA, en base als arguments següents:

-    L’Ajuntament  de  Felanitx  ha  remès  a  l’empresa  contractista  còpia  dels
informes emesos per l’enginyer municipal i la regidora de Neteja i Residus,
en relació amb l’incompliment del contracte mitjançant ofici del batle, pel
que  s’han  fet  varis  advertiments,  quasi  bé  diaris,  a  l’empresa  perquè
prengués les mesures adequades per evitar situacions insalubres, perilloses
o que provoquin incomoditat. Tot i això, l’empresa contractista ha persistit
en l’incompliment.

-    De  les  fotografies  i  informes emesos es  desprèn que l’incompliment  ha
estat continuat durant varis dies en els mateixos llocs el que ocasionava,
cada  vegada  més,  situacions  insalubres,  i  provocava  incomoditat  a  la
ciutadania. 

-    Queda constatat el perjudici que es va ocasionar a la ciutadania, el que es
va posar de manifest en les xarxes socials segons queda documentat en els
informes emesos.
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VI.   L’article 212 del Reial decret legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, pel
qual  s’aprova  el  text  refós  de  la  Llei  de  contractes  del  sector  públic
(TRLCSP, en endavant), disposa que els plecs podran preveure penalitats
per al cas de compliment defectuós de la prestació objecte del contracte.
Aquestes penalitats seran proporcionals a la gravetat de l’incompliment i no
podran ser superiors al 10 per cent del pressupost del contracte. El règim
sancionador regulat en el PCAP s’ha d’assimilar al procediment d’imposició
de penalitats regulat en el TRLCSP, com a norma especificada en la clàusula
3 del PCAP on s’estableix el règim jurídic d’aquesta contractació.

VII. L’apartat 8 de l’article 212 del TRLCSP estableix que les penalitats previstes
s’imposaran per acord de l’òrgan de contractació, adoptat a proposta del
responsable  del  contracte,  que serà  immediatament  executiu,  i  es  faran
efectives  mitjançant  deducció  de  les  quantitats  que,  en  concepte  de
pagament total o parcial, s’hagin d’abonar al contractista o sobre la garantia
que,  en  el  seu  cas,  s’hagués  constituït,  quan  no  es  puguin  deduir  dels
esmentats pagaments.

D’acord amb l’establert en el PCAP, la responsable d’aquest contracte és la
regidora delegada de Neteja i Residus. 

L’òrgan de contractació és el Ple de la corporació, segons l’establert a la
disposició addicional segona del TRLCSP.

VIII. La prerrogativa de l’Administració de declarar la responsabilitat imputable
al contractista arran de l’execució del contracte, reflectida a l’article 210 del
TRLCSP,  en  relació  amb l’establert  a  l’article  211.1  del  TRLCSP,  exigeix
donar audiència al  contractista. Atès que no ve regulat en el TRLCSP el
termini  d’audiència  que  s’ha  de  concedir,  supletòriament  s’aplica  la  Llei
39/2015,  d’1  d’octubre,  del  procediment  administratiu  comú  de  les
administracions públiques. Concretament, l’article 82 d’aquesta Llei regula
per al tràmit d’audiència un termini no inferior a deu dies hàbils ni superior
a quinze.

A  la  vista  dels  antecedents  i  consideracions  tècniques  i  jurídiques
apuntades, es proposa a l’Ajuntament Ple, amb el dictamen previ  de la
Comissió  Informativa  d’Economia  i  Assumptes  Generals,  l'adopció  del
següent acord: 

Primer. Iniciar el procediment d’imposició de penalitats a l’empresa
Fomento de Construcciones y Contratas, SA, per incompliment del contracte
de la  gestió  del  servei  de recollida,  neteja  i  transport  de residus  sòlids
urbans  del  terme  municipal  de  Felanitx,  per  estimar  que  ha  comès  la
infracció  especificada  a  les  consideracions  tècniques  i  jurídiques,  amb
l’aplicació de les corresponents penalitats.
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Segon. Concedir  a  l’empresa  contractista  un  termini  de  15  dies
hàbils, a comptar de l’endemà de rebre la notificació d’aquest acord, perquè
pugui manifestar el que trobi escaient.

Tercer. Notificar  aquest  acord  a  Fomento  de  Construcciones  y
Contratas, SA.

Quart. Comunicar aquest acord a la regidora de Neteja i  Residus,
com a responsable del contracte, a l’enginyer municipal, i als departaments
d’Intervenció i Tresoreria municipals.

2.2 Votació

No es produeixen intervencions i se sotmet la proposta a votació. S’obtenen
15 vots a favor (6 del Partit Popular, 3 del Bloc per Felanitx-APIB, 2 del
Partit Socialista de les Illes Balears, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del
regidor no adscrit i 1 de Vox) i 1 abstenció (d’Unides Podem).

En conseqüència, per majoria, s’acorda:

Primer. Iniciar el procediment d’imposició de penalitats a l’empresa
Fomento de Construcciones y Contratas, SA, per incompliment del contracte
de la  gestió  del  servei  de recollida,  neteja  i  transport  de residus  sòlids
urbans  del  terme  municipal  de  Felanitx,  per  estimar  que  ha  comès  la
infracció  especificada  a  les  consideracions  tècniques  i  jurídiques,  amb
l’aplicació de les corresponents penalitats.

Segon. Concedir  a  l’empresa  contractista  un  termini  de  15  dies
hàbils, a comptar de l’endemà de rebre la notificació d’aquest acord, perquè
pugui manifestar el que trobi escaient.

Tercer. Notificar  aquest  acord  a  Fomento  de  Construcciones  y
Contratas, SA.

Quart. Comunicar aquest acord a la regidora de Neteja i  Residus,
com a responsable del contracte, a l’enginyer municipal, i als departaments
d’Intervenció i Tresoreria municipals.

3. EXPEDIENT 2508/2021. MODIFICACIÓ DE LA DATA DE LA SESSIÓ
ORDINÀRIA DE L’AJUNTAMENT PLE DEL MES DE DESEMBRE DE 2021

3.1 Proposta de modificació  de la  data de la  sessió  ordinària  de
l’Ajuntament Ple del mes de desembre de 2021

El  Ple  de  l’Ajuntament  està  assabentat  de  la  proposta  del  batle  de
modificació de la data de la sessió ordinària de l’Ajuntament Ple del mes de
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desembre  de  2021,  dictaminada  prèviament  per  la  Comissió  Municipal
Informativa d’Economia i Assumptes Generals de 2 de novembre de 2011,
que seguidament es transcriu:

«La data prevista per la sessió ordinària del Ple del mes de desembre de
2021, segons l’acord adoptat per l’Ajuntament Ple en sessió extraordinària
de dia 25 de juny de 2019, és dia 13 de desembre de 2021. No obstant
això, i vist el calendari de dies festius del mes de desembre, es considera
convenient canviar la data, i celebrar la Comissió Informativa d’Economia i
Assumptes Generals dia 13 de desembre, i la sessió de l’Ajuntament Ple dia
20 de desembre. 

Per tant, es proposa al Ple de l'Ajuntament l'adopció del següent acord:

Únic. Modificar la data de la sessió ordinària de l’Ajuntament Ple del
mes de desembre de 2021, i fixar-la per al dia 20 de desembre de 2021.»

3.2 Votació

En no produir-se cap intervenció, se sotmet la proposta a votació i,  per
majoria de 12 vots a favor (6 del Partit Popular, 2 del Partit Socialista de les
Illes Balears, 2 del Pi-Proposta per les Illes, 1 del regidor no adscrit i 1 de
Vox) i  4 abstencions (3 del Bloc per Felanitx-APIB i  1 d’Unides Podem),
s’acorda:

Únic. Modificar la data de la sessió ordinària de l’Ajuntament Ple del
mes de desembre de 2021, i fixar-la per al dia 20 de desembre de 2021.

4. EXPEDIENT 2579/2021. MODIFICACIÓ DE CRÈDITS 20.2021 PER
CRÈDIT  EXTRAORDINARI  I  SUPLEMENT  DE  CRÈDIT  A  FINANÇAR
AMB CÀRREC AL ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA

4.1  Proposta  de  modificació  de  crèdits  20.2021  per  crèdit
extraordinari  i  suplement  de  crèdit  a  finançar  amb  càrrec  al
romanent líquid de Tresoreria

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora Sra.
Melania Mesquida, de modificació de crèdits 20.2021 per crèdit extraordinari
i  suplement  de  crèdit  a  finançar  amb  càrrec  al  romanent  líquid  de
Tresoreria, dictaminada prèviament per la Comissió Municipal Informativa
d’Economia  i  Assumptes  Generals  de  2  de  novembre  de  2011,  que
seguidament es transcriu:

«Ateses les negatives repercussions socioeconòmiques que la crisi sanitària
ha ocasionat a l’economia i a la societat en general del nostre municipi, i



 
Ajuntament de Felanitx

amb la voluntat de dur a terme actuacions que dinamitzin d’alguna manera
l’activitat econòmica amb la millora dels serveis i infraestructures del nostre
municipi,  s’ha  comprovat  que  és  necessari  dur  a  terme  tota  una  sèrie
d’actuacions encaminades a ajudar els veïnats i comerciants.

Atès  que  dels  resultats  de  la  liquidació  de  l’exercici  2020,  aprovada
mitjançant Decret de Batlia número 082/2021, de data 04/02/2021, es pot
utilitzar una part del romanent líquid de Tresoreria per assumir les despeses
esmentades.

D’acord amb tot l’anterior, vist l’informe d’Intervenció favorable i amb el vi
dictamen  previ  de  la  Comissió  Informativa  d’Economia  i  Assumptes
Generals, propòs al Ple de l’Ajuntament de Felanitx l’adopció del següent
acord:

Primer. Aprovar  inicialment  l’expedient  de  modificació  de  crèdit
núm. 20.2021 del vigent Pressupost, per crèdit extraordinari i suplement de
crèdit finançat amb càrrec al romanent líquid de Tresoreria, d’acord amb el
següent detall:

DESPESES

DESCRIPCIÓ PROG. ECON. MODIFICACIÓ

MANTEN. SENYALITZACIÓ VIAL. ORDENACIÓ 
TRÀNSIT

1330 213000 5.000,00 € 

MANTENIMENT VIES PÚBLIQUES 1532 210000 40.000,00 € 

MANTENIMENT INFRAESTRUCTURA AIGUA 
POTABLE

1610 210000 20.000,00 € 

ALTRES SUBMINISTRAMENTS. PROVEÏMENT 
AIGUA POTABLE

1610 221990 10.000,00 € 

MANTENIMENT ENLLUMENAT PÚBLIC 1650 210002 10.000,00 € 

MANTENIMENT INFRAESTRUCTURA. JARDINS 1710 210000 10.000,00 € 

INVERS. EN EDIFICIS I ALTRES CONSTR. 
PARC MUNICIPAL

1711 622000 40.000,00 € 

MOBILIARI. ARXIU 3320 625000 10.000,00 € 

SUBMINISTRAMENTS VARIS. FESTES CAS 
CONCOS

3383 221990
10.000,00 € 

CONJUNTS, ORQUESTR., GRUPS ANIM. 3383 227990 12.000,00 € 
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FESTES CAS CONCOS

MANTEN. EDIFICIS I ALTRES CONSTR. 
INSTAL· ESPORTIVES

3420 212000
30.000,00 € 

SUBMINISTRAMENT GAS. INSTAL·LACIONS 
ESPORTIVES

3420 221021
30.000,00 € 

ALTRES DESPESES FUNCIONAMENT. INSTAL·L.
ESPORTIVES

3420 226990
35.000,00 € 

INVERS.EN EDIFIC. I ALTRES CONSTR. 
INSTAL·L. ESPORTIVES

3420 622000 80.000,00 € 

   342.000,00 €

    

INGRESSOS

DESCRIPCIÓ ECON. MODIFICACIÓ

ROMANENT DE TRESORERIA PER DESPESES 
GENERALS 

87000 342.000,00 €

Segon. Exposar  aquest acord al  públic,  amb l’anunci  previ  en el
Butlletí  Oficial  de  les  Illes  Balears,  per  15  dies,  durant  els  quals  els
interessats  podran  examinar-lo  i  presentar  reclamacions  davant  el  Ple.
L’acord es considerarà definitivament aprovat si durant l'esmentat termini
no s'haguessin presentat reclamacions; cas contrari, el Ple disposarà d'un
termini d'un mes per resoldre-les. 

Tercer. Una vegada definitivament aprovat l’acord, serà publicat, resumit
per  capítols,  en  el  Butlletí  Oficial  de  les  Illes  Balears.  Així  mateix,  se’n
remetrà còpia a l'Administració de l'Estat i a la comunitat autònoma.»

4.2 Debat

Intervé el Sr. Miquel Lluís Mestre, el qual creu que l’equip de govern està
instal·lat  en  el  surrealisme  pressupostari.  Creu  que  ni  Dalí  sabria
representar gràficament aquest Pressupost tal com queda ja en el mes de
novembre, encara no hem arribat a desembre. Diu surrealisme, perquè no
viuen en el món real, sabent que tenen el coixí del romanent. És cert que, a
situacions excepcionals, mesures excepcionals, però escassament ha sentit
a dir a la Sra. Mesquida  desinfecció  i  que  ara fan més coses, perquè la
pandèmia ho permet. Però no utilitzen el romanent per fer front al gruix o a
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les  necessitats  derivades  de  la  pandèmia,  gasten.  Gasten  a  mans
foradades; duen modificacions de crèdit, mes rere mes, de coses que ja
duien el mes anterior; i no va bastar el mes anterior, i ho tornen a dur. I
aquest exercici 2021 haurà estat nefast per a les arques municipals, troba
que és ben hora que acabi. Desitja sort i encerts al Pressupost de 2022 i no
en la redacció i en l’aprovació, sinó en l’execució, perquè voldria que els
anàs bé.

El Sr. Francisco Duarte agraeix les explicacions sobre les despeses que han
duit a terme, però a la memòria que presenten no n’hi ha cap de reflectida,
només  alguna  puntualitzada  i,  al  final,  tornen  incidir  en  totes  les
modificacions que s’han fet fins ara. Està molt bé gastar els doblers que
queden en el calaix a finals d’any, però no hi ha cap actuació per fer front a
la crisi derivada de la pandèmia i, sobretot, per al sector social més afectat.
No veuen cap partida destinada a ajudes, cap partida destinada a incentivar
les compres en el comerç local; en general, cap destinada, precisament, als
sectors  més  afectats  per  les  conseqüències  de  la  pandèmia.  En  poques
paraules, creu que aquesta és la reflexió que haurien de fer d’aquesta nova
modificació. Tal com ja s’ha dit, aquí es gasta per gastar. Sobretot es veu
en l’arxiu municipal, on es va fer una inversió i ara resulta que la subvenció
només cobrirà una part, no tota.

El Sr. Juan Diego Vidal, des d’Unides Podem vol compartir una reflexió, i és
que, a base d’anar traient doblers del romanent, el van buidant, però troben
que els doblers que hi ha allà es podrien ajuntar i intentar fer projectes més
grans, com per exemple, pegar-li una empenta al poble, per dur-lo cap a
una transició ecosocial, perquè realment, en aquests temps que corren, es
fa més necessari que mai. Com han dit, la part social, per la crisi  de la
Covid, està malament i anirà empitjorant. I a part d’això, fomentar energies
verdes, crear treball en el poble, a més de dur-lo cap a aquesta direcció.

El  batle  explica  que,  per  sort  o  per  desgràcia,  quan  varen  aprovar  el
Pressupost, ja es veia que seria un any  que hi hauria d’haver modificacions
de crèdit, perquè la inversió damunt el Pressupost era molt poca. Si a això
s’hi afegeix la possibilitat d’anar fent coses que fa uns mesos creien que no
podrien  resoldre,  efectivament  s’han  fet  modificacions.  En  condicions
normals, en el mes de novembre de qualsevol any, probablement durien
modificacions de crèdit per anar tancat les partides a finals d’any. És cert
que s’han exhaurit moltes vegades. El problema és que, abans d’aquestes,
han  duit  modificacions  per  projectes  i  per  temes  bastant  grossos.  No
comparteix  que  siguin  uns  mans  foradades,  perquè  si  una  feina  es  fa,
després s’ha de pagar. El que no es fan és entretenir-ho un parell de mesos
per poder-ho posar dins el pròxim Pressupost, que queda més bé, perquè
no et poden criticar. Però no, el seu equip és clar i diu: ho puc executar
perquè crec que tenc capacitat i tenim doblers per fer-ho, idò ho feim.
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4.3 Votació

Finalitzades les intervencions, se sotmet la proposta a votació i, per majoria
de 9 vots a favor (6 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1 del
regidor no adscrit), 2 en contra (del Partit Socialista de les Illes Balears) i 5
abstencions (3 del Bloc per Felanitx, 1 d’Unides Podem i 1 de Vox Baleares),
s’acorda:

Primer. Aprovar  inicialment  l’expedient  de  modificació  de  crèdit
núm. 20.2021 del vigent Pressupost, per crèdit extraordinari i suplement de
crèdit finançat amb càrrec al romanent líquid de Tresoreria, d’acord amb el
següent detall:

DESPESES

DESCRIPCIÓ PROG. ECON. MODIFICACIÓ

MANTEN. SENYALITZACIÓ VIAL. ORDENACIÓ 
TRÀNSIT

1330 213000 5.000,00 € 

MANTENIMENT VIES PÚBLIQUES 1532 210000 40.000,00 € 

MANTENIMENT INFRAESTRUCTURA AIGUA 
POTABLE

1610 210000 20.000,00 € 

ALTRES SUBMINISTRAMENTS. PROVEÏMENT 
AIGUA POTABLE

1610 221990 10.000,00 € 

MANTENIMENT ENLLUMENAT PÚBLIC 1650 210002 10.000,00 € 

MANTENIMENT INFRAESTRUCTURA. JARDINS 1710 210000 10.000,00 € 

INVERS. EN EDIFICIS I ALTRES CONSTR. 
PARC MUNICIPAL

1711 622000 40.000,00 € 

MOBILIARI. ARXIU 3320 625000 10.000,00 € 

SUBMINISTRAMENTS VARIS. FESTES CAS 
CONCOS

3383 221990
10.000,00 € 

CONJUNTS, ORQUESTR., GRUPS ANIM. 
FESTES CAS CONCOS

3383 227990
12.000,00 € 

MANTEN. EDIFICIS I ALTRES CONSTR. 
INSTAL· ESPORTIVES

3420 212000
30.000,00 € 
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SUBMINISTRAMENT GAS. INSTAL·LACIONS 
ESPORTIVES

3420 221021
30.000,00 € 

ALTRES DESPESES FUNCIONAMENT. INSTAL·L.
ESPORTIVES

3420 226990
35.000,00 € 

INVERS.EN EDIFIC. I ALTRES CONSTR. 
INSTAL·L. ESPORTIVES

3420 622000 80.000,00 € 

   342.000,00 €

    

INGRESSOS

DESCRIPCIÓ ECON. MODIFICACIÓ

ROMANENT DE TRESORERIA PER DESPESES 
GENERALS 

87000 342.000,00 €

Segon. Exposar  aquest acord al  públic,  amb l’anunci  previ  en el
Butlletí  Oficial  de  les  Illes  Balears,  per  15  dies,  durant  els  quals  els
interessats  podran  examinar-lo  i  presentar  reclamacions  davant  el  Ple.
L’acord es considerarà definitivament aprovat si durant l'esmentat termini
no s'haguessin presentat reclamacions; cas contrari, el Ple disposarà d'un
termini d'un mes per resoldre-les. 

Tercer. Una vegada definitivament aprovat l’acord, serà publicat, resumit
per  capítols,  en  el  Butlletí  Oficial  de  les  Illes  Balears.  Així  mateix,  se’n
remetrà còpia a l'Administració de l'Estat i a la comunitat autònoma.

5.  EXPEDIENT  2641/2021.  CONTINUÏTAT  DEL  SERVEI  DE
RECOLLIDA,  NETEJA  I  TRANSPORT DE  RESIDUS  SÒLIDS  URBANS
DEL terme municipal DE FELANITX

5.1 Proposta de continuïtat  del  servei  de recollida i  transport de
residus sòlids urbans del terme municipal de Felanitx

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora Sra.
Marta  Cano,  de continuïtat  del  servei  de recollida i  transport  de residus
sòlids urbans del terme municipal de Felanitx, dictaminada prèviament per
la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Assumptes Generals de 2 de
novembre de 2011, que seguidament es transcriu:

«Antecedents  
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1. Dia 17 de juliol de 2013 la Junta de Govern Local va aprovar el Plec de
clàusules administratives particulars i el de prescripcions tècniques per a la
contractació de la gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus
sòlids urbans del terme municipal de Felanitx.

2. Dia 12 de novembre de 2013 l’Ajuntament de Felanitx va signar amb
l’empresa Fomento de Construcciones y Contratas, SA el contracte de la
gestió del servei de recollida, neteja i transport de residus sòlids urbans del
terme  municipal  de  Felanitx  d’acord  amb  el  Plec  de  Clàusules
Administratives Particulars i el Plec de Prescripcions Tècniques aprovats per
l’Ajuntament.

3. La durada del contracte s’estableix en 8 anys a comptar del dia 1 de
desembre del 2013, prorrogable anualment per dos anys més, després de
sol·licitud  prèvia  de  la  pròrroga  pel  contractista  6  mesos  abans  de  la
finalització  del  termini  contractual.  Aquest  termini  finalitza  dia  30  de
novembre de 2021.

4. El Ple, en sessió de dia 18 de gener de 2021, va acordar iniciar un nou
expedient de contractació del  servei  de recollida i  transport dels  residus
municipals,  gestió  de  les  deixalleries  i  recollida  de  residus  voluminosos
domèstics i neteja viària del municipi de Felanitx, en tres lots, mitjançant
procediment obert i tramitació ordinària i una durada del contracte superior
a 5 anys, a determinar una vegada realitzat el corresponent informe de
costos.

5. Dia 21 d’octubre de 2021 Fomento de Construcciones y Contratas, SA va
presentar un escrit  on posa de manifest la seva voluntat de finalitzar el
contracte el  proper 30 de novembre de 2021,  data de finalització  de la
durada inicial del contracte.

6. Arran de l’escrit presentat per Fomento de Construcciones y Contratas,
SA,  dia  29  d’octubre  de  2021,  la  regidora  de  Neteja  i  Residus,  com a
responsable del contracte, va signar una proposta on demana que s’emetin
els informes corresponents i que l’òrgan de contractació dicti l’acord més
escaient  per  tal  que  es  continuï  donant  el  servei  de  recollida,  neteja  i
transport de residus sòlids urbans del terme municipal de Felanitx.

7. Dia 29 d’octubre de 2021 es va emetre informe jurídic al respecte on es
conclou  que,  atès  que  encara  no  s’ha  adjudicat  la  nova  contractació,
després d’informe previ d’existència de crèdit i fiscalització de l’expedient,
l’òrgan  de  contractació  pot  ordenar  a  Fomento  de  Construcciones  y
Contratas, SA que continuï donant el servei durant el temps necessari fins
que s’hagi adjudicat la nova licitació, i amb un màxim de 6 mesos, regint les
mateixes normes aprovades pel termini contractual de la concessió.
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8. L’interventor municipal, en data 2 de novembre de 2021, ha fiscalitzat
favorablement  la  continuïtat  del  servei  amb  tramitació  de  despesa
plurianual.

Consideracions jurídiques

La clàusula  8  del  Plec  de clàusules  administratives  particulars  (PCAP en
endavant)  que regeix  aquesta  contractació  la  qual  regula  la  durada  del
contracte i el termini d’execució, complementada amb la lletra C i la lletra D
del Quadre de característiques del contracte (annex II del PCAP), estableix
que la durada del contracte és de 8 anys, prorrogable anualment per dos
anys més, de mutu acord, i després de sol·licitud prèvia del contractista 6
mesos abans a la finalització del termini contractual.

El  tercer  paràgraf  d’aquesta  clàusula  estableix  que,  en  tot  cas,  el
concessionari  estarà  obligat  a  continuar  donant  el  servei  una  vegada
finalitzat  el  termini  del  contracte o qualsevol  de les  seves pròrrogues,  i
durant  el  temps necessari,  que no podrà superar  els  6 mesos,  fins que
s’hagi adjudicat la nova licitació. Durant aquest temps regiran les mateixes
normes aprovades pel termini contractual de la concessió.

A  la  vista  dels  antecedents  i  consideracions  jurídiques  apuntades,  es
proposa  a  l’Ajuntament  Ple,  després  de  dictamen  previ  de  la  Comissió
Informativa d’Economia i Assumptes Generals, l'adopció del següent acord: 

Primer. Ordenar  a  l’empresa  Fomento  de  Construcciones  y
Contratas, SA que, per tal de complir amb la seva obligació establerta en el
PCAP, continuï donant el servei de recollida, neteja i transport de residus
sòlids urbans del terme municipal de Felanitx, durant el temps necessari,
que no podrà superar els 6 mesos, fins que s’hagi adjudicat la nova licitació,
regint  les  mateixes  normes  aprovades  pel  termini  contractual  de  la
concessió.

Segon. Autoritzar la despesa plurianual de conformitat al següent:

Exerci
ci

Crèdit (IVA inclòs) Aplicació
pressupostària

2021 54.080,34 euros (1 mensualitat) 2021/0/1621/227000
2022 270.401,68 euros (5 mensualitats) 2022/0/1621/227000

Tercer.  Acceptar  el  compromís  explícit  d’inclusió  de  la  despesa
corresponent en el Pressupost municipal 2022.

         Quart. Notificar aquest acord a l’empresa Fomento de Construcciones
y Contratas, SA.
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Cinquè.  Comunicar aquest acord a la regidora de Neteja i Residus
com a responsable del contracte, a l’enginyer municipal, i als departaments
d’Intervenció i Tresoreria municipals.»

5.2 Debat

El  Sr.  Miquel  Lluís  Mestre entén que,  si  es prorroga el  servei  6 mesos,
també  es  prorroga  ell  règim sancionador  6  mesos.  Per  tant,  demana a
l’equip  de  govern  que  tenguin  la  mateixa  diligència  que  tenen  aquests
darrers mesos amb l’establiment de sancions a l’empresa. Dit això, sembla
que hi ha una incongruència, perquè el plec obliga el contractista, que diu
que  no  vol  prorrogar.  Per  tant,  al  final,  és  l’Ajuntament  qui  l’obliga  a
continuar,  i  això  ha  de  quedar  clar,  perquè  és  una  llàstima  que  els
felanitxers  i  les  felanitxeres  hagin  de  continuar  patint  les  condicions
d’aquests contractes, sigui mig any, o sigui  el temps que sigui, i  no vol
pensar que ens queda un estiu més amb aquest contracte. Per tant, troba
que hi ha aquesta incongruència i el seu grup aquí s’abstendrà, perquè no
poden votar a favor d’això, no poden votar a favor del manteniment d’una
cosa que constantment li posam sancions, perquè no compleixen. És cert
que continuar amb aquest contracte lleva un problema molt gros a l’equip
de govern, perquè té mig any més de marge. Entén tota la problemàtica
que hi ha hagut amb la qüestió laboral del sector, però, repeteix, troba una
llàstima i una penúria que hagin de prorrogar una cosa que, suposa que tots
coincidiran, no ha estat favorable per a aquest municipi. 
Per  altra  part,  demana  com  conjugaran  la  pròrroga  a  l’empresa  de
voluminosos amb la inauguració/estrena de la deixalleria.

El  Sr.  Francisco  Duarte  manifesta  que  la  seva  pregunta  també  anava
dirigida  a  l’encaixament  de  la  deixalleria  amb  la  pròrroga  dels  dos
contractes. Vol fer una puntualització, novembre té 30 dies, no en té 31.

La Sra. Catalina Soler està totalment d’acord amb les puntualitzacions del
Sr. Mestre, però el contracte, que suposa que el Sr. Mestre ha llegit, diu:
«en tot cas, el concessionari estarà obligat a continuar donant el servei una
vegada  finalitzat  el  termini  del  contracte  o  qualsevol  de  les  seves
pròrrogues, i durant el temps necessari, que no podrà superar els 6 mesos,
fins que s’hagi adjudicat la nova licitació. Durant aquest temps regiran les
mateixes normes aprovades pel termini contractual de la concessió». Diu
que, com sap, un contracte és llei i, per tant, no ens queda més remei.
L’hauran de prorrogar mig any. Intentaran tenir els plecs a punt; de fet,
demà hi continuaran fent feina, a fi i efectes de només haver-hi de posar la
quantitat econòmica per treure’l enmig quan se signi el conveni col·lectiu,
que sembla ser que va molt avançat, però no acaba de formalitzar-se.
Quant a la recollida de voluminosos quan inaugurin la deixalleria, serà un
tema  que  n’hauran  de  parlar.  Potser  ja  podran  deixar  la  pròrroga  de
voluminosos, però només podrà ser a Felanitx, perquè no poden deixar Cas
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Concos,  s’Horta  i  Portocolom  sense  recollida  de  voluminosos  i  els
generadors  singulars,  molt  manco.  Ja veuran com ho encaixen.  Ara,  de
moment, seguiran donant aquest servei. Les obres de la deixalleria van a
molt bon ritme. Explica que, en aquests moments, paguen més del que
estableix  el  contracte  a  l’empresa  de  recollida  de  voluminosos,  perquè
recullen molt més del  que en el  seu moment es va adjudicar.  Per tant,
també pot ser que tornem a una situació de més quilos dels que puguin
recollir. En definitiva, s’hauran de seure en el moment en què s’hi trobin.

5.3 Votació

En acabar les intervencions, se sotmet la proposta a votació i, per majoria
de 10 vots a favor (6 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta pe les Illes, 1 del
regidor no adscrit i 1 de Vox) i 6 abstencions (3 del Bloc per Felanitx, 2 del
Partit Socialista de les Illes Balears i 1 d’Unides Podem), s’acorda:

Primer. Ordenar  a  l’empresa  Fomento  de  Construcciones  y
Contratas, SA que, per tal de complir amb la seva obligació establerta en el
PCAP, continuï donant el servei de recollida, neteja i transport de residus
sòlids urbans del terme municipal de Felanitx, durant el temps necessari,
que no podrà superar els 6 mesos, fins que s’hagi adjudicat la nova licitació,
regint  les  mateixes  normes  aprovades  pel  termini  contractual  de  la
concessió.

Segon. Autoritzar la despesa plurianual de conformitat al següent:

Exerci
ci

Crèdit (IVA inclòs) Aplicació
pressupostària

2021 54.080,34 euros (1 mensualitat) 2021/0/1621/227000

2022 270.401,68 euros (5 mensualitats) 2022/0/1621/227000

Tercer.  Acceptar  el  compromís  explícit  d’inclusió  de  la  despesa
corresponent en el Pressupost municipal 2022.

         Quart. Notificar aquest acord a l’empresa Fomento de Construcciones
y Contratas, SA.

Cinquè.  Comunicar aquest acord a la regidora de Neteja i Residus
com a responsable del contracte, a l’enginyer municipal, i als departaments
d’Intervenció i Tresoreria municipals.

6. EXPEDIENT 956/2016. PRÒRROGA DEL CONTRACTE DEL SERVEI
DE  RECOLLIDA  I  TRANSPORT  DE  LES  FRACCIONS  DE  PAPER-
CARTRÓ,  VIDRE  I  ENVASOS  LLEUGERS  EN  CONTENIDORS  TIPUS
IGLÚ,  ALS  GENERADORS  SINGULARS  I  RECOLLIDA  DE
VOLUMINOSOS I NETEJA VIÀRIA DEL MUNICIPI DE FELANITX
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6.1  Proposta  de  pròrroga  del  contracte  del  servei  de  recollida  i
transport de les fraccions de paper-cartró, vidre i envasos lleugers
en contenidors  tipus  iglú,  als  generadors  singulars  i  recollida  de
voluminosos i neteja viària del municipi de Felanitx

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la regidora Sra.
Marta Cano, de pròrroga del contracte del servei de recollida i transport de
les fraccions de paper-cartró, vidre i envasos lleugers en contenidors tipus
iglú, als generadors singulars i recollida de voluminosos i neteja viària del
municipi  de  Felanitx,  dictaminada  prèviament  per  la  Comissió  Municipal
Informativa d’Economia i Assumptes Generals de 2 de novembre de 2011,
que seguidament es transcriu:

«Antecedents de fet

1. L'Ajuntament  Ple,  en  sessió  de  dia  26.09.2017,  va  adjudicar  el
contracte del servei de recollida i transport de les fraccions de paper-
cartró,  vidre  i  envasos  lleugers  en  contenidors  tipus  iglú,  als
generadors  singulars  i  recollida  de  voluminosos  i  neteja  viària  del
municipi de Felanitx, a l’empresa MELCHOR MASCARÓ, SAU.

2. Dia  15.11.2017  es  va  firmar  el  corresponent  contracte  amb  una
durada  de  4  anys,  comptats  des  del  dia  15.11.2017  fins  al  dia
14.11.2021,  prorrogable  anualment  fins  a  un  màxim  de  dues
pròrrogues,  després  de  sol·licitud  prèvia  del  contractista,  6  mesos
abans de finalitzar el termini contractual. Les pròrrogues podran tenir
una  durada  inferior  a  l'any,  amb  la  finalitat  de  convergir  amb  la
terminació del contracte actualment signat per la recollida de residus
sòlids urbans.

3. L'Ajuntament de Felanitx ha iniciat un nou expedient del servei de
recollida  i  transport  de residus  municipals,  gestió  de  deixalleries  i
recollida  de  voluminosos  domèstics,  fraccions  de  paper,  vidre  i
envasos  i  de  neteja  viària,  amb la  finalitat  de  poder  unificar  tots
aquests serveis, que a l'actualitat es troben contractats amb diverses
empreses.

4. L'enginyer municipal, Sr. Francisco Company Sastre i l'empresa GRAM
Illes Balears 21, SL, com a responsables conjunts del contracte de
l'esmentat servei,  en el  seu informe de dia 30.10.2021 diuen que
vistes les dates en què ens trobem i tot i haver-se iniciat tràmit per
treure a concurs el nou servei de recollida, no dona temps a licitar-ho
abans  de  la  finalització  del  contracte,  i  vist  que  l'empresa
adjudicatària  està  complint  amb el  contracte sense incidències,  es
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considera convenient la pròrroga del contracte.

La durada de la pròrroga serà de com a màxim un any o, en cas que el
contracte que s'està preparant s'adjudiqui abans de l'any, fins a la  data
d'adjudicació  d’aquest,  tal  i  com  preveu  l'apartat  D  del  Quadre  de
característiques  del  contracte  del  Plec  de  clàusules  administratives
particulars. 

Així mateix, la pròrroga s'ha d'executar amb les mateixes condicions del
període principal.

5. Dia 2.11.2021, la tècnica de Contractació i el secretari han informat
favorablement la  concessió  de la  pròrroga del  servei  prevista a la
clàusula cinquena del contracte i de conformitat amb l'informe emès
pels responsables del contracte.

6. L'interventor  municipal,  en data 2.11.2021,  ha informat que en el
Pressupost  General  per  a  l'exercici  2021  existeix  consignació
adequada  i  suficient  a  les  aplicacions  pressupostàries
2021/0/1621/227001  i  2021/0/1630/227001,  per  fer  front  a  les
despeses corresponents a una mensualitat de la pròrroga del servei.

Fonaments de dret

I. D'acord amb l'article 23.2 del Reial Decret Legislatiu 3/2011, de 14
de novembre, que aprova el text refós de la Llei de contractes del
sector  públic  (TRLCSP),  la  pròrroga  s'acordarà  per  l'òrgan  de
contractació  i  serà  obligatòria  per  a  l'empresari,  llevat  que  el
contracte  expressament  prevegi  el  contrari,  sense  que  es  pugui
produir pel consentiment tàcit de les parts.

II.L’article  303 del  TRLCSP,  en el  punt 4,  diu  que els  contractes de
serveis no poden tenir un termini de vigència superior a quatre anys,
amb  les  condicions  i  límits  establerts  en  les  respectives  normes
pressupostàries  de  les  administracions  públiques;  si  bé  podrà
preveure en el mateix contracte la seva pròrroga per mutu acord de
les parts,  abans de la finalització d'aquest,  sempre que la duració
total  del  contracte,  incloses  les  pròrrogues,  no  excedeixi  dels  sis
anys, i que les pròrrogues no superin, aïlladament o conjuntament, el
termini fixat originàriament.

III. La clàusula cinquena del contracte firmat dia 15.11.2017, en
relació als apartats C) i D) del quadre de característiques del plec de
clàusules  administratives  particulars,  estableix  que  la  durada  del
contracte  es  fixa  en  4  anys,  a  comptar  del  dia  següent  al  de  la
formalització o la data que s'assenyali, prorrogable anualment fins a
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un màxim de dues pròrrogues. La durada de la pròrroga serà de, com
a  màxim,  un  any  o,  cas  que  el  contracte  que  s'està  preparant
s'adjudiqui abans de l'any, fins a la data d'adjudicació d’aquest, tal i
com preveu l'apartat D del Quadre de característiques del contracte
del  Plec  de  clàusules  administratives  particulars.  La  pròrroga  s'ha
d'executar amb les mateixes condicions del període principal després
de sol·licitud prèvia del contractista, 6 mesos abans de finalitzar el
termini contractual inicial.

Així  mateix,  cas  que  l'adjudicatari  NO estigui  interessat  en  prorrogar  el
contracte,  ho  haurà  de  comunicar  igualment  a  l'Ajuntament  amb  una
antelació mínima de 6 mesos a la finalització del termini contractual.

IV. La clàusula setena del contracte, en relació a l’apartat G) de l’Annex III
(Quadre  de  característiques  del  contracte)  del  Plec  de  clàusules
administratives particulars, disposa que no escau la revisió de preus.

En  virtut  dels  antecedents  i  fonaments  de  dret  exposats  es  proposa  a
l'Ajuntament Ple,  després del  dictamen previ  de la  Comissió Informativa
d’Economia i Assumptes Generals, l'adopció del següent acord:

Primer. Prorrogar  el  contracte  a  l'empresa  MELCHOR  MASCARÓ,
SAU, per a la prestació del servei de recollida i transport de les fraccions de
paper-cartró,  vidre  i  envasos  lleugers  en  contenidors  tipus  iglú,  als
generadors singulars i recollida de voluminosos i neteja viària del municipi
de  Felanitx,  com  a  màxim  pel  termini  d'un  any  (15.11.2021  al  14  de
novembre  de  2022)  o,  en  cas  que  el  contracte  que  s'està  preparant
s'adjudiqui abans de l'any, fins a la data d'adjudicació d’aquest, tal i com
preveu l'apartat D del Quadre de característiques del contracte del Plec de
clàusules  administratives  particulars.  Així  mateix,  la  pròrroga  s'ha
d'executar amb les mateixes condicions i millores del període principal.

Segon. Autoritzar i disposar la despesa amb càrrec a les aplicacions
pressupostàries  2021/0/1621/227001  (19.639,93  euros,  IVA  inclòs)  i
2021/0/1630/227001  (17.396,25  euros,  IVA  inclòs),  per  fer  front  a  les
despeses corresponents a una mensualitat per a la pròrroga del contracte
de referència.

Tercer.  Acceptar  el  compromís  explícit  d’inclusió  de  la  despesa
corresponent en el Pressupost municipal 2022, conforme al següent:

Exercici Crèdit Aplicació pressupostària

2022 216.039,23  euros  IVA
inclòs (11 mensualitats)

2022/0/1621/227001
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2022 208.755  euros  IVA  inclòs
(11 mensualitats)

2022/0/1630/227001

Quart. Notificar aquest acord a l'empresa MELCHOR MASCARÓ, SAU.

Cinquè. Comunicar aquest acord a l'enginyer municipal Sr. Francisco
Company  Sastre  i  a  l'empresa  GRAM  Illes  Balears  21,  SL,  com  a
responsables  del  contracte,  i  als  departaments  d’Intervenció  i  Tresoreria
municipals.»

6.2 Votació

Atès  que  no  hi  ha  intervencions  per  part  dels  presents,  se  sotmet  la
proposta a votació i, per majoria de 10 vots a favor (6 del Partit Popular, 2
del  Pi-Proposta  pe  les  Illes,  1  del  regidor  no  adscrit  i  1  de  Vox)  i  6
abstencions  (3  del  Bloc  per  Felanitx,  2  del  Partit  Socialista  de  les  Illes
Balears i 1 d’Unides Podem), s’acorda:

Primer. Prorrogar  el  contracte  a  l'empresa  MELCHOR  MASCARÓ,
SAU, per a la prestació del servei de recollida i transport de les fraccions de
paper-cartró,  vidre  i  envasos  lleugers  en  contenidors  tipus  iglú,  als
generadors singulars i recollida de voluminosos i neteja viària del municipi
de  Felanitx,  com  a  màxim  pel  termini  d'un  any  (15.11.2021  al  14  de
novembre  de  2022)  o,  en  cas  que  el  contracte  que  s'està  preparant
s'adjudiqui abans de l'any, fins a la data d'adjudicació d’aquest, tal i com
preveu l'apartat D del Quadre de característiques del contracte del Plec de
clàusules  administratives  particulars.  Així  mateix,  la  pròrroga  s'ha
d'executar amb les mateixes condicions i millores del període principal.

Segon. Autoritzar i disposar la despesa amb càrrec a les aplicacions
pressupostàries  2021/0/1621/227001  (19.639,93  euros,  IVA  inclòs)  i
2021/0/1630/227001  (17.396,25  euros,  IVA  inclòs),  per  fer  front  a  les
despeses corresponents a una mensualitat per a la pròrroga del contracte
de referència.

Tercer.  Acceptar  el  compromís  explícit  d’inclusió  de  la  despesa
corresponent en el Pressupost municipal 2022, conforme al següent:

Exercici Crèdit Aplicació pressupostària

2022 216.039,23  euros  IVA
inclòs (11 mensualitats)

2022/0/1621/227001

2022 208.755  euros  IVA  inclòs 2022/0/1630/227001
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(11 mensualitats)

Quart. Notificar aquest acord a l'empresa MELCHOR MASCARÓ, SAU.

Cinquè. Comunicar aquest acord a l'enginyer municipal Sr. Francisco
Company  Sastre  i  a  l'empresa  GRAM  Illes  Balears  21,  SL,  com  a
responsables  del  contracte,  i  als  departaments  d’Intervenció  i  Tresoreria
municipals.

7.  EXPEDIENT  1166/2021.  PROPOSTA  PER  NOMENAR  LA  NOVA
PISTA D’ATLETISME DE FELANITX COM A PISTA D’ATLETISME JOAN
PONS

7.1 Proposta per nomenar la nova pista d’atletisme de Felanitx com
a Pista d’Atletisme Joan Pons

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta del regidor Joan Aznar
per nomenar la nova pista d’atletisme de Felanitx com a Pista d’Atletisme
Joan Pons,  dictaminada prèviament per la Comissió Municipal Informativa
d’Economia  i  Assumptes  Generals  de  2  de  novembre  de  2011,  que
seguidament es transcriu:

«Mitjançant decret  de Batlia  de dia 11 de maig de 2021 es va resoldre
iniciar  l'expedient reglamentari  per  tal  que, si  així  ho decideix el  Ple  de
l'Ajuntament, es doni el nom de Joan Pons a la pista d’atletisme de Felanitx.

Mitjançant el mateix decret, jo, Juan Aznar Hernández vaig ser nomenat
com a jutge instructor de l'expedient.

Una vegada iniciada  la  tan  reivindicada pista  d'atletisme de  Felanitx,  la
majoria de felanitxers i felanitxeres als quals se'ls demani quina persona els
ve al cap a l'hora de parlar d'atletisme al nostre municipi, sens dubte seria
Joan Pons. I si demanem per un club representatiu, seria el Joan Capó.

No  sé  si  podem  dir  que  la  iniciativa  d'anomenar  Joan  Pons  la  pista
d'atletisme surt del club, però sí que podem assegurar que durant els seus
anys de lluita reivindicativa, és ben merescut que la persona que ha dedicat
part de la seva vida i trajectòria professional a l'atletisme sigui reconeguda
públicament a un espai municipal.

I  així,  en  les  diverses  reunions  amb  el  club  per  tal  de  definir  les
característiques més adients de la pista, ja es va posar damunt la Mesa la
petició de tenir en compte aquesta possibilitat.
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Una vegada el projecte va estar definit i l'inici de les obres era una realitat,
l'actual equip de govern de l'Ajuntament de Felanitx va tenir molt clar que
posar  el  nom  de  Joan  Pons  no  era  una  possibilitat  sinó  que  la  pista
d'atletisme no estaria acabada sense aquest nomenament.

A partir d'aquí i una vegada nomenat com a jutge instructor, puc dir que, a
part d'un honor i una responsabilitat, ha estat fàcil justificar el perquè del
nom de Joan Pons. Al club Joan Capó han estat llarga la llista dels èxits
esportius al llarg dels seus 41 anys de vida i, a tots ells, d'una manera o
d'altra, el nom de Joan Pons hi està vinculat. En Joan Pons va començar a
inculcar valors en forma d'esport als nins i nines de l'escola Joan Capó, on
una  vegada  acabada  la  carrera  de  magisteri  i  després  de  passar  per
diferents pobles, es va establir com a docent. Al principi eren només el que
anomenaven jocs escolars,  però aviat  va veure que aquells  nins i  nines
necessitaven seguir competint a mesura que es feien grans. És així com
amb un parell de companys de l'escola i amb l'associació de pares varen
crear el que avui coneixem com a Club Joan Capó.

En Joan Pons no només ha estat fonamental per a l'atletisme felanitxer, sinó
que també va començar a donar a conèixer el bàsquet a tots aquells infants
que al llarg d'aquests 41 anys, han donat tants èxits al club.

Resumir aquests anys de dedicació és gairebé impossible, però si alguna
cosa està clara és que la tasca que s'ha fet és molta i ben feta, plena de
sacrificis personals, en forma d'hores i hores dedicades a transmetre la seva
passió a tots els nins i nines que han passat per les seves mans.

Professor d'Educació Primària i promotor de l'esport base des de fa 48 anys
(44  dels  quals  a  Felanitx),  sense  interrupció.  Jubilat,  ara,  de  la  seva
professió de mestre, continua exercint com a cap de la secció d'atletisme
del Club Joan Capó, entrenant i acompanyant els atletes en el seu progrés.

La seva vida ha estat lligada al col·legi Inspector Joan Capó, on començaren
els primers alumnes a practicar l'atletisme, entre molts altres esports. Va
ser el principal impulsor/creador del Club Joan Capó, l'any 1980. L'atletisme
del club ha estat molts d'anys referent en l'esport base balear. És titulat
com a monitor poliesportiu,  monitor nacional d'atletisme i  entrenador de
bàsquet i ha estat promotor i coordinador de l'esport base al col·legi Joan
Capó, amb disciplines tan diverses com atletisme, cros, bàsquet, voleibol,
handbol, futbol sala, tir de fona, tir amb arc, escacs, tennis de Mesa, vela,
natació, piragüisme...Com a cap d'organització ha duit a terme més d'un
centenar  de  proves atlètiques  a  Felanitx  (Cursa Sant  Agustí,  Cursa  Son
Valls, Cros Joan Capó, Milla Portocolom, Trofeu de Marxa Portocolom...).

La secció d'atletisme del Club Joan Capó, amb Joan Pons com a màxim
responsable, al llarg dels 44 anys d'història, ha participat a més de 2.500
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jornades, acumulant 55.000 actuacions (650 fora de Mallorca, amb motiu
de campionats nacionals o campionats autonòmics celebrats a altres illes). I
els atletes han obtingut més de 3.400 llocs de podi a campionats.

Baix la seva supervisió, han passat centenars de nins, nines i joves (dues
generacions).  Atletes  des  de  cinc  anys,  fins  a  veterans  i  veteranes,
comparteixen entrenaments i competicions.

En  Joan  Pons  va  ser,  també,  el  primer  entrenador  de  l'internacional
maratonià Antoni Peña, el millor fondista de les Illes i participant en els Jocs
Olímpics d'Atenes l'any 2004.

Algunes de les fites i distincions aconseguides per en Joan Pons al llarg de la
seva trajectòria són:

- El 1983 va ser premiat amb el Premi a l'Esport Balear com a persona física
més rellevant en el foment de l'esport per la Conselleria d'Educació, Cultura
i Esports del Govern de les Illes Balears, a proposta de l'Ajuntament de
Felanitx.
- El 1985 va tornar a rebre el Premi a l'Esport Balear, a proposta de la
Federació Balear d'Atletisme.
- Va ser coordinador comarcal de l'Esport Escolar durant les temporades
84/85 i 85/86.
- Membre fundador del Club Joan Capó, del qual n’és encara ara secretari, i
responsable tècnic de la secció d'atletisme. Des de 1980 fins al 1994 en fou
també màxim responsable de la secció de bàsquet.
- El 1983 va ser delegat i entrenador dels equips infantil masculí i femení
del  col·legi  Joan  Capó,  representant  les  Illes  Balears  en  el  campionat
d'Espanya de cros escolar disputat a Sevilla.
-  Als  anys  1985  i  1986  va  ser  delegat  i  entrenador  de  l'equip  cadet
d'atletisme de les Illes Balears a Madrid.
- El 1988 va rebre la placa de reconeixement a la gran labor de promoció de
l'esport en tots els àmbits, concedida pel Consell de Mallorca.
- El 1992 fou un dels portadors de la torxa dels Jocs Olímpics d'estiu de
Barcelona, en el seu pas per les Illes Balears.
- El 1993 va rebre la placa en reconeixement de la seva dedicació en favor
de la  promoció  de l'esport  escolar  al  llarg  de vint  anys de col·laboració
ininterrompuda, concedida per la Conselleria d'Educació, Cultura i Esports i
la Comissió de Coordinadora Comarcals de l'Esport Escolar, l'any 1993.
- El 1994 va ser delegat i entrenador de l'equip infantil femení del col·legi
Joan Capó,  representant  de les  Illes  Balears  en el  campionat  d'Espanya
d'atletisme de centres escolars disputat a Cartagena.
- El 1995 va ser delegat i entrenador dels equips infantil masculí i femení
del col·legi Joan Capó, representant de les Illes Balears en el campionat
d'Espanya d'atletisme de centres escolars.
- El 1996 va ser delegat de la selecció de les Illes Balears de marxa en ruta
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disputada al Prat de Llobregat.
- El 1997 va ser delegat de la selecció de les Illes Balears de marxa en ruta
disputada a Badalona.
- El 1997 va rebre la placa de l'Ajuntament de Felanitx en agraïment a la
constant i dilatada labor a favor de l'esport local.
- El 1998 va ser delegat de la selecció de les Illes Balears de marxa en ruta
disputada a Ourense i  delegat i  entrenador de l'equip infantil  femení del
col·legi  Joan  Capó,  representant  de  les  Illes  Balears  en  el  campionat
d'Espanya de cros escolar disputat a Palència.
- El 1999 va ser cap d'expedició de les Illes Balears al campionat d'Espanya
d'esport escolar disputat a Múrcia i delegat i entrenador dels equips infantils
masculí i femení del col·legi Joan Capó, representant de les Illes Balears en
el campionat d'Espanya d'atletisme de centres escolars disputat a Cadis.- El
2000 va ser delegat i entrenador de l'equip infantil del col·legi Joan Capó,
representant de les Illes Balears en el campionat d'Espanya de cros escolar.
- El 2001 va ser delegat i entrenador dels equips infantil masculí i femení de
PIES  de  Felanitx,  representants  de  les  Illes  Balears  en  el  campionat
d'Espanya de cros de centres escolars.
- El 2002 va ser delegat i entrenador dels equips de cros infantil, masculí i
femení  de  l'IES  de  Felanitx,  representants  de  les  Illes  Balears  en  el
campionat d'Espanya de centres escolars.
- El 2003 va ser delegat i entrenador de les seleccions de les Illes Balears
de cros infantil i cadet en el campionat d'Espanya disputat a Salou.
- El 2004 va ser delegat i entrenador de les seleccions de les llles Balears de
categoria cadet, en el campionat d'Espanya d'atletisme disputat a Madrid i
delegat i entrenador de les seleccions de les Illes Balears, categoria cadet,
en el campionat d'Espanya disputat a Avilés.
- El 2005 va ser delegat i entrenador de les seleccions de les Illes Balears
infantil i cadet de cros en el campionat d'Espanya disputat a Càceres.
-El 2005 va ser guardonat amb la medalla de Felanitx per la seva implicació
amb l'esport felanitxer. 

I ha estat proposat en diverses ocasions pel premi Cornelius Atticus. Per tot
l'exposat, tenc clar que la proposta de posar el nom de Joan Pons a la pista
d'atletisme de Felanitx és un reconeixement a la seva tasca dinamitzadora
de l'esport base felanitxer i als valors que això implica.

I per totes aquestes raons, faig avinent al Ple de l’Ajuntament de Felanitx la
meva proposta per nomenar la nova pista d'atletisme de Felanitx com a
Pista d'Atletisme Joan Pons.»

7.2 Debat

Intervé el Sr. Miquel Lluís Mestre i manifesta que, com ha dit el Sr. Aznar, el
fet de tenir una pista d’atletisme, ja era un acte de justícia cap a l’atletisme
felanitxer, després de 41 anys. I el fet de posar-li el nom de Joan Pons,
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també era un altre acte de justícia cap a l’atletisme felanitxer. Per tant, per
part del seu grup, estan molt contents.

El Sr. Pau Massutí diu que, com a exatleta del club Joan Capó, en va formar
part més de 12 anys, està molt content que, finalment s’arribi a aquest punt
de poder treure endavant la pista d’atletisme i que dugui el nom de Joan
Pons. Com a deixeble seu, està molt orgullós de ser aquí aquest dia.

El  Sr.  Francisco  Duarte  avança  l’adhesió  del  Partit  Socialista  a  aquesta
proposta,  com no  podia  ser  d’altra  manera.  Diu  que  és  evident  que  el
projecte  de  la  pista  d’atletisme  a  vegades  ha  traspassat  les  fronteres
polítiques i,  des de diferents postures, tothom ha cregut en ell,  perquè,
efectivament, el que es reivindica són els anys en què ha mancat una pista
d’atletisme, per tal que aquest esport tan consolidat a Felanitx, es pugui
practicar com cal. Afegeix que avui estan d’enhorabona per posar el nom de
Joan Pons a la pista.

Pren la paraula el batle i diu que posar el nom de Joan Pons a la pista vol dir
moltes coses. Com el Sr. Massutí, recorda que aquells anys era Don Joan
Pons,  perquè  no  s’atrevien  a  llevar  el  «Don»  a  una  persona  que
consideraven major,  malgrat que devia ser més jove que ells ara. Quan
acabava la seva activitat com a mestre, amb uns rotuladors i una manya
excepcional, havia de fer tots els cartells del club per poder anunciar els
esdeveniments  de  bàsquet,  d’atletisme  i  de  tot,  per  al  següent  cap  de
setmana. Creu que la gran capacitat que ha demostrat per seguir donant
suport a l’esport base, és de llibre, com també ho és el reconeixement a
moltes persones que estan darrere l’esport base i no surten a cap llista de
proves, ni de temps, ni de resultats, ni tenen medalles; simplement tenen el
passar  pena  pels  nins  que  no  els  va  bé,  per  continuar  estirant-los  i
enganxant-los perquè no ho deixin;  gestionar els  que sí  que els  va bé,
perquè no torcin la seva carrera. Creu que Joan Pons té, dins l’esport base,
un reconeixement molt més enllà que a dins Felanitx.

7.3 Votació

Un cop acabades les intervencions, se sotmet la proposta a votació i, per
majoria de 15 vots a favor (6 del Partit Popular, 3 del Bloc per Felanitx-
APIB,  2  del  Pi-Proposta  per  les  Illes,  2  del  Partit  Socialista  de  les  Illes
Balears, 1 del regidor no adscrit i 1 de Vox) i 1 abstenció (d’Unides Podem),
s’acorda  nomenar  la  nova  pista  d’atletisme  de  Felanitx  com  a  Pista
d’Atletisme Joan Pons.

8.  EXPEDIENT  2615/2021.  MOCIÓ  DEL  GRUP  MUNICIPAL  DEL
PARTIT POPULAR ENVERS EL CONVENI DE CARRETERES
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8.1 Moció del grup municipal Partit Popular envers el  conveni de
Carreteres

A continuació,  es veu la  moció  presentada pel  grup municipal  del  Partit
Popular en data 25 d’octubre de 2021, amb núm. 2021-E-RE-2545, que es
transcriu a continuació:

«MOCIÓ ENVERS EL CONVENI DE CARRETERES

El 28  de setembre de 2007  es va subscriure un conveni en matèria de
carreteres entre el Ministeri de Foment i el Consell de Mallorca per valor de
431  milions d’euros.  A causa d'incidències en l'execució d’aquest,  s'han
subscrit,  al llarg dels anys de durada del conveni,  diverses addendes per
adaptar l'execució:  ampliant la durada,  modificant algunes actuacions,
adaptant-ho a la nova normativa i modificant les quantitats a rebre pel
Consell de Mallorca a les noves anualitats. L'última addenda es va signar el
22 de desembre de 2014 incorporant un nou text refós (BOE 109 de 7 de
maig de 2015).
 
Des de la passada legislatura, en les reunions de la Comissió Bilateral Mixta
de Programació, Seguiment i Control del conveni s'ha posat de manifest la
necessitat de tramitar una nova addenda al conveni a fi de continuar
reajustant les anualitats supeditades a les disponibilitats pressupostàries de
cada exercici.  No obstant això, des de la signatura de l'última addenda no
s'ha modificat el conveni.
 
L'equip de govern ha informat,  durant l'any 2021,  de la liquidació del
conveni en data octubre del 2020  i la seva intenció de signar un nou
conveni abans del 31 de desembre del 2021, amb la intenció d'acordar de
nou el pagament de les quantitats previstes i no cobrades en el conveni
liquidat, per un valor aproximat de 237 milions d’euros, per poder continuar
finançant les obres pendents en les carreteres de titularitat del Consell de
Mallorca.
 
Malgrat tot l'anterior podria interpretar-se que no existeix la voluntat del
Govern d'Espanya per acordar amb el Consell de Mallorca el finançament de
les carreteres de l'illa, si atenem el que es desprèn dels últims Pressupostos
Generals de l'Estat. Efectivament, en el projecte de Llei de Pressupostos per
a l'any 2022,  que determinarà l'aportació directa de l'Estat en matèria
d'inversió, no existeix cap dotació pressupostària que faci pensar que els
convenis de carreteres s’hagin  de materialitzar en el següent exercici
econòmic, deixant l'illa de Mallorca sense finançament per al manteniment i
la millora de les seves carreteres,  una de les seves principals
infraestructures bàsiques.
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Tampoc no sembla que hi hagi voluntat de satisfer els aproximadament 15
milions pendents de l'anterior conveni,  ja caducat,  però que el Consell de
Mallorca ja ha executat des de la liquidació del conveni.

Per tot això, el grup Popular proposa al Ple l’aprovació dels següents, 

ACORDS

PRIMER - L’Ajuntament de Felanitx insta el Govern de l'Estat a liquidar els
imports pendents derivats de l'execució del conveni, ja vençut, en matèria
de carreteres.

SEGON- . L’Ajuntament de Felanitx insta el Consell de Mallorca i el Govern
de l'Estat a signar, abans del 31 de desembre del 2021, un nou conveni que
garanteixi la totalitat de la quantia econòmica que va quedar pendent de
cobrar del conveni de carreteres ja liquidat.

TERCER.- L’Ajuntament de Felanitx  insta el Govern de l'Estat que
garanteixi, en els Pressupostos per a l'any 2022,  dotació suficient per fer
front a la primera anualitat del conveni, amb un mínim de 20  milions
d’euros,  a més de la quantitat necessària per pagar les inversions ja
realitzades i que han quedat fora del conveni antic.

8.2 Debat

La Sra. Maria Vidal manifesta que, en vista que s’acosten els Pressuposts
Generals  de  l’Estat,  entén  que  l’Ajuntament  ha  de  demanar
infraesctructures per al seu municipi, però creuen que aquestes peticions
s’han de fer al Congrés dels Diputats. En aquest cas, hi tenen representació.
Per tant, per aquest motiu, malgrat que estan d’acord amb el contingut de
la moció, s’abstendran. 

El  Sr.  Miquel  Lluís  Mestre  diu  que  el  seu  grup  troba  aquesta  moció
oportunista, malgrat que és cert que el cos els demana votar-la a favor.
Però hi ha un punt que no els quadra. Al punt 2, més que l’Ajuntament insti
a signar un nou conveni de carreteres, és que véngui la dotació via règim
especial,  que  és  l’instrument  que  ha  eliminat  el  conveni  de  carreteres.
Demanen,  o  bé  la  modificació  del  punt  2,  o  la  votació  dels  punts  per
separat, perquè , més que un nou conveni de carreteres, el que volen és
que  vengui  el  finançament  i  que  véngui,  en  primera  instància,  pel
mecanisme que l’ha penalitzat.

El Sr. Francisco Duarte afirma que, des del punt de vista del seu grup,  a
l’exposició de motius de la moció li manquen moltes coses. Per exemple, els
194 milions en conveni de carreteres que s’han ingressat en la legislatura
passada.  També han  oblidat  que durant  la  legislatura  2012.  13 i  14  el
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Consell  de Mallorca  no va ingressar  cap  euro.  Si  han de ser  coherents,
estaria bé que a l’exposició de motius es fes una cronologia del que ha estat
l’historiograma d’aquest factor d’insularitat signat l’any 98 pel Sr. Matas.
Diu que, de totes maneres, li consta, perquè en té completa constància, que
les negociacions segueixen endavant. La postura del Sr. Acosta quan diu
que l’Estat no finança les Illes així com toca, creu que és equivocada, el Sr.
Acosta està equivocat i el seu partit també. Per primera vegada, les Illes
tenen  el  factor  d’insularitat,  que  reconeix  precisament  això.  Aquest  any
rebrem 183 milions, 110 dels que es contemplen durant 5 anys, són 5 anys
en que el Govern de les Illes rebrà 150 milions d’euros, precisament per a
infraestructures  i  per  fer  inversions  a  les  Illes,  que  decidirà  el  Govern
Balear; no serà com les inversions estatutàries, que des de Madrid decidien
quines  eren  més  necessàries.  És  una  realitat  que  tenim  un  factor
d’insularitat, superior al que demanava el Partit Popular. Tot això, quant a
l’exposició de motius, que és bastant minsa, li falta una dosi de realitat i
una gran quantitat d’oportunisme.
Quant als punts, el seu grup no tendria cap problema en votar a favor del
1r,  però  en  els  següents  hi  ha  uns  compromisos  que  són  bastant
inassumibles, per tant, costa poder-hi votar a favor.

El Sr. Acosta, en vista de les diferents intervencions, accepta que es votin
separadament els punts de la moció.

8.3 Votació

Seguidament,  es  vota  separadament  cada punt  de la  moció,  i  s’obté  el
següent resultat:

-  Per  majoria  de  14  vots  a  favor  (6  del  Partit  Popular,  3  del  Bloc  per
Felanitx, 2 del Partit Socialista de les Illes Balears, 2 del Pi-Proposta per les
Illes  i  1  del  regidor  no adscrit)  i  2  abstencions (1 de Vox i  1  d’Unides
Podem), s’acorda:

PRIMER - L’Ajuntament de Felanitx insta el Govern de l'Estat a liquidar els
imports pendents derivats de l'execució del conveni, ja vençut, en matèria
de carreteres.

- Per majoria de 9 vots a favor (6 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per
les Illes i 1 del regidor no adscrit) i 7 abstencions (3 del Bloc per Felanitx-
APIB, 2 del Partit Socialista de les Illes Balears, 1 d’Unides Podem i 1 de
Vox Baleares), s’acorda:

SEGON- . L’Ajuntament de Felanitx insta el Consell de Mallorca i el Govern
de l'Estat a signar, abans del 31 de desembre del 2021, un nou conveni que
garanteixi la totalitat de la quantia econòmica que va quedar pendent de
cobrar del conveni de carreteres ja liquidat.
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-  Per  majoria  de  12  vots  a  favor  (6  del  Partit  Popular,  3  del  Bloc  per
Felanitx,  2  del  Pi-Proposta  per  les  Illes  i  1  del  regidor  no  adscrit)  i  4
abstencions ( 2 del Partit Socialista de les Illes Balears, 1 d’Unides Podem i
1 de Vox Baleares), s’acorda:

TERCER.- L’Ajuntament de Felanitx  insta el Govern de l'Estat que
garanteixi, en els Pressupostos per a l'any 2022,  dotació suficient per fer
front a la primera anualitat del conveni, amb un mínim de 20  milions
d’euros,  a més de la quantitat necessària per pagar les inversions ja
realitzades i que han quedat fora del conveni antic.

EXPEDIENT 2712/2021.  CONCESSIÓ DE DISTINTIUS A DIVERSOS
MEMBRES DE LA POLICIA LOCAL

1. Proposta de concessió de distintius a diversos membres de la
Policia Local

En aquest moment, el batle anuncia que du un punt per tractar fora de
l’ordre  del  dia.  És  la  proposta  d’acord  d’elevar  a  la  Direcció  General
d’Emergències  i  Interior  la  proposta  per  iniciar  el  procediment  per  a  la
concessió de la  Creu al Mèrit Policial amb Distintiu Blanc de la comunitat
autònoma de les Illes Balears a diversos membres de la Policia Local de
Felanitx.

El  Sr.  Sebastià  Adrover  presenta  la  següent  proposta  i  explica  que  ve
motivada perquè dia 8 de desembre és la  festivitat  de la  Patrona de la
Policia:

«Antecedents

S’ha emès, en data 4 de novembre de 2021 informe del cap de Policia Local
de  l’Ajuntament  de  Felanitx  del  qual  es  desprenen  les  següents
consideracions:

1. El Decret 40/2019, de 24 de maig, pel qual s'aprovà el Reglament marc
de coordinació de les policies locals de les Illes Balears, que desenvolupava
la Llei 4/2013, de 17 de juliol, de coordinació de les policies locals de les
Illes Balears (modificada mitjançant la Llei 11/2017, de 20 de desembre)
introduí  un  nou procediment  més senzill,  coincident  amb la simplificació
administrativa, per a la concessió de premis i condecoracions.

2.  El  capítol  V  del  Decret  40/2019  dedicat  al  premis  i  condecoracions
establia els diferents guardons que podien rebre els agents de les policies
locals de les Illes Balears que havien destacat durant el seu servei, establint
diferents categories i definint els tipus d'actuacions o fets que podien ser
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susceptibles  de  ser  guardonats.  També  es  descrivia  el  procediment  per
atorgar aquests guardons.

3. Que examinat l'  historial dels agents de la policia local de Felanitx es
considera que
alguns  d'ells  són  mereixedors  de  reconeixement  públic  vista  la  seva
trajectòria professional.

4.  L  'art.  127  del  Decret  40/2019  disposa  que  les  característiques  i  la
concessió de premis i condecoracions s’han de regir pel que disposa aquest
Reglament i són descrites en el subsegüent art. 128.

5. El punt d) de l' art. 128 descriu la Creu al Mèrit Policial amb Distintiu
Blanc de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears i els motius per a la
seva concessió es descriven a l'art. 132:
“La Creu al Mèrit Policial amb Distintiu Blanc es lliura als membres de la
policia local, siguiquina sigui la seva categoria, quan compleixin trenta anys
de servei en qualsevol cos de la policia local, en situació de servei actiu o en
situació de serveis especials, que hagin tingut una trajectòria professional
destacada  i  que  no  tenguin  expedients  disciplinaris  en  curs  o  sancions
disciplinàries pendents de cancel·lar en el seu expedient personal”.

6. L'  art. 137 del Decret 40/2019 estableix que el procediment per a la
concessió de la Creu al Mèrit Policial amb Distintiu Blanc s’inicia “per mitjà
d’una  proposta  efectuada  pel  ple  de  l’Ajuntament  corresponent  en  què
presta o prestava serveis l’agent proposat, pels òrgans de coordinació de les
policies locals de les Illes Balears o bé d’ofici pel director o directora general
competent en matèria de coordinació de les policies locals”.

7.  Que els membres de la Policia Local de Felanitx que es proposen han
tingut una trajectòria professional destacada.

8.  Que no consta que tenguin expedients disciplinaris en curs o sancions
disciplinàries pendents de cancel·lar en el seu expedient personal.

9. Finalment, el cap de Policia Local conclou que s'informa favorablement
que s' iniciï el procediment per a la concessió de la Creu al Mèrit Policial
amb Distintiu  Blanc  a  personal  de  la  policia  local  de Felanitx  per  haver
superat els 30 anys de servei.

Fonaments de dret

I. Article 52 de la Llei 4/2013, de 17 de juliol, de coordinació de les policies
locals de les Illes Balears.

II.  Capítol V del Títol  VIII del  Decret 40/2019, de 24 de maig, pel  qual
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s’aprova el Reglament marc de coordinació de les policies locals de les Illes
Balears.

A la vista dels antecedents i fonaments de dret establerts, es proposa a
l’Ajuntament Ple l'adopció del següent ACORD:

Primer.  Elevar a la Direcció General  d’Emergències i  Interior, juntament
amb l’informe del cap de la Policia Local de Felanitx de data 4 de novembre
de 2021, la proposta d’iniciar el procediment per a la concessió de la «Creu
al Mèrit Policial amb Distintiu Blanc» i d’atorgament a favor dels membres
de la Policia Local de Felanitx següents:

 Miquel Soler Cerdà, inspector
 Bartomeu Monserrat Bover, subinspector
 Bartomeu Nadal Nicolau, oficial
 Ramon Roig Andreu, policia 
 Pedro Juan Monserrat Juan, policia
 Rafel Garcies Nicolau, policia 
 Juan Puig Barceló, policia

Segon.  Facultar el batle per a la formalització dels documents necessaris
per a la correcta execució d’aquest acord.»

2. Debat 

El  Sr.  Francisco  Duarte manifesta  que les dues intervencions són temes
molt puntuals. Una és la forma, han dit que es presenta perquè el mes que
ve és la Patrona, han tengut molt de temps, des de la darrera Plenària fins
aquí, i potser no haurien de caure en aquest costum que tants de punts
vagin fora de l’ordre del dia. Per tant, demanen un poc de coherència en
aquest aspecte i programar un poc bé les coses, ja que la Patrona ho és
cada any, no és una cosa excepcional. La segona és que, fonamentar la
proposta només en la celebració del dia de la Patrona, creu que aquestes
persones,  després  de  30  anys  de  servei  als  felanitxers,  està  més  que
reconegut que siguin mereixedores d’aquesta distinció,  algunes d’elles hi
dediquen el seu temps, però també la seva estima, perquè, a més, són
felanitxers i volen el millor per a Felanitx i també tendran el suport del seu
grup.

El batle explica que els hauria agradat tenir els informes del cap de la Policia
amb anterioritat a la reunió de la Comissió Informativa, però no ha estat
així i, en acte de servei, serà la seva darrera celebració de la festivitat de la
Patrona  i  han  considerat  que  era  millor  poder-los  fer  el  reconeixement
estant encara en servei, atès que pràcticament tots es jubilen dins aquest
exercici,  i  d’aquí  la  pressa  de  posar  el  tema  damunt  la  Mesa,  perquè
necessita un acord del Ple.
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3. Votació de la inclusió a l’ordre del dia 

Acte seguit, se sotmet a votació la ratificació de la inclusió de l’assumpte
dins l’ordre del dia, i és aprovada per unanimitat.

4. Votació de la proposta

Se sotmet la proposta a votació i, per 13 vots a favor (6 del Partit Popular,
2 del Partit Socialista de les Illes Balears, 2 del Pi-Proposta per les Illes,, 1
del regidor no adscrit, 1 del regidor del Bloc per Felanitx-APIB Sr. Miquel
Lluís  Mestre  i  1  de  Vox-Proposta  per  les  Illes)  i  3  abstencions  (2  dels
regidors del Bloc Per Felanitx-APIB Sra. Maria Mesquida i Sr. Pau Massutí, i
1 d’Unides Podem), s’acorda:

Primer.  Elevar a la Direcció General  d’Emergències i  Interior, juntament
amb l’informe del cap de la Policia Local de Felanitx de data 4 de novembre
de 2021, la proposta d’iniciar el procediment per a la concessió de la «Creu
al Mèrit Policial amb Distintiu Blanc» i d’atorgament a favor dels membres
de la Policia Local de Felanitx següents:

 Miquel Soler Cerdà, inspector
 Bartomeu Monserrat Bover, subinspector
 Bartomeu Nadal Nicolau, oficial
 Ramon Roig Andreu, policia 
 Pedro Juan Monserrat Juan, policia
 Rafel Garcies Nicolau, policia 
 Juan Puig Barceló, policia

Segon.  Facultar el batle per a la formalització dels documents necessaris
per a la correcta execució d’aquest acord.

9.  ESTUDI  I  RESOLUCIÓ  DE  LES  MOCIONS  QUE  PUGUIN  SER
PRESENTADES I LA URGÈNCIA DE LES QUALS SIGUI DECLARADA DE
FORMA LEGAL

El Sr.  Francisco Duarte explica que el  Partit  Socialista va presentar una
moció al registre, sobre les plus vàlues, però, en vista de la proposta que ha
fet avui el Consell de Ministres, la retiren.

En aquest moment, el batle anuncia un recés de 5 minuts, transcorreguts
els quals, es reinicia la sessió.

9.1.1 Moció dels grups municipals Partit Popular, Partit Socialista de
les Illes Balears, Bloc per Felanitx-APIB, el Pi-Proposta per les Illes
Balears, Unides Podem i el  Sr.  Joan Aznar Hernández, regidor no
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adscrit, amb motiu del 25 de novembre de 2021: Per una Mallorca
lliure de violències masclistes. Seguim reaccionant!

A continuació es veu la moció dels grups municipals Partit Popular, Partit
Socialista de les Illes Balears, Bloc per Felanitx-APIB, el Pi-Proposta per les
Illes  Balears,  Unides  Podem i  el  Sr.  Joan  Aznar  Hernández,  regidor  no
adscrit, amb motiu del 25 de novembre de 2021: Per una Mallorca lliure de
violències masclistes. Seguim reaccionant!, que es transcriu a continuació:

«Des  de  l’any  1999  que  l’ONU  va  declarar  el  25  de  novembre  Dia
Internacional  per  a  l’Eliminació  de  la  Violència  contra  les  Dones,  el
moviment feminista d’arreu del  món i  moltes institucions ens feim ressò
d’aquesta data, alhora que refermam el nostre compromís en la lluita contra
la violència envers les dones.

Cada  any,  les  dades  de  dones  assassinades  per  violència  masclista  són
esgarrifoses, de la mateixa manera que ho són les dades de dones que
denuncien patir violència per part de les seves parelles o exparelles.

A més de ser cada any la comunitat autònoma amb la taxa de denúncia més
elevada,  seguim  sent  la  comunitat  amb  més  incidència  de  violència  de
gènere.
 
A Mallorca,  enguany fou assassinada a sa Pobla,  el  17 de maig,  Warda
Ouchene i també el seu fill Mohamed, de 7 anys. Des de l’any 2003, que és
quan es va començar el recompte oficial a Mallorca, han estat assassinades
37 dones.
 
Més de la meitat de les víctimes residien en els nostres pobles. Construir-
nos com a municipis cuidadors i protectors, ser veïnats i veïnades atents a
les necessitats de les dones del nostres pobles és un compromís ineludible.
Cal construir pobles feministes, perquè la millor prevenció és la igualtat.

Recordem que segons la macroenquesta, la meitat de les dones majors de
16 anys de l’Estat espanyol ha patit algun tipus de violència masclista, quasi
una tercera part de les dones majors de 16 anys han patit violència física
per part d’un home. Fer front al masclisme que considera que pot disposar i
agredir el cos de les dones, és una tasca ineludible que tothom té en una
societat democràtica.
 
Prop del 7% de dones han patit violència sexual i, d’aquestes, més d’un
90% no la denuncia: per por, per vergonya, perquè massa sovint encara es
jutgen les víctimes; perquè massa sovint la pregunta és com anava vestida
i es carrega la responsabilitat sobre ella i no sobre l’agressor.
 
Una  de  cada  tres  dones  a  Espanya  han  patit  violència  física,  sexual  o
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psicològica dins una relació de parella. Un 90 % de les dones que han patit
violència tenia fills i  filles,  víctimes d’aquesta violència.  També n’hem de
tenir cura. Els infants dels nostres pobles han de créixer en entorns segurs.

Això sense entrar en altres violències que pateixen les dones, pel fet de ser-
ho: violència sexual, violència mediàtica, violència a través de les xarxes
socials, mutilació genital femenina, matrimonis forçats, explotació sexual,
etc.
 
Cal continuar avançant i millorant les eines de prevenció i actuació de la
violència masclista, revisant i millorant protocols, actuacions, intervencions
de totes les institucions implicades, per tal de garantir millor la seguretat i
protecció de les dones víctimes de violència masclista, i més si aquestes en
algun moment s’han adreçat a les institucions, han interposat denúncia, o
han tingut ordre de protecció.
 
Hem  d’avançar  cap  una  societat  on  les  dones  i  les  nenes  no  siguin
prostituïdes, volem construir una societat on els cossos de les dones i les
nenes no siguin objectes de consum. El nostre model de societat és un, on
homes i dones són iguals i lliures, i aquesta idea és incompatible amb el
tràfic d’éssers humans amb fins d’explotació sexual. No podem oblidar que
la prostitució no és un problema de les dones, sinó de qualitat democràtica.

La violència contra les dones és incompatible amb una societat plenament
democràtica.  Garantir  la  llibertat,  la  seguretat  i  la  vida  de  les  dones  i
protegir  les  víctimes  no és  una opció,  és  una obligació  democràtica.  La
violència  masclista  ens  interpel·la  i  les  administracions  locals  l'hem  de
combatre amb tots els mitjans al nostre abast. Un paper fonamental en la
prevenció,  així  com  en  la  informació,  assessorament,  protecció  i
acompanyament a les dones víctimes i filles i fills.
 
Cada any, el 25 de Novembre, tornam a ser convocades per denunciar les
violències contra les dones i per refermar el nostre compromís posant-hi
tots els mitjans necessaris per esdevenir una societat en el que dones i
homes hi puguin viure en igualtat.
 
Tenim una responsabilitat, com a societat, en cada una de les dones que ha
patit  i  pateix  violència,  per  això  ens  cal  reaccionar,  seguir  treballant  i
refermant els nostres compromisos:
 
1.- Ratificar el compromís ferm de l'Ajuntament de Felanitx amb els drets
de  les  dones,  l'eradicació  de  qualsevol  tipus  de  violència  masclista  i
combatre qualsevol discurs negacionista i posicionament polític que negui
la violència de gènere o rebutgi les polítiques públiques enfocades a la seva
total eradicació.
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2.- Impulsar i/o reforçar les mesures contingudes a la Llei Orgànica 1/2004,
de 28 de desembre, de mesures de protecció integral contra la violència de
gènere i  al  pacte d'stat contra la violència de gènere en el  marc de les
competències locals/autonòmiques, així com el seu seguiment.
 
3.- Ens comprometem a continuar dotant dels recursos econòmics i agents
especialitzats els instruments de lluita contra totes les formes de violència
contra les dones.
 
4.-  Ens  comprometem  a  treballar  en  xarxa,  col·laborant  amb  totes  les
institucions i crear sinergies per erradicar les violències masclistes.

5. Ens comprometem a continuar col·laborant amb les associacions de la
societat  civil  que  lluiten  contra  la  violència  masclista  i  treballen  per  la
igualtat dels homes i les dones.

6. Ens comprometem a interpel·lar els homes del nostre voltant, perquè
esdevinguin còmplices en la lluita contra les violències masclistes.

7. Ens comprometem a construir, des de tots els àmbits, un poble i una
Mallorca feminista i lliure de violències masclistes.

8.  Instar  el  Govern  d'Espanya  a  l'actualització  i  la  renovació  del  Pacte
d'Estat  contra  la  Violència  de  Gènere  en  Corts  Generals  per  cercar  el
consens polític i social més gran.

9.  Instar  el  Govern  d'Espanya  a  impulsar  un  marc  normatiu  orientat  a
l'abolició de la prostitució.

10. Ens comprometem a continuar rebutjant totes les formes de violència
contra les dones i manifestar el nostre compromís amb les víctimes.»

9.1.2 Votació de la urgència

Se sotmet a votació la urgència de la moció, i és aprovada per unanimitat. 

9.1.3 Debat

Intervé la Sra. Maria Vidal, la qual troba que és curiós que sorprengui el fet
que  enguany  Vox  no  s’hagi  tornat  a  adherir  a  aquesta  declaració
institucional.  No  serveix  l’excusa  que  Vox  no  ha  aportat  idees,  o
modificacions, ja que aproximadament fa un any que ja es va tractar aquest
tema. És el Dia de la Violència contra la Dona. Imaginin totes aquestes
dones  que  no  són  maltractades  per  homes.  Les  dades  són  clares,  els
nombres són clars, Vox no ho posa en dubte en cap moment. Però li pareix
que no s’han  de  menysprear  aquestes  dones  que són  maltractades  per



 
Ajuntament de Felanitx

filles,  per  padrines,  per  mares,  etc.,  perquè  en  cap  moment  no  es  fa
referència  a  elles.  El  punt  núm.  10  d’aquesta  moció  diu:  «Ens
comprometem a continuar rebutjant totes les formes de violència contra les
dones i manifestar el nostre compromís amb les víctimes». Aquí sí que és
amb totes les dones, però a cada paràgraf es refereix a violència masclista,
violència de gènere, masclisme. Com ha dit, les dades són clares, el que li
sap greu és que intentin que Vox quedi com a que està en contra de les
dones, o que no creu en la violència masclista, perquè no és així. Torna a
dir que les dades són clares, el que no pot ser és que vulguin remarcar
només la violència masclista, o enfoquin aquest Dia de la dona maltractada
només amb la violència masclista. La violència no té gènere, però només ho
duen per a la violència masclista. Insisteix que, per a ella, és un menyspreu
cap a les dones que no són maltractades per homes. 

El Sr. Juan Diego Vidal afirma que la intervenció que acaba de fer la Sra.
Vidal  li  pareix totalment  surrealista.  Quan diu  que hi  ha altres  tipus  de
violència,  deixa que s’entengui  que el  Ple  menysprea els  altres tipus de
violència,  no  només  cap  a  les  dones,  sinó  altres  tipus  de  violència  en
general, pel fet de defensar les dones contra la violència masclista. Això no
té cap sentit. Que el Ple condemni qualsevol tipus de violència, no deixa de
banda que condemnin especialment la  violència  masclista,  perquè és un
problema sistèmic al nostre mode de viure. A la nostra cultura, les dones
han estat malmenades sistemàticament.

La Sra. Maria Mesquida manifesta que, com diuen en bon mallorquí, tal dia
farà un any va dir que ja hi ha un dia per a la violència en general, per anar
a favor de la bona convivència, i aquest dia és el 30 de gener. Dit això,
anuncia  que  el  Bloc  hi  votarà  a  favor.  Estan  totalment  d’acord  amb el
contingut de la moció. Pensen que és necessari remar tots en la mateixa
direcció i  aplicar un concepte, que creuen que és fonamental,  que és la
transversalitat, i també ho fa extensiu al 8 de març. El foment de la igualtat
i,  en aquest cas, per les dates en què ens trobam, eliminar la violència
masclista, hauria de ser una filosofia de vida. Tant de bo el dia de demà ho
puguin eliminar de damunt papers i no hagin de fer mocions, ni declaracions
institucionals,  sinó que ja sigui  una cosa que duguem incorporada i  que
sigui comú i normal.

La Sra. Melania Mesquida explica que el Pi s’ha adherit a aquesta moció,
tristament  no  és  una  declaració  institucional,  perquè  senten  l’obligació
d’adherir-s’hi. Personalment, com a dona, se sent obligada a adherir-s’hi.
No és feminista, mai no s’hi ha considerat, però no li cap dins el cap com les
dones  de  Vox  no  s’hi  adhereixen,  no  manifesten  aquesta  voluntat  de
reivindicar aquest dia; ho sent molt, però no ho pot entendre. Com ha dit la
Sra. Maria Mesquida, hi ha altres dies per poder parlar de les altres dones
que, com diu la Sra. Vidal, avui han discriminat aquí. El dia 8 de març és el
Dia de la  Dona Treballadora,  però també reconeixen totes les dones en
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general; i també hi ha el 30 de gener. Repeteix que no ho pot entendre, la
veritat és que li fa pena. Diu a la Sra. Vidal que ha tengut oportunitat per
presentar alguna moció en defensa dels que se senten violentats per algun
tipus de maltractament, i no ho ha fet. Si ho arriba a fer, potser la resta de
membres del Consistori arribin a creure el seu discurs.

El Sr. Juan Aznar, com ha dit el representat d’Unides Podem, també afirma
que la violència contra les dones és un fet sistemàtic que es repeteix dins la
història de la humanitat i creu que acabar amb això, és prioritari i no és
incompatible amb la defensa per eliminar qualsevol altre tipus de violència.
Com  ha  dit  la  Sra.  Melania  Mesquida,  Vox  trobarà  tots  els  partits  en
qualsevol defensa que vulgui fer contra qualsevol tipus de violència. Però
queda més que patent que aquesta és una de les principals a defensar.

El  Sr.  Francisco  Duarte  diu  que  no  centrarà  la  seva  intervenció  en  les
declaracions de la portaveu de Vox.
Aquesta moció ve a reafirmar que segueix existint un problema, el dia que
no es duguin aquests tipus de mocions, voldrà dir que hauran acabat amb
aquesta xacra social, que mata les dones, precisament pel fet de ser-ho,
per cap altre fet. I això és el que diferencia aquesta violència masclista de la
resta  de  tipus  de  violència.  Els  representants  públics  han  estat  elegits,
precisament,  per  intentar  canviar  les coses i  transformar la  realitat.  Per
això, mentre no puguin fer un manifest comú a aquest Ajuntament i que hi
hagi certs partits polítics que neguin l’existència d’aquest tipus de violència
cap  a  les  dones,  a  la  resta,  que  sí  que  hi  creuen,  els  toca  continuar
reafirmant aquest compromís. Segurament els compromisos que duen són
petits a nivell municipal, però és una suma més, a gran escala, davant un
problema social com el que tenim. El seu grup ha acceptat aquesta moció i
hi han aportat uns quants punts, perquè creuen de vital importància seguir
reafirmant-se, perquè les xifres sí que són clares i, mentre això sigui així,
no els pertoca una altra cosa, com a representants públics, que intentar
l’eradicació de la violència masclista.

La Sra. Maria Vidal no sap si ella no es fa entendre, o no té el micro bé, o
no l’escolten. Diu al Sr. Juan Diego Vidal i a la Sra. Maria Mesquida que
parlen  de  la  violència  contra  la  dona,  únicament  i  exclusivament  de  la
violència cap a les dones, no en general, no altres dies, aquest dia, violència
contra  les  dones.  Ella  parla  de violència  contra  les  dones d’homes  i  de
dones, de nins i nines. No parla que un home maltracti una nina, parla de
violència  cap  a  les  dones,  perquè  el  25  de  novembre  és  el  Dia  de  la
Violència contra les Dones, sense especificar. Però a aquesta moció, igual
que l’any passat, només s’hi especifica la violència masclista, exceptuant un
punt, que posa, efectivament, violència cap a les dones en general. En cap
moment Vox no deixa de banda, ni oblida que hi ha un cas clar de violència
cap a les dones per part dels homes. Ha dit que les xifres són clares, però
es veu que no es fa entendre. Per tant, si es fa un homenatge a totes les
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dones que són maltractades, no hi ha per què marginar les dones que no
són maltractades per homes, sinó que s’hauria de generalitzar. 
Es dirigeix a la Sra. Melania Mesquida i li diu que és dona, és de Vox, està
orgullosíssima de ser-ho i se sent representada. Li pot assegurar que està
més tranquil·la que condemnin a cadena perpètua un home, un nin, una
dona, o qui sigui, per maltracte a una dona, que així com funciona ara la
llei, que no funciona, perquè hi continua havent maltractament i segueixen
morint dones, perquè els nombres són clars. No canviarà de partit perquè
no se senti representada, ben al contrari, se sent protegida i representada.

La Sra. Maria Mesquida diu que no és que la Sra. Maria Vidal no s’expliqui,
és que ella no podrà arribar a entendre mai la postura de Vox. Com li va dir
la Sra. Vidal un dia, els queda molt de jornal per fer i, efectivament, els
queda  molt  de  jornal  per  fer  fins  que  aquestes  mocions  puguin  ser
declaracions  institucionals.  Les  xifres  xerren  clarament  dels  homes  que
maten just  per fer  mal  a l’exparella,  fins i  tot  maten els  fills;  per  tant,
també hi ha infanticidis. És una vertadera xacra social i és ella i li diu ella,
que no podrà entendre mai el punt de vista de Vox.

9.1.4 Votació del fons de la moció

Se sotmet a votació el fons de la moció i, per majoria de 15 vots a favor (6
del Partit Popular, 3 del Bloc per Felanitx-APIB, 2 del Pi-Proposta per les
Illes, 2 del Partit Socialista de les Illes Balears, 1 del regidor no adscrit i 1
d’Unides Podem) i 1 vot en contra (de Vox-Baleares), queda aprovada.

En conseqüència, per majoria, s’acorda:

1.- Ratificar el compromís ferm de l'Ajuntament de Felanitx amb els drets
de  les  dones,  l'eradicació  de  qualsevol  tipus  de  violència  masclista  i
combatre qualsevol discurs negacionista i posicionament polític que negui
la violència de gènere o rebutgi les polítiques públiques enfocades a la seva
total eradicació.
 
2.- Impulsar i/o reforçar les mesures contingudes a la Llei Orgànica 1/2004,
de 28 de desembre, de mesures de protecció Integral contra la violència de
gènere i al Pacte d'Estat contra la Violència de Gènere en el marc de les
competències locals/autonòmiques, així com el seu seguiment.
 
3.- Ens comprometem a continuar dotant dels recursos econòmics i agents
especialitzats els instruments de lluita contra totes les formes de violència
contra les dones.
 
4.-  Ens  comprometem  a  treballar  en  xarxa,  col·laborant  amb  totes  les
institucions i crear sinergies per eradicar les violències masclistes.
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5. Ens comprometem a continuar col·laborant amb les associacions de la
societat  civil  que  lluiten  contra  la  violència  masclista  i  treballen  per  la
igualtat dels homes i les dones.

6. Ens comprometem a interpel·lar els homes del nostre voltant, perquè
esdevinguin còmplices en la lluita contra les violències masclistes.

7. Ens comprometem a construir, des de tots els àmbits, un poble i una
Mallorca feminista i lliure de violències masclistes.

8.  Instar  el  Govern  d'Espanya  a  l'actualització  i  la  renovació  del  Pacte
d'Estat  contra  la  Violència  de  Gènere  en  Corts  Generals  per  cercar  el
consens polític i social més gran.

9.  Instar  el  Govern  d'Espanya  a  impulsar  un  marc  normatiu  orientat  a
l'abolició de la prostitució.

10. Ens comprometem a continuar rebutjant totes les formes de violència
contra les dones i manifestar el nostre compromís amb les víctimes.

9.2.1 Moció dels grups municipals Partit Popular, Partit Socialista de
les Illes Balears, Bloc per Felanitx-APIB, el Pi-Proposta per les Illes
Balears, Unides Podem i el  Sr.  Joan Aznar Hernández, regidor no
adscrit, per a  la celebració del Dia Mundial de la Infància

A continuació, es veu la moció dels grups municipals Partit Popular, Partit
Socialista de les Illes Balears, Bloc per Felanitx-APIB, el Pi-Proposta per les
Illes  Balears,  Unides  Podem i  el  Sr.  Joan  Aznar  Hernández,  regidor  no
adscrit, per a  la celebració del Dia Mundial de la Infància, que es transcriu
a continuació:

«Des de l'Ajuntament de Felanitx ens unim a UNICEF en la celebració del
Dia Mundial de la Infància, un dia per recordar que encara tenim reptes
pendents d'aconseguir a les nostres ciutats i pobles perquè els drets de la
infància siguin una realitat en un Estat que ha ratificat la Convenció sobre
els Drets del Nen fa més de 30 anys. 

Els nens, nenes i  adolescents avui  s'enfronten a múltiples desafiaments,
com la pobresa, la crisi climàtica, les desigualtats, les conseqüències de la
COVID-19…Desafiaments que comprometen el seu nivell de benestar avui,
però  també  les  seves  oportunitats  de  desenvolupament  i  supervivència
demà. 

Advoquem per una visió en la qual el local i el global vagin de la mà en la
recerca  de  solucions.  A  una  Aliança  per  aconseguir  els  Objectius  de
Desenvolupament Sostenible, tal com proposa l'Agenda 2030, amb la qual
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ens hem compromès com a país. El local amb la visió posada en el que
succeeix  en  el  nostre  municipi,  en  el  nostre  entorn  més  pròxim,  amb
mesures per a avançar en els drets de part dels nostres ciutadans: els nens
i nenes. El global acostant i  comprometent-nos amb els drets de nens i
nenes,  moltes  vegades  invisibles  per  a  l'opinió  pública,  que  sofreixen
situacions  sense  precedents  (guerres,  sequeres,  violència  ...)  que  han
augmentat des de l'inici de la pandèmia.

Per  això  el  Ple  de  l’Ajuntament  de  Felanitx  acorda  impulsar  mesures
encaminades a:

 1. Posar en el centre de la nostra acció política els drets de nenes, nens i
adolescents.
Amb estratègies a llarg termini i recursos per aconseguir resultats tangibles,
tenint en compte  la infància i l'adolescència en totes les decisions preses
per  aquesta  administració,  tant  en  la  resposta  a  les  crisis,  com  en  la
recuperació,  en el  marc dels  principis  rectors  de la  Convenció sobre els
Drets del Nen, així com involucrant totes les àrees del govern local en la
promoció  dels  drets  d'infància,  establint  objectius  i  accions  de  manera
coordinada per tots els àmbits de la Corporació. 

 2. Invertir en salut mental
La COVID-19 ha contribuït al preocupant augment dels trastorns de salut
mental  entre nens, nenes i  adolescents,  per la qual cosa destinarem els
recursos  al  nostre  abast,  a  nivell  local,  per  proporcionar  més  atenció  a
aquest problema, especialment per a les famílies més vulnerables.

 3. Garantir l'ús segur, responsable i crític de la tecnologia
Després  de la  pandèmia i  amb l'arribada de l'educació  a  distància,  s'ha
apreciat  un  augment  exponencial  de  les  competències  digitals  de  nens,
nenes i  adolescents.  Tenir  més eines digitals i  major accés a les xarxes
socials  els  ofereix  majors  oportunitats,  però  també  suposa  estar  més
exposats a alguns dels riscos en línia. Per això, des del nostre municipi ens
comprometem  a  contribuir  a:  l'accés  equitatiu  als  recursos  tecnològics;
millorar les competències digitals de les nostres nenes, nens i adolescents;
promoure el desenvolupament d'un entorn protector en l'àmbit digital; i la
sensibilització  i  educació  de  tots  els  actors  (famílies,  centres  educatius,
institucions i  empreses),  nenes,  nens i  adolescents  per  a  promoure  l'ús
segur i responsable de les tecnologies per a la relació, la informació i la
comunicació. 

 4.  Avançar  en  una  escolta  real,  activa  i  permanent  de  nens,  nenes  i
adolescents. 
Si bé s'estan fent avanços en la participació de la infància i l'adolescència en
l'àmbit local, enfortir els mecanismes d'escolta real, activa i permanent és
fonamental perquè els nens, nenes i adolescents sentin que són ciutadans i
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ciutadanes actius, que poden contribuir amb la seva visió i propostes i se'ls
té en compte. El compromís en què aquesta participació sigui transparent,
amigable,  amb  rendició  de  comptes,  sensible  a  possibles  riscos  i  amb
protagonisme de nens, nenes i adolescents ha de ser part intrínseca de la
corporació local. 

 5. Abordar la crisi climàtica. 
El  canvi  climàtic  és  un  dels  majors  desafiaments  als  quals  s'enfronta  la
Humanitat, i els nens i nenes són els qui hauran de sofrir les conseqüències
de la inacció política més que ningú. No obstant això, no sempre se senten
escoltats  ni  se'ls  permet  col·laborar  activament en la  solució.  Des de la
nostra  responsabilitat  local,  ens  comprometem  a  col·laborar  en  les
principals peticions d'UNICEF en aquest sentit: la reducció de les emissions
de CO ; augmentar la inversió en l'adaptació al canvi climàtic; reverdir les₂
nostres  ciutats,  impulsar  una  mobilitat  activa  i  sostenible,  promoure
l'educació ambiental; incloure els nostres nens, nenes i adolescents en la
presa  de  decisions  sobre  el  desafiament  mediambiental  en  els  nostres
municipis i garantir una recuperació verda de la COVID-19. 

Finalment,  volem felicitar  UNICEF,  que  enguany  commemora  el  seu  75
aniversari,  pel seu incansable treball  en alguns dels llocs més difícils per
arribar als nens i nenes més desfavorits del món perquè cada nena i nen
gaudeixi  de  la  seva  infància  i  tingui  una  oportunitat  justa,  un  futur.  A
Espanya, UNICEF va començar la seva labor fa ja 60 anys. 

Seguirem en el camí que ens marca l'Agenda 2030, amb la nostra infància
en  el  centre  de  la  resposta  a  aquests  reptes.  Celebrem  avui,  20  de
novembre  de  2021,  el  Dia  Mundial  de  la  Infància,  amb  aquests
compromisos  que  ens  obliguen  a  tots,  pel  futur  de  la  nostra  ciutat  de
Felanitx».

La Sra. Soler explica que ho voldria haver presentat com a una declaració
institucional, però ha hagut de ser com a moció, atès que Vox volia retirar
el punt 5, ja que no creu ni en el canvi climàtic, ni en l’Agenda 2030, i ella i
el seu grup pensen que s’ha de mantenir.

9.2.2 Votació de la urgència

Se sotmet a votació la urgència de la moció, i és aprovada per unanimitat.

9.2.3 Debat

El  Sr.  Juan  Diego  Vidal,  ja  que  s’han  esmentat  els  objectius  que  no
complim, voldria saber quins objectius sí complim, per veure cap on hem de
seguir avançant.
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La Sra. Maria Vidal troba que és una pena que un dia tan important com és
el Dia Universal de la Infància, com molt bé ha dit la Sra. Soler, hi hagi una
discordança política. Si  hi ha una discordança política, és perquè es veu
reflectida a aquesta declaració institucional,  que hauria de ser totalment
neutral. Des de Vox, creu que sempre s’ha mantingut en la seva línia que
estan totalment en contra de l’Agenda 2030, es mantindrà sempre ferma i
cada pic ha donat la seva argumentació. Quant al canvi climàtic, creu que
no es pot responsabilitzar aquests nins, nines, o adolescents. Sí que se’ls
pot  informar.  La  declaració  institucional  diu  que  s'enfronten  a  múltiples
desafiaments, com la crisi climàtica i ella afirma que per a això hi ha els
pares. Des de Vox sempre creuen en la llibertat perquè els pares puguin
educar els seus fills segons les seves creences, o com ells considerin. Creu
que  aquest  Dia  Universal  de  la  Infància  hauria  d’haver  estat  neutral
políticament i, d’aquesta manera, no hi hauria hagut aquesta discordança
amb Vox.

El  Sr.  Francisco  Duarte  diu  que el  seu  grup s’hi  adhereix.  Creu que és
important reafirmar aquests compromisos. Efectivament, els nins no són els
responsables de la situació climàtica, ho són els adults. De fet, aquests dies
s’ha vist com els nins s’han alçat arreu del món per demanar que es duguin
a terme accions per evitar el canvi climàtic. I són els adults i els pares i
mares  els  que  tenen  la  responsabilitat  de  deixar  el  món  en  les  millors
condicions possibles, perquè els que ens seguiran puguin viure igual de bé.
Per tant, negar aquesta evidència, és no garantir un futur per a les noves
generacions, per això, repeteix, el seu vot serà a favor.

La Sra. Catalina Soler agraeix el suport dels partits que hi estan d’acord.
Està totalment d’acord i subscriu les paraules del Sr. Duarte. Creu que la
Sra. Vidal no ho ha llegit bé, perquè en cap cas no responsabilitzen els nins
de la crisi climàtica. Queda claríssim a l’apartat 5, on diu que és un dels
majors  desafiaments  als  quals  s'hauran  d’enfrontar  i  que  seran  els  qui
hauran de sofrir les conseqüències, no és que el produeixin.
Per  altra  part,  explica  al  Sr.  Vidal  que,  en  tema  de  recollida  de  fems,
Felanitx no pot treure pit. Ho podrà fer en tenir el porta a porta, en tenir
una deixalleria  i unes àrees d’aportació, en tenir la selecció. Quan va tenir
la  reunió  amb  els  nins,  va  veure  que  en  són  molt  conscients  d’aquest
temes, perquè dins classe els ho expliquen molt bé. El problema és quan ho
tradueixen al carrer, perquè, per exemple, la mitjana de vehicles de cada
casa és de 3 i, en aquests temes, s’ha d’anar avançant. No poden obligar
ningú,  però  s’han  de  posar  facilitats  amb  el  transport  públic,  han
d’incentivar els nins a no anar tant en cotxe pertot, a anar a escola a peu.
També tenim el sistema d’aigües depurades que funciona molt bé. Felanitx
és  un  municipi  sostenible,  si  ens  comparam  amb  altres  que  nomena
UNICEF. Queden coses per fer, com per exemple separar les aigües pluvials
de  les  residuals,  però  som un  dels  municipis  capdavanters  en  tenir  les
aigües canalitzades. Encara ens falten coses per fer quant a sostenibilitat,
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però  els  nins  són  conscients  de  moltes  d’aquestes  coses.  Per  tant,
l’Ajuntament ha de posar les eines perquè això vagi millor i hi fa feina. No
vol dir que ho aconsegueixin tot, però a poc a poc tot arribarà.

Al Sr. Juan Diego Vidal li fa gràcia que la Sra. Maria Vidal digui que el canvi
climàtic és una creença. Tota la comunitat científica està d’acord que és un
fet real  i  és una de les grans preocupacions de la raça humana per als
propers anys.
Per altra part, és un fet que la joventut està bastant conscienciada amb el
tema  de  l’ecologisme,  però  el  problema  és  que  la  gent  que  pren  les
decisions, no hi està tant i això es veu als espais polítics. A Espanya basta
bé i a altres països, com per exemple, Estats Units, encara més. Per això hi
ha moviments de joves que demanen més implicació política i que tenguin
en compte, amb que les seves decisions es juguen el futur d’aquests joves.

9.2.4 Votació del fons de la moció

Se sotmet a votació el fons de la moció i, per majoria de 15 vots a favor (6
del Partit Popular, 3 del Bloc per Felanitx-APIB, 2 del Pi-Proposta per les
Illes, 2 del Partit Socialista de les Illes Balears, 1 del regidor no adscrit i 1
d’Unides Podem) i 1 vot en contra, queda aprovada.

En conseqüència, el Ple de l’Ajuntament de Felanitx, per majoria, acorda
impulsar mesures encaminades a:

 1. Posar en el centre de la nostra acció política els drets de nenes, nens i
adolescents.
Amb estratègies a llarg termini i recursos per aconseguir resultats tangibles,
tenint en compte  la infància i l'adolescència en totes les decisions preses
per  aquesta  administració,  tant  en  la  resposta  a  les  crisis,  com  en  la
recuperació,  en el  marc dels  principis  rectors  de la  Convenció sobre els
Drets del Nen, així com involucrant totes les àrees del govern local en la
promoció  dels  drets  d'infància,  establint  objectius  i  accions  de  manera
coordinada per tots els àmbits de la Corporació. 

 2. Invertir en salut mental
La COVID-19 ha contribuït al preocupant augment dels trastorns de salut
mental  entre nens, nenes i  adolescents,  per la qual cosa destinarem els
recursos  al  nostre  abast,  a  nivell  local,  per  proporcionar  més  atenció  a
aquest problema, especialment per a les famílies més vulnerables.

 3. Garantir l'ús segur, responsable i crític de la tecnologia
Després  de la  pandèmia i  amb l'arribada de l'educació  a  distància,  s'ha
apreciat  un  augment  exponencial  de  les  competències  digitals  de  nens,
nenes i  adolescents.  Tenir  més eines digitals i  major accés a les xarxes
socials  els  ofereix  majors  oportunitats,  però  també  suposa  estar  més
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exposats a alguns dels riscos en línia. Per això, des del nostre municipi ens
comprometem  a  contribuir  a:  l'accés  equitatiu  als  recursos  tecnològics;
millorar les competències digitals de les nostres nenes, nens i adolescents;
promoure el desenvolupament d'un entorn protector en l'àmbit digital; i la
sensibilització  i  educació  de  tots  els  actors  (famílies,  centres  educatius,
institucions i  empreses),  nenes,  nens i  adolescents  per  a  promoure  l'ús
segur i responsable de les tecnologies per a la eelació, la informació i la
Comunicació. 

 4.  Avançar  en  una  escolta  real,  activa  i  permanent  de  nens,  nenes  i
adolescents. 
Si bé s'estan fent avanços en la participació de la infància i l'adolescència en
l'àmbit local, enfortir els mecanismes d'escolta real, activa i permanent és
fonamental perquè els nens, nenes i adolescents sentin que són ciutadans i
ciutadanes actius, que poden contribuir amb la seva visió i propostes i se'ls
té en compte. El compromís en què aquesta participació sigui transparent,
amigable,  amb  rendició  de  comptes,  sensible  a  possibles  riscos  i  amb
protagonisme de nens, nenes i adolescents ha de ser part intrínseca de la
corporació local. 

 5. Abordar la crisi climàtica. 
El  canvi  climàtic  és  un  dels  majors  desafiaments  als  quals  s'enfronta  la
Humanitat, i els nens i nenes són els qui hauran de sofrir les conseqüències
de la inacció política més que ningú. No obstant això, no sempre se senten
escoltats  ni  se'ls  permet  col·laborar  activament en la  solució.  Des de la
nostra  responsabilitat  local,  ens  comprometem  a  col·laborar  en  les
principals peticions d'UNICEF en aquest sentit: la reducció de les emissions
de CO ; augmentar la inversió en l'adaptació al canvi climàtic; reverdir les₂
nostres  ciutats,  impulsar  una  mobilitat  activa  i  sostenible,  promoure
l'educació ambiental; incloure els nostres nens, nenes i adolescents en la
presa  de  decisions  sobre  el  desafiament  mediambiental  en  els  nostres
municipis i garantir una recuperació verda de la COVID-19. 

Finalment,  volem felicitar  UNICEF,  que  enguany  commemora  el  seu  75
aniversari, pel seu incansable treball en alguns dels llocs més difícils per a
arribar als nens i nenes més desfavorits del món perquè cada nena i nen
gaudeixi  de  la  seva  infància  i  tingui  una  oportunitat  justa,  un  futur.  A
Espanya, UNICEF va començar la seva labor fa ja 60 anys. 

Seguirem en el camí que ens marca l'Agenda 2030, amb la nostra infància
en  el  centre  de  la  resposta  a  aquests  reptes.  Celebrem  avui,  20  de
novembre  de  2021,  el  Dia  Mundial  de  la  Infància,  amb  aquests
compromisos  que  ens  obliguen  a  tots,  pel  futur  de  la  nostra  ciutat  de
Felanitx.

9.3.1 Moció del grup municipal PSOE amb motiu de la celebració del
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Dia Mundial contra el Càncer de Pulmó

A continuació, es veu la moció del grup municipal PSIB-PSOE, amb motiu de
la celebració del Dia Mundial contra el Càncer de Pulmó, que seguidament
es transcriu: 

«Exposició de motius:
 
El càncer de pulmó és el quart tumor més freqüent, si es tenen en compte
homes  i  dones.  En  aquest  sentit,  és  important  destacar  l'augment
progressiu del nombre de casos de càncer de pulmó que s'està observant en
els últims anys en la població femenina (en la població masculina s'observa
una estabilització).
 
És la principal  causa de mort  per càncer.  Més del  80% dels càncers de
pulmó  es  diagnostiquen  en  estadis  avançats  (estadis  IIIB/IV),  quan  la
curació és molt problemàtica o impossible: la supervivència depèn en gran
manera de l'etapa en què es troba el tumor en el diagnòstic. Malgrat els
avenços terapèutics dels últims anys, la supervivència del càncer de pulmó
se  situa  al  voltant  del  15%  i  menys  del  5%  si  només  prenem  els
diagnosticats en etapes finals.
 
El tabac és responsable del 81% dels càncers de pulmó i del 30% de les
morts per càncer. I és el principal factor de risc, està darrere del 90% de les
morts causades per càncer de pulmó. El consum de tabac és la principal
causa de malaltia, discapacitat i  mort en el món. A Espanya en provoca
52.000 morts anuals.
 
Els  fumadors  també  tenen  major  risc  de  patir  càncer  de  boca,  llavis,
llengua,  laringe  i  faringe,  càncer  d'estómac,  d'esòfag,  de  pàncrees,  de
bufeta, de ronyó, de coll d'úter, de còlon i de recte, de fetge, de mama, de
la cavitat nasal, d'ovari i unes certes formes de leucèmia.
 
Al  nostre  país,  el  24%  de  la  població  diu  que  fuma  diàriament  o
ocasionalment. El consum de tabac comença als 13 anys. En aquest sentit,
és fonamental  avançar en les mesures que s'han demostrat eficaces per
augmentar les barreres d'entrada i reduir l'inici del tabaquisme.

S’estima que el càncer de pulmó es convertirà en un greu problema de salut
pública en els pròxims anys, principalment a causa de l'elevat nombre de
nous casos i la seva mortalitat i la tendència esperada en aquest sentit, i els
costos associats i la morbiditat.
 
A  la  nostra  Comunitat  Autònoma,  segons les  dades  de l’Observatori  del
Càncer de l’Associació Espanyola Contra el Càncer, l’any 2020, la incidència
en càncer de pulmó va ser de 609 casos diagnosticats – enfront dels 576



 
Ajuntament de Felanitx

casos diagnosticats el 2019 –, xifres que el situen en quart lloc després del
càncer de còlon, mama i pròstata; però és el primer tipus de tumor amb un
major nombre de defuncions: 533 l’any 2020 i una taxa del 66%, molt per
davant de les 320 defuncions per càncer colorectal.
 
El  nombre  de  persones  que fumen diàriament  a  les  Illes  Balears  és  de
239.554, un 23% de la població de més de 15 anys.
 
El grup socialista, amb motiu del Dia Mundial contra el Càncer de Pulmó,
presenta els següents acords per ser aprovats:
 
Primer.- L'Ajuntament de Felanitx manifesta que les lleis antitabac actuals
són insuficients  i  que cal  ampliar  els  espais  lliures  de fum,  garantint  la
vigilància i el compliment de la llei modificada.
 
Segon.- L'Ajuntament de Felanitx sol·licita al Govern de les Illes Balears que
mantingui en el temps les mesures antitabac posades en marxa per frenar
la pandèmia de la COVID-19 i la prohibició de fumar en espais públics, com
a mesura de prevenció de malalties com el càncer, o les cardiopaties.
 
Tercer.- L'Ajuntament de Felanitx sol·licita al Govern de les Illes Balears que
dugui a terme les accions pertinents per fomentar més espais lliures de
fum, per respectar i garantir el dret a la salut de les persones, especialment
dels menors d'edat, que actualment estan molt exposats al fum de segona
mà.
 
Quart.- L'Ajuntament de Felanitx manifesta el seu suport a la recerca del
càncer, com a instrument imprescindible en la lluita contra aquesta malaltia,
i trasllada el seu reconeixement a totes les associacions i entitats que estan
acompanyant les persones afectades pel càncer pel seu compromís i labor
continuada.»

El S. Francisco Duarte explica que aquesta moció bé hauria pogut ser una
declaració institucional, però l’ha rebuda just abans de començar aquesta
sessió Plenària i, atès que la seva celebració és dins aquest mes, han trobat
convenient presentar-la tal qual l’han feta arribar. 

9.3.2 Votació de la urgència de la moció

Se sotmet a votació la urgència de la moció, i és aprovada per unanimitat.

9.3.3 Debat

La Sra. Maria Vidal afirma que el Partit Socialista a l’hora de les mocions és
una cosa sèria. Li hauria agradat que, en aquest cas, s’hagués presentat
com a declaració institucional. És cert que aquesta malaltia, sigui càncer de
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pulmó o un altre tipus de càncer, per desgràcia, cada dia toca més gent,
està molt present dins la societat i  se’n du molta gent. Estan totalment
d’acord amb la moció, i amb la seva urgència.

El Sr. Francisco Duarte recull la puntualització de la Sra. Vidal i diu que avui
hi ha tres mocions que podrien ser perfectament un manifest, dues no ho
han pogut ser i aquesta ho hauria pogut ser. Creu que no estaria malament
tornar a convocar les juntes de portaveus, i ja que aquestes celebracions
són  anuals,  estan  establertes  en  el  calendari,  podrien  treballar
conjuntament i no a correcuita, com ha passat avui, per exemple, amb la de
la infància, per tal de, al final, poder dur una declaració conjunta i evitar
que això passi. Diu que aquest és un prec que creu que hi podrien fer feina
tots els partits polítics, i instar el batle que recuperi les juntes de portaveus
per a aquest tipus de coses. Demana a la resta de partits polítics la seva
adhesió a aquesta moció.

9.3.4 Votació del fons de la moció

Sotmès a votació el fons de la moció, és aprovat per unanimitat.

En conseqüència, per unanimitat, s’acorda:

Primer.- L'Ajuntament de Felanitx manifesta que les lleis antitabac actuals
són insuficients  i  que cal  ampliar  els  espais  lliures  de fum,  garantint  la
vigilància i el compliment de la llei modificada.
 
Segon.- L'Ajuntament de Felanitx sol·licita al Govern de les Illes Balears que
mantingui en el temps les mesures antitabac posades en marxa per frenar
la pandèmia de la COVID-19 i la prohibició de fumar en espais públics, com
a mesura de prevenció de malalties com el càncer, o les cardiopaties.
 
Tercer.- L'Ajuntament de Felanitx sol·licita al Govern de les Illes Balears que
dugui a terme les accions pertinents per fomentar més espais lliures de
fum, per respectar i garantir el dret a la salut de les persones, especialment
dels menors d'edat, que actualment estan molt exposats al fum de segona
mà.
 
Quart.- L'Ajuntament de Felanitx manifesta el seu suport a la recerca del
càncer, com a instrument imprescindible en la lluita contra aquesta malaltia,
i trasllada el seu reconeixement a totes les associacions i entitats que estan
acompanyant les persones afectades pel càncer pel seu compromís i labor
continuada.

9.4.1 Moció  del  grup municipal  PSOE per  sol·licitar  al  Consell  de
Mallorca  que  declari  les  barraques  de  Portocolom  Bé  d’Interès
Cultural
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A continuació, es veu la moció del grup municipal PSOE per sol·licitar al
Consell de Mallorca que declari les barraques de Portocolom Bé d’Interès
Cultural, que es transcriu a continuació:

«Exposició de motius:
 
La badia de Portocolom està situada a la costa oriental de l'illa de Mallorca,
constitueix  un  gran  port  natural  protegit  dels  vents  de  llevant  i  resulta
adequada per al  refugi  d'embarcacions,  localitzant-se al  llarg de la  seva
costa un nombrós conjunt d'instal·lacions d'amarrament i atracada.
 
No  obstant  això,  la  zona  és  propensa  als  temporals,  i  quan  resulten
d'orientació sud, o sud-oest,  la  badia sofreix una important agitació que
afecta aquestes infraestructures.
 
Aquest és el cas dels conjunts de barraques (o escars, en la seva accepció
mallorquina), que han anat sofrint els efectes dels temporals amb graus de
deteriorament diversos.
 
La construcció del conjunt de barraques es va iniciar entre finals del s. XIX i
primera meitat del s. XX. Són construccions senzilles, que responien a un ús
molt  concret:  proporcionar  protecció  a  petites  embarcacions  de  pesca
durant les èpoques d'hivern, i magatzem d'utensilis durant tot l'any.

Aquestes edificacions es troben classificades en l’actual catàleg de patrimoni
de  terme  municipal  de  Felanitx.  El  grau  de  protecció  és  integral,  de
categoria 1, la qual cosa implica la total conservació del bé, preservant el
volum i tots els elements que el componen.

Les 185 barraques es troben construïdes a distintes zones de la badia de
Portocolom:  
- Es Rivetó, que comprèn la zona del carrer del Carme, carrer Llevant i
carrer d’en Velar trobam un conjunt de 91 escars.
- carrer de la Mar, incloent el moll i els escars de Can Cordellina un conjunt
format per 14 escars.
- Els Tamarells,  enfront de la  avinguda Tamarells  amb un conjunt de 8
escars.  
- Sa Bassa Nova 1, grup de escars aïllat en la zona occidental de sa Bassa
Nova amb un conjunt de 14 escars.
- Sa Bassa Nova 2, conjunt de 51 escars situats en la ronda Miquel Massutí
Alzamora.  
-  Es Babo,  a la  platja d’es Babo,  enfront de les edificacions un conjunt
format per 7 escars.

El nombrós conjunt de les barraques de Portocolom representa un testimoni
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en la història cap a la tradició constructiva emprada a Mallorca en aquesta
mena d'elements i/o edificis i en haver construccions de diferents èpoques,
fa que encara es tracti d'un conjunt més ric i amb major valor històric i
patrimonial, perquè es pot conèixer com ha anat evolucionant la construcció
i com s'ha intervingut al llarg del temps.
 
La  Llei  de  Patrimoni  Històric  de  les  Illes  determina  que  "qualsevol
administració pública podrà instar l'adopció de l'acord d'iniciació. La decisió
de no iniciació del procediment haurà de ser motivada".
 
Per tot  l’exposat i  davant la  importància de conservar  aquests elements
arquitectònics per evitar la seva degradació, el grup socialista presenta els
següent acord per ser aprovats:
 
Únic.- Reafirmar el compromís amb el Consell de Mallorca per preservar els
valors  culturals,  tant  de  tipus  paisatgístic  com de  patrimoni  etnològic  i
d'arquitectura  tradicional  d’aquest  conjunt  arquitectònic  de  Portocolom i
que, per això, es declarin les barraques de Portocolom Bé d'Interès Cultural
(BIC).

9.4.2 Votació de la urgència

Sotmesa a votació la urgència de la moció, s’obtenen 6 vots a favor ( 3 del
Bloc per Felanitx-APIB, 2 del Partit Socialista de les Illes Balears i 1 d’Unides
Podem),  1  abstenció  (de  Vox Baleares)  i  9  vots  en contra  (6 del  Partit
Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 1 del regidor no adscrit).

En conseqüència, per majoria, l’Ajuntament Ple no aprecia la urgència de la
moció del  grup municipal  PSOE per sol·licitar al  Consell  de Mallorca que
declari les barraques de Portocolom Bé d’Interès Cultural.

10.  DONAR  COMPTE  DEL  DECRET  DE  BATLIA  2021-0962.  EXP.
2160/2019

Seguidament,  es  dóna  compte  del  decret  de  Batlia  2021-0962,  de
l’expedient 2160/2019, relatiu a la substitució del representant de la batlia
a s’Horta, i els presents en queden assabentats.

11.  DONAR  COMPTE  DE  LES  RESOLUCIONS  ADOPTADES  PER  LA
BATLIA

A continuació, es dona compte de les resolucions adoptades per la Batlia,
que  van  des  de  la  núm.  2021-0892,  fins  a  la  núm.  2021-1015,  i  els
presents en queden assabentats.

12. PRECS I PREGUNTES
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Contestació a les preguntes de la passada plenària sobre un sopar
amb motiu de la Fira del Pebre Bord

Ja en el torn de precs i preguntes, el batle cedeix la paraula al Sr. Rafael
Rubio, el qual manifesta que, quant a les preguntes del Bloc arran del sopar
que varen fer a l’inici del programa de festes de la Fira del Pebre Bord, vol
fer una cronologia de com va succeir i com es va posar en marxa aquest
acte.

Atès que en un principi es va organitzar, juntament amb la DO, un vi d’estiu
a la Fira Marinera, que després es va anul·lar, varen continuar en contacte
per organitzar algun acte on es donàs visibilitat als productes locals, el vi,
els ramaders, els agricultors, per posar-los en valor. I no només això, sinó
que l’esdeveniment es fes a un edifici emblemàtic, com és el Mercat, per
donar repercussió a aquest sector. Per part de la DO, com sempre s’ha fet a
aquest tipus d’actes, varen tenir contacte amb les seves bodegues, acollides
dins aquest paraigua de la denominació d’origen, o del Vi de la Terra, que
són les dues entitats amb les que l’Ajuntament col·labora; hi ha un conveni,
hi ha una cessió de local, de manera que l’Ajuntament no passa per damunt
aquests ens per fer cap tipus d’activitat, sinó que els dona la responsabilitat
de representar el seu col·lectiu. Per tant, varen mirar de dur a terme alguna
activitat. Atès que a Petra fa anys que, el mateix cap de setmana, es fa una
petita fira, ja consolidada, on els bodeguers de la DO hi participen, varen
decidir fer un altre tipus d’acte, per no entrar en confrontació amb aquesta
activitat. Per això, varen decidir posar en valor fer un sopar per donar a
conèixer  el  que  forma part  de  la  nostra  tradició  i  cultura,  que  són  els
ramaders, la pagesia, els vins, etc. Aleshores, es varen dividir les tasques
de l’esdeveniment, perquè el que volien era donar-lo a conèixer a mitjans
de comunicació especialitzats, i es varen dividir la invitació a les persones
que hi podrien participar,  perquè l’espai és limitat i  perquè, bàsicament,
volien que poguessin degustar el producte local. Per això, havien de tenir un
nombre  tancat,  no  es  podia  fer  obert  a  tothom.  Més  que  res,  era  una
posada en escena del nostre espai dins la nostra Illa, com a productors del
sector  primari,  d’agricultors,  de  ramaders  i  de  bodeguers.  Ells
s’encarregaren  de  les  bodegues,  com  sempre  ho  han  fet,  i  del  tema
mediàtic especialitzat, és a dir, de tot el que eren mitjans de comunicació i
premsa especialitzada en el sector de la gastronomia i del vi, que, al final,
és on van dirigits aquests tipus de productes. Per altra banda, l’Ajuntament
hi va haver de posar l’espai i el sopar per poder degustar els productes. Es
va fer càrrec de la part política i dels diferents sectors empresarials que,
d’alguna manera, poguessin tenir algun tipus de vinculació amb el vi.

Quant a les preguntes directes del Bloc:

1. Quin ha estat el cost total de l’esmentat sopar?
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Explica que l’any passat, quan no es podien fer ni degustacions, ni la fira no
estava permesa, una de les primeres tasques que varen haver de fer quan
varen arribar, va ser anul·lar una contractació que hi havia feta d’un cuiner
de fora per fer un show-cooking; varen intentar contactar amb la majoria
de restaurants i cuiners del municipi per veure què podien fer per dur a
terme algun acte gastronòmic. Tots varen denegar la seva col·laboració per
fer algun tipus d’activitat, amb excepció d’un que, a hores d’ara, encara no
està donat d’alta.
Donar sopar a 80 persones amb petits plats, requereix d’un equip, d’una
feina i  d’una elaboració que, en aquells moments, no varen saber a qui
acudir per fer-ho. Per això, es va acudir a un cuiner de fora de Felanitx. 
La  factura  del  sopar  va  ser  de  1.567  €.  A  més,  hi  va  haver  diferents
despeses. El sopar en si va costar 1.415 €, però també hi havia la despesa
de seguretat. Una despesa més va ser la de l’empresa que va muntar les
carpes i va facilitar el parament, els coberts, etc i, segons el pressupost,
suposa al voltant de 1.000 €; encara no han presentat la factura. En total,
el sopar haurà costat 2.000 o 2.500 €.

2. Quantes persones hi varen participar?

Varen  convidar,  i  varen  acceptar  la  invitació  4  persones  d’institucions
autonòmiques;  31  persones  de  premsa,  mitjans  de  comunicació  i
influencers  especialitzats;  8  persones  de  la  DO i  bodegues;  9  persones
d’estands  col·laboradors;  5  persones  de  representants  empresarials;  2
persones de premsa local; del Consistori hi havia el batle, 12 regidors, a
darrera hora es varen incorporar 3 regidors més, i la tècnica de premsa. En
total, 76 persones assistents.

3 i 4. Quin va ser el criteri d’elecció dels assistents?

La DO i Vins de la Terra s’encarregaven de la premsa especialitzada, perquè
hi tenen més contacte pels esdeveniments que duen a terme: el director
d’Onda Cero, de la Cope, influencers com Victòria Fuster, Gemma Muñoz,
etc.,  periodistes de societat  del  Diari  de Mallorca,  el  gerent del  Diari  de
Mallorca,  el  delegat  del  Ministeri  de  Sanitat,  el  president  dels  CES,  la
directora de Menjaria, que és un suplement especialitzat en gastronomia, el
grup la Siesta, Franc Press, el president de COMIB, Insel Ràdio.
Quant a les bodegues, és cert que en aquell moment no n’hi va haver cap
de les 4 felanitxeres. La idea era que, per l’espai de què disposaven, hi
hagués de 6 a 8 bodegues. Com sempre, varen convidar la Denominació
d’Origen Pla i Llevant, on hi ha 3 de les nostres bodegues, i l’altra està a
Vins de la Terra. De les 4, 2 varen dir que hi acudirien, però el dia abans
una  va dir  que  no,  per  problemes  tècnics,  i  l’altra  va  dir  que  no  tenia
personal per servir el vi.  El criteri era que cada un dels estands explicàs i
oferís el seu vi, i en no poder-ho fer, aquesta bodega va demanar que la
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convidassin per a futurs actes.
A més, hi varen assistir la gerent de la DO Pla i Llevant, el vicepresident de
la DO i el seu relacions públiques, que també va ajudar a fer l’acte.
Per part de l’Ajuntament, hi va haver els 4 convidats institucionals, la Sra.
Mercedes  Garrido,  consellera  de  Presidència  de  la  CAIB;  el  Sr.  Jaume
Alzamora, conseller de Desenvolupament Local  i  Promoció Econòmica del
CIM; i Antoni Salas, president de la FELIB. Varen convidar diferents sectors
empresarials i hi varen assistir la presidenta de Restauració; el president de
Guies Turístiques, d’Agències de Viatge i de Transport; Son Mesquidassa,
que  recentment  ha  tret  una  línia  d’olis  i  productes  gourmet,  que  es
produeixen a Felanitx; Gelats Neu d’Or, una empresa més que tradicional, i
que ha passat per vàries generacions, molt arrelada i que té molt a dir en el
tema gastronòmic; els Ramaders; Can Manxa. També es varen convidar la
resta de fabricants d’embotits. N’hi va haver un que en principi no va voler
anar al sopar, però sí que va anar a la carpa institucional que varen posar al
Parc.  També  varen  tenir  4  forns  de  Felanitx:  S’Arraval,  Can  Vica,  Cas
Francès i La Soledat, que varen contribuir amb el pa, ensaïmades per a les
postres,  etc.  Així  mateix,  varen  tenir  els  corresponsals  locals  i  tots  els
representants del batle, els regidors i la tècnica de comunicació.

5. Quina ha estat la repercussió mediàtica?

S’ha de tenir en compte que la repercussió mediàtica d’un esdeveniment
d’aquest tipus, específic i monogràfic, que no és una notícia perible, del dia
a dia, normalment no surt en el mateix moment, sinó que va sortint amb el
temps,  les  següents  setmanes.  L’únic  que  ha  sortit  a  hores  d’ara,  tret
d’algun twitter de les influencers, és el de mallorcadiario.com, que alaba
l’edifici del Mercat, totes les empreses que hi varen participar i la DO Pla i
Llevant. Aquests mitjans normalment programen en dues o tres setmanes
els seus especials, magazines, revistes especialitzades i suposa que d’aquí
unes quantes setmanes en podran veure més resultats.

Afegeix que aquest tipus d’acte no és per repetir  cada any. La idea era
posar Felanitx damunt el mapa, com a ciutat del vi, dels embotits, i altres.
Creu que, a partir d’ara, es faran més coses, però no aquest model, que era
una posada en escena en el món de la comunicació especialitzada.

El  Sr.  Miquel  Lluís  Mestre  manifesta  que  el  Sr.  Rubio  ha  relacionat
perfectament els convidats, que ell va veure, perquè hi era. El que no li ha
dit  és el  criteri;  en base a quin criteri  va decidir  l’equip de govern que
aquestes eren les persones més indicades. Diu que és cert que les properes
setmanes  i  el  proper  Ple  tendran  ocasió  de  tornar-li  a  demanar  pel
rendiment d’aquest sopar. No li queda clar quin era l’objectiu que perseguia
l’equip de govern, perquè el Sr. Rubio ha dit que era posar Felanitx damunt
el  mapa del  vi,  no  felanitxer;  perquè  de  vi  felanitxer  no  n’hi  havia.  El
plantejament de l’acte li continua generant dubtes seriosos. El problema no



 
Ajuntament de Felanitx

és si era un sopar o no ho era. El seu grup va considerar desencertat l’acte
en si,  en tant que pareixia que no complia l’objectiu  perseguit,  que era
promocionar el  producte felanitxer.  Però ja hi  haurà ocasió de continuar
demanant  pels  resultats  tangibles  i  objectius,  que  són  els  que  els
preocupen. El que sí que és objectiu és el que ens haurà costat. El cost sí
que és una qüestió objectiva. És cert que en publicitat i promoció no hi ha
regles d’or, però creu que l’equip de govern, quan planteja aquest tipus
d’esdeveniment, té uns objectius, o el planteja per un motiu en concret, i
els agradaria saber en quina mesura aquests objectius es compleixen.

El Sr. Rubio creu que ha explicat els criteris d’elecció dels assistents. Per
part de la DO varen convidar els mitjans de comunicació especialitzats, i
l’Ajuntament va convidar els productors locals. Hi havia 12 entitats, de les
quals 8 eren felanitxeres, 2 recullen el raïm a Felanitx, concretament 1 a la
finca  d’Albocàsser.  És  cert  que  n’hi  havia  3  que  no  ho  eren.  Però,  per
exemple, la Festa del Vi, la Fira del Callet,  es va fer igual; la DO hi va
participar igual i  ho va organitzar  igual,  d’11 bodegues, n’hi  havia 3 de
felanitxeres i la resta eren de fora poble. Creu que la diferència entre un
acte i l’altre, és bastant significativa. Afegeix que, com a felanitxers, en cap
moment no hem renunciat al pebre de tap de cortí i l’any passat, quan se li
va concedir la denominació d’origen, vàrem treure pit tots, malgrat que no
hi ha cap empresa felanitxera que el manipuli. Convidam empreses de fora i
no objectam que aquí no es cultiva el tap de cortí per fer el pebre bord, que
es fa on hi ha empreses que el produeixen. De les 4 bodegues que tenim a
Felanitx, 2 varen decidir no participar, de primeres i de les altres 2, 1 va
anul·lar un parell de dies abans, i l’altra el dia anterior. El que no podia fer
l’Ajuntament era obligar ningú. Ja li hauria agradat que hi participassin tots.
Però tenim un conveni amb la DO i Vins de la Terra i no hi poden passar per
damunt. Potser per a un altre esdeveniment es decidirà fer una altra cosa, o
no,  però  fins  a  aquest  moment,  sempre  s’ha  fet  i  sempre  s’ha  actuat
exactament igual. I no només ha estat una posada en escena del vi, sinó
que també del gelat, de l’oli, dels nostres ramaders i dels nostres forns. 

Contestació a la pregunta de la passada plenària sobre les plaques
solars de l’Hospici

Seguidament,  pren  la  paraula  la  Sra.  Catalina  Soler,  per  contestar  una
pregunta del Sr. Juan Diego Vidal sobre les plaques solars de l’Hospici.
Explica que va demanar als directius l’IMAS, que varen venir a la residència
d’assistits, si sabien alguna cosa d’aquestes plaques i varen contestar que
no estan connectades, que n’hi ha dues de petites que, per poder funcionar,
s’ha de fer  una revisió  per  una empresa especialitzada i  l’ús  d’aquestes
plaques, en aquest cas, té més sentit per als pisos tutelats que per al propi
centre de dia, perquè només utilitzen aigua calenta per al rentavaixelles,
Per tant, quan APROSCOM posi els pisos tutelats en marxa, els informaran
que hi ha aquestes plaques solars. 
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15.1 Plaça de subinspector de la Policia Local

La Sra. Maria Vidal vol fer referència a un tema d’actualitat, que creu que
s’ha de comentar i té ganes de demanar el punt de vista de la Sra. Soler,
deixant de banda si hi ha interessos o no, si la Sra. Soler ho sabia o no, si
hi estava d’acord o no. Li demana si està assabentada de l’article 23 de la
Llei 40/2015, el qual la Sra. Soler no ha complert. Li demana per quins
motius  va  decidir  anar  a  aquella  Mesa  de  negociació  per  al  càrrec  de
subinspector i per quin motiu el dia de la Junta de Govern de 16 de març va
votar a favor d’aquest lloc de feina, podent-se abstenir, tenint en compte
que hi havia el seu home, o persona propera a ella, que podria entrar, o no,
dins el càrrec de subinspector.

Intervé  seguidament  la  Sra.  Catalina  Soler,  la  qual,  en  primer  lloc,  vol
agrair  als partits Vox i  Unides Podem, la seva responsabilitat política en
aquest tema. I els ho vol agrair perquè han esperat avui, a la plenària, a
demanar  explicacions  i  no  han  entrat  en  un  joc  mediàtic  en  el  qual
determinats  partits  polítics,  concretament  a  ella,  la  tenen  molt  sovint.
Afirma que la que parla ja ha estat a jocs mediàtics, portades de mitjans de
comunicació,  concretament  en  el  mateix  mitjà  de  comunicació,  cas
cavallistes, «caso licencias», però quan tot ha estat arxivat, no ha tengut el
mateix titular sensacionalista, com quan han tret la notícia. 
Diu que, en aquest cas en concret, vol  dir que creu que tots els partits
polítics que estan a l’oposició no han fet la seva feina d’oposició. Explica que
la Mesa negociadora de què parlen, és de dia 5 de març de 2021 i la Junta
de Govern és del mes d’abril de 2021. Si ella no s’ha abstingut, que no tenia
per  què  abstenir-se,  ells  tenien  la  responsabilitat  de  demanar  la  seva
recusació, si són una oposició responsable. I aquesta recusació només es
pot demanar abans d’haver passat dos mesos de l’acte. Cas contrari, aquest
acte es converteix en ferm. Cap dels que són presents aquí de l’oposició,
no va demanar la seva recusació, i tots tenien accés a la documentació. Han
esperat a crear el show mediàtic dos dies abans de l’examen. L’única cosa
que, a dia d’avui, ella els hauria de contestar seria que, si tenen res a dir, el
Jutjat Contenciós-Administratiu els espera, és l’únic que els pot dir. Però no
els ho dirà així i els contestarà.
Continua  dient  que  la  plaça,  com a  tal,  negociada  a  la  plantilla,  és  la
mateixa plaça que duien ells en anys anteriors. El que passa és que duien
una plaça de subinspector en cap, A2; es va decidir  reconvertir  aquesta
plaça en un TAE d’Urbanisme i quedaven dues places d’inspector. Segons
diu el Reial Decret de coordinació de policies locals, a una plantilla com la de
l’Ajuntament  de  Felanitx  hi  ha  d’haver  1  inspector,  2  subinspectors,  6
oficials i devers 40 o 30 i molts policies que no tenim. L’equip de govern va
decidir donar estabilitat a la plantilla de la Policia Local. D’aquí s’han creat,
de les  7  places  interines  que hi  havia,  ja  són aquí;  7  places  de policia
noves; 3 places d’oficials interins, s’ha donat estabilitat i s’han creat fixes; i
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la plaça d’inspector que es jubilava, l’han passada a subinspector. Aquesta
és la negociació de la plantilla. 
La providència de Batlia de 2018, quan el Partit Popular estava a l’oposició i
la major part dels partits de l’oposició d’ara estaven en el govern, deia:
«Atesa l’estabilitat que es pretén aconseguir cobrint de forma definitiva la
plaça d’inspector en cap, també és necessari donar estabilitat a la plaça de
subinspector,  pel  que  es  proposa  cobrir-la  en  propietat  mitjançant  el
sistema de promoció interna».
La providència de Batlia de 2020, per a 2021, d’acord amb l’article 40 del
Reial Decret de 2019 de coordinació de policies locals, diu: «les places del
cos de Policia Local, atesa l’estructura d’aquest col·lectiu de l’Ajuntament de
Felanitx  i  el  nombre  de  places  a  cada  una  de  les  categories,  per  tal
d’aproximar aquesta estructura al criteri orientatiu establert a la normativa
d’aplicació d’un subinspector per a cada dos oficials (això és el que diu el
Reglament de coordinació de policies locals, aprovat pel Govern de les Illes
Balears  quan  governava  el  PSOE),  consider  que  hi  hauria  d’haver  dues
places de subinspector jeràrquicament per damunt de les sis places d’oficial
que actualment hi ha a la plantilla.», signat pel batle de Felanitx, com no
pot ser d’altra manera.
Diu que, segons la normativa de què parla la Sra. Vidal, que és la normativa
a  la  qual  s’han  aferrat  determinats  partits  polítics  que  han  participat
d’aquest show mediàtic, a l’article 23 de la Llei 40/2015, d’1 d’octubre, de
règim jurídic del sector públic, ella es pot abstenir, però algú també pot
demanar  la  seva  recusació.  La  seva  abstenció,  la  resol  el  seu  jeràrquic
superior que, en aquest cas, era el batle. Afirma que al debat de la Mesa
ella hi podia anar, perquè s’iniciava el procediment. El famós article 23, que
s’ha remolcat per tot, parla d’interessats en el procés. Demana quina és la
llei que parla quan una persona és o no interessada en el procés, que a
aquesta no li han tret cap pic, demana si algú ho sap. Contesta que la Llei
39/2015, de procediment administratiu comú, que descriu el «concepto de
interesado». Fa la pregunta de quan passa a ser interessada una persona a
un procediment. Diu que no quan s’aproven unes bases; no quan s’aprova a
una Mesa una plantilla, perquè recorda que la plantilla de 2021 va anar a
plenària i cap dels presents no va dir res; i l’acta de la Mesa negociadora va
anar a plenària i cap dels presents no va dir res, absolutament res, i tots
formen  part  de  l’oposició  responsable.  Torna  a  demanar  quan  s’entén
interessada una persona en un procediment i contesta que des del moment
que  manifesta  que  participa  en  aquest  procediment.  Demana  quan
manifesta una persona que participa en un procediment i contesta que en el
moment que presenta la sol·licitud de participació. Per tant, en el moment
que  aquest  funcionari  del  que  li  parlen  va  fer  la  inscripció  en  aquest
procediment, ella s’ha d’abstenir, perquè aquí sí que té línia directa amb ell,
i  avança  que  no  contestarà  res  més  en  tot  el  vespre,  per  respecte  al
funcionari. Afirma que no trobaran la seva signatura ni a cap nomenament
de tribunal, ni absolutament a res. Però si encara volen remolcar més, com
han fet determinats partits polítics que no saben fer res més que acusar
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d’aquestes maneres, mostra les tres bases publicades de les tres vegades
que s’han fet places de subinspector a aquesta Casa, i explica que una és de
2014, que res no té a veure amb l’actualitat, perquè en el tema de Policia
Local  hi ha hagut molta normativa amb posterioritat; una altra és la de
2019  i  l’altra  és  de  2020.  Casualment,  a  la  de  2019,  aquest  mateix
funcionari  va  presentar  la  instància  per  participar  en  el  procediment  i
després  no es  va presentar  als  exàmens.  Demana i  repta  a  tots  que li
diguin, des de 2019 fins a 2021, de base a base, quina diferència hi ha, que
no sigui la que ha imposat el Reglament de coordinació de policies locals.
Diu que s’han llevat les proves físiques, perquè així ho disposa el Reglament
esmentat i s’ha llevat una prova tipus test, perquè també ho diu aquest
Reglament. Assegura que les bases de 2021 són un «copiar y pegar» del
que ha enviat la Conselleria. Demana que li diguin quin punt, quina coma, o
quin res hi ha per beneficiar determinat funcionari.
Diu que ha acabat la seva exposició tècnica. La Llei 40 i la Llei 39 diuen qui
són  els  interessats,  i  ella  manifesta  als  presents  i  manté  que  un  és
interessat des del moment que participa en el procés. Que, per tant, ella no
tenia  per  què haver-se  d’abstenir  ni  a  una Mesa negociadora,  ni  a  una
aprovació  de  bases,  perquè  no  sabia  si  estava  interessat  o  no  estava
interessat.

La Sra. Soler continua la seva intervenció i manifesta que ara passarà a la
part política.
Afirma de tot això que han dit, si beneficiat, etc, només té una cosa clara, i
probablement no estigui ni autoritzada a dir-ho, suposa que no anirà bé,
però ho dirà, i  és que aquest mateix funcionari,  l’any 2019, quan el  PP
estava a l’oposició, va entrar un escrit que, a dia d’avui, encara no se li ha
contestat,  de  per  què  estava  perjudicat  per  l’equip  de  govern  d’aquell
moment. Repeteix que encara avui no se li ha contestat. I pot dir i ho diu en
honor a la veritat, que des que aquest equip de govern, amb el Pi i el Sr.
Aznar governa,  no ha passat res  perquè ningú vagi  a queixar-se,  ni  de
discriminació, ni de res. Diu que, com que no li agrada que se l’acusi, com
fa el PSOE,  ella no els acusarà, però no vol pensar que a aquest funcionari,
per la relació que hagi pogut tenir amb ella, se li hagin vulnerat part dels
seus drets per exigències de determinats partits polítics que han governat a
aquesta Casa Consistorial. 
Creu que s’han excedit, creu que han passat una retxa vermella que no era
permissible  passar.  Repeteix  que,  si  eren  una  oposició  responsable  i
pensaven que ella s’havia d’abstenir a la Mesa negociadora, el dia que varen
dur  la  plantilla  a  aprovar  al  Ple  dels  Pressuposts,  ho  havien  d’haver
manifestat  i  havien d’haver entrat  la  recusació.  Quan no ho varen fer  i
varen veure que s’havien aprovat les bases a Junta de Govern, tenien dos
mesos per presentar la seva recusació, i tampoc no ho varen fer. L’acte és
ferm. Però, si encara això no basta, els convida que vagin a un contenciós.
Manifesta a la Sra Vidal que el punt 4 de l’article 23 de la Llei 40/2015, a
què s’ha referit, diu: «La actuación de autoridades y personal al servicio de
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las Administraciones Públicas en los que concurran motivos de abstención
no implicará, necesariamente, y en todo caso, la invalidez de los actos en
que hayan intervenido”. Només ho diu perquè avui matí ja n’hi ha que han
telefonat a l’Ajuntament a veure si el procediment seguia en marxa o no,
ateses les denúncies del PSOE. Diu que aquí no ha arribat cap denúncia del
PSOE. El PSOE ha fet el seu show mediàtic, ha enviat notes de premsa, ha
parlat a travès de mitjans de comunicació,  ha compartit moltes notícies,
però, fins avui, no ha fet res. Torna a llegir el repetit punt 4 de l’article 23,
d’abstencions i afirma que, si realment s’havia d’haver abstingut, haurà de
ser el Jutjat qui ho determini, si els membres de l’oposició ho consideren. I
ella ja no s’hi ficarà, l’equip de govern ja es defensarà com a Ajuntament.
No  serà  el  primer  cas,  ja  n’han  tengut  d’altres;  el  cas  de  l’aparellador
municipal va ser molt semblant a aquest. 
Afirma que, com a partits polítics, la seva feina d’oposició ha quedat ben en
entredit. Els ha interessat més voler anar a fer el titular i el mal personal a
la gent, que solucionar els problemes del poble. Demana si, mentre debaten
aquest tema, milloren en res Felanitx, s’Horta, Cas Concos o Portocolom.
Perquè si li  diguessin que, amb tot el mal que han volgut fer, personal,
haguessin millorat res, callaria. Però l’experiència li  diu que no és així,  i
l’experiència li diu que, pel camí que han iniciat, especialment el PSOE, molt
poc futur té dins Felanitx.
Per altra part, perquè quedi clar, malgrat que no forma part d’aquest debat,
assegura que, quan el Partit Popular va entrar a donar estabilitat a aquest
govern, i de cada vegada té més clar els motius de per què hi havia motius
per  rompre  un pacte,  en  cap cas  no es  va  parlar  absolutament  de  res
d’aquest cas que la Sra. Vidal esmenta. Es va decidir donar estabilitat a la
plantilla de la Policia Local, després del que varen trobar, igual que enguany
seguiran  donant  estabilitat  amb  la  creació  d’una  plaça  nova,  si  així  ho
negocien amb els  sindicats.  I  donaran estabilitat  a la  Brigada Municipal,
després de totes les baixes que hi ha. Però, en cap cas, això no ha format
part de cap debat polític, ni de cap pacte, ni de res,
Agraeix  sincerament  que  el  Sr.  Aznar  volgués  ser  a  aquesta  Mesa
negociadora, per a més transparència, perquè el varen convidar a anar a
totes  les  meses que hi  ha hagut  i,  de rebot,  ara encara li  demanen la
dimissió a ell, també. Es dirigeix al Sr. Aznar i li torna dir que li agraeix la
seva assistència a la Mesa, quan no li corresponia.
Anuncia  que,  a  partir  d’aquí,  es  poden  estalviar  les  preguntes,  no
contestarà. Diu que ha explicat de «pe a pa» els motius i no contestarà
absolutament res més. A partir d’aquí, que utilitzin el que considerin adient
per aclarir el que vulguin. Manté que no era necessari abstenir-se. Manté
que el procediment començava en el moment que la persona interessada
s’inscriu, i és aquí on no la trobaran. Mostra l’expedient i diu que és sencer i
que totes les providències estan signades pel  batle.  Insisteix que no va
negociar  cap  base,  perquè  les  bases  són  les  que  varen  enviar  des  del
Govern Balear, absolutament calcades.
Diu a la Sra. Vidal que espera haver-li aclarit tot aquest tema.
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El Sr. Miquel Lluís Mestre demana si, per al·lusions, poden contestar.

El batle diu que sí.

El Sr. Mestre, atenent les preguntes de la regidora, diu que li  serà molt
franc. Li diu que el seu partit, en cap cas, no l’ha acusada de res, però sí
que  consideren  que  no  és  la  persona  més  indicada  per  dur  l’àrea  de
Recursos Humans, i no per la falta de capacitat, sinó per qüestions òbvies.
Creu que qualsevol persona de l’equip de la Sra. Soler era més idònia per
dur aquesta àrea, perquè aquests conflictes, no vol dir interessos, però són
conflictes, si ella no fos la regidora de Recursos Humans, molt possiblement
avui no parlarien d’aquest tema. Per tant, li continua manifestant que els
membres del  seu grup pensen, i  així  de clar i  així  de sincer li  diu,  que
després de les informacions que varen sortir, no era la persona adequada, i
no ho és des del primer dia, perquè les circumstàncies són les mateixes des
del primer dia fins avui. Diu a la Sra. Soler que no podia pretendre governar
amb aquestes condicions, sense que sorgís aquest conflicte un dia o l’altre.
No era cap pregunta, simplement era fer les reflexions, un poc en resposta
a la Sra. Soler. Li agraeix la part tècnica i no la discuteix; està seguríssim
que administrativament no hi ha res que es pugui retreure, perquè a més,
segurament haurien de posar en entredit la Mesa, el procediment i la resta
de funcionaris de la Casa que formen part del procediment. Però sí que,
políticament, consideren que li havien de fer, digues-li recusació, digues-li
reflexió,  de  perquè  consideren  que  no  és  la  persona  més  indicada  per
gestionar aquesta àrea.

Intervé el batle i manifesta que, no només ratificaria les paraules de la Sra.
Soler  sobre  que,  quan  es  va  acordar  aquest  canvi  de  govern,  en  cap
moment  aquest  tema  no  va  ser  tractat,  sinó  que  és  més  greu.  Si  li
demanassin  si  la  Sra.  Soler,  en  el  moment  que es  varen presentar  les
bases,  sabia  si  una  persona  propera  a  ella  es  presentaria,  hauria  de
contestar que no. No entrarà en la  intensitat o en la relació que ha de
compartir una parella, però si no ha de faltar a la seva veritat, ha de dir que
creu que durant molta estona la Sra. Soler tan sols no sabia si aquesta
persona es presentaria o no.
Diu que li agradaria que li mostrassin o li diguessin si aquest senyor, que té
un vincle directe amb una persona de la seva màxima confiança, que serà la
millor o la pitjor, però que, fins i tot diria que la decisió que dugués l’àrea
de personal, li va proposar ell, avui per avui, fent feina a les ordres d’un
regidor del mateix grup polític que la Sra. Soler, en algun moment ha faltat
al  respecte al  seu lloc de feina i  ha considerat que tenia cap avantatge
davant qualsevol altre.
Han intentat consolidar la plantilla de la Policia Local per tres vegades. Li
poden fer les voltes que vulguin, però aquí no hi hagut res més que la
intenció de deixar les places ordenades, consolidades, si podia ser, i els pot
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dir  que  s’ha  examinat  ell  tot  sol,  que  avui  matí  no  ha  anat  ningú  a
examinar-se  per  ell.  Aquest  és  el  sentit  d’això,  ordenar  les  places.  Pel
seguiment que ha fet aquests dies veu, o li ha fet la sensació, que qualsevol
cosa que passi a aquest Ajuntament ve causada per l’assajament a què està
sotmès el batle per mantenir aquesta cadira. Simplement vol compartir amb
els membres del Consistori que creu que els senyors que ara formen part
del  seu equip de govern, són ben conscients que aquest batle,  quan es
cansa, malgrat que li  costi  3 dies sense dormir,  pren una decisió i  s’ha
acabat la comèdia. El batle és el que ho fa tot malament quan les coses no
van bé i demana als membres de l’oposició que se centrin en això, que es
centrin en dir que el Sr. Monserrat ha fet això o allò, i que no se centrin en
creure que tot depèn de que hi ha una gent que intenta que el Sr. Jaume
Monserrat tot ho hagi de fer malament. A dia d’avui, aquesta gent que tant
insisteix i que fa veure el pes d’un pacte, explicat per gent que estava a un
pacte, i que va sortir d’un pacte sense entendre què és estar a un pacte,
està buida de contingut. Insisteix que critiquin el batle, que el responsable
és el batle, perquè, al final, és el regidor cap de totes les àrees; i que no
perdin pus temps en intentar fer creure que tot depèn dels acords, perquè
així és més fàcil arribar a la gent.

Intervé novament la Sra. Soler, per dir que entén la reflexió que li ha fet el
Sr.  Mestre  i  li  agraeix.  Però  ara  ella  en  vol  fer  una al  Sr.  Mestre,  que
s’acosta més a l’absurd. Li demana si, per la mateixa regla de tres, vol dir
que els regidors, que ara votaran els Pressuposts, faran una pujada del 2%
als funcionaris i  als càrrecs polítics,  no ho poden votar, perquè hi tenen
interès. Vol dir que qualsevol càrrec del Govern, o del Consell, que n’hi ha
molts,  que  ocupen  una  plaça  d’A1,  que  ara  s’ha  llevat  el  tema  del
complement que quan feia 3 anys consolidaven, si concursen a una plaça
superior, s’han d’abstenir. Diu que no poden arribar a un absurd. És a dir, el
Sr.  Mestre  crea  un  prejudici  de  dir  que  perquè  ella  és  a  una  Mesa  de
personal, o perquè és la regidora de Recursos Humans, afavoreix. Demana
al Sr. Mestre si sap quants càrrecs hi ha amb línia directa amb funcionaris.
Fins i tot, posa l’absurd que convocassin una plaça d’auxiliar administratiu i
s’hi presentàs la seva millor amiga. Si es presenta la seva millor amiga, ho
sabrà el dia que es presenta. Tot el temps que es prepara el procés, no ho
sabrà, l’amiga li dirà després. Per tant, demana que no siguin els polítics
que tenen determinats càrrecs els que entrin en aquest tipus de conflictes,
perquè degeneraran el que és la política. Demana si el Sr. +++, casat amb
la Sra.+++, un no pot ser gerent de l’IBSalut i l’altra no pot ser consellera.
Però ho són. Repeteix que agraeix la reflexió del Sr. Mestre, però li demana
que entengui el que ella li  diu. Si s’arriba a aquest absurd, no trobaran
polítics,  perquè  tots  tenen  alguna  ramificació,  o  familiar  o  amistat
manifesta.

El Sr. Juan Diego Vidal manifesta que no farà més preguntes. Aquest tema
li ha quedat més que clar amb la intervenció. Troba que n’han parlat massa,
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sempre fent voltes al mateix. 

12.1 Negativa del Pi a pactar amb partits d’extrema esquerra

Segueix el Sr. Juan Diego Vidal, i explica que ja que s’han comentat moltes
coses, com per exemple, que sempre es parla de si el pacte va anar bé o si
va anar malament, també farà una reflexió: com que s’esmenta l’oposició i
el seu grup en forma part, diu que li hauria agradat que el pacte, un pacte
d’esquerres, hagués funcionat. Però, si no ho va entendre malament, el Pi
va dir que amb partits d’extrema esquerra, no hi negociava. No sap si això
és així o no, i li agradaria aclarir-ho ara.

El batle contesta que sí, que es mantenen en aquesta postura. El Pi va ser
molt clar en un moment donat, quan es va referir als dos extrems, i va dir
que els és molt complicat, tant amb Unides Podem, com amb Vox. Intenten
ser el centre i, per tant, els extrems equidistants no són, per al Pi, la via
més fàcil per governar. 

12.2 Titulació del nou arxiver

La  Sra.  Maria  Mesquida  diu  que  no  sap  si  li  podran  respondre  la  seva
pregunta, perquè potser sigui una informació que no es pot donar. Diu que
ha vist que ja s’ha cobert en propietat la plaça d’arxiver i li agradaria saber
quina titulació universitària té aquesta persona.

El batle diu que ara mateix no li pot contestar, però li recomana que demani
accés a l’expedient, on hi ha les bases i els títols que va presentar.

12.3 Notícies a la premsa del cap de setmana

La Sra. Damiana Massutí manifesta que tots han vist el que ha sortit aquest
cap de setmana al diari, i per això és necessari exigir explicacions, si és que
n'hi  ha, sobre la  creació,  negociació i  adjudicació directa d'una plaça en
concret.
El seu grup ha dedicat el cap de setmana a analitzar-ho des de totes les
perspectives possibles, la tècnica, però també l'ètica. Diu que només podem
manifestar la seva vergonya perquè Felanitx ha tornat a ser portada dels
mitjans de comunicació per una altra cosa poc ètica d'aquest Ajuntament. 
Assegura que cada vegada que som protagonistes d'alguna cosa, no és pel
positiu  d’aquest  equip de govern. Mai és pels drets dels felanitxers, ni per
la millora dels serveis publics, ni pel progrés del municipi. Per desgràcia,
sempre és perquè algú, amb nom i cognoms, surt beneficiat per l'exercici 
de la seva posició.
Diu que la seva responsabilitat és demanar explicacions a aquest Ple, que
és el mínim que mereixen els nostres ciutadans i ciutadanes, que dissabte
passat  es  van  despertar  amb  una   notícia  que  els  va  fer  empegueir.
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Una explicació de qui, des del seu punt de vista, ha utilitzat les eines de la
funció pública per al seu propi benefici, la qual cosa els sembla totalment
inadmissible. Indigne, des del punt de vista ètic, d'un representant públic, i
el  silenci  de  la  resta  de  membres  de  l'equip  de  govern.  Així  que,  és
necessari  conèixer  els  detalls  de  l'expedient  administratiu  sobre  la
convocatòria  d'una  plaça  de  subinspector  de  Policia  per  a  aquest
Ajuntament. Diu que, en primer lloc, no els consta que existeixi aquest lloc
de treball en la relació de llocs de treball de 29 de març 2021. També és
interessant recordar que l'any 2019 ja es va realitzar un procés selectiu per
un inspector, amb 2 possibles aspirants del nostre cos de Policia. Encara
així, es va fer de manera que poguessin participar candidats d'altres cossos
de Policia municipals, és a dir, un procés obert. Per aquest motiu, no poden
entendre que la plaça de la que ara mateix parlen, assabentats que dels 7
oficials  que  hi  ha  en  plantilla,  només  1  d'ells  complia  els  requisits,  el
procediment es fes de manera interna, és molt estrany.
És un tema bastant conegut pel personal de l'Ajuntament, i per la pròpia 
regidora de recursos humans, ja que en 2019 es va realitzar un procés  
selectiu en el qual es varen presentar els dos únics candidats, un és el que
la va aprovar, i l’altre és el company de la Sra. Soler, qui finalment no es va
presentar a l'examen.
Troba curiós que en 2019 el  Sr. Monserrat, regidor de Policia, només creàs
una plaça de subsinspector, entenent que no hi havia necessitat de dues
places.  
Demana al Sr Monserrat si no és així i assegura que, si seguim d’aquesta
manera, Felanitx tendra mes comandaments que policies. I respecte a la
participació  de  la  Sra.  Soler  a  la  Mesa  negociadora,  és  curiós  que  no
s’abstingués en cap punt de la negociació, quan amb tota certesa sabia que
era l'únic aspirant que podia accedir a aquest lloc.
Igualment, en la Junta de Govern en la qual va participar en tots els punts,
segons figura en l'acta que va fer el secretari de l'Ajuntament, no deixa
constància de la seva absència en cap moment. Entenen que el secretari,
que  és  el  que  vetlla  per  la  seguretat  jurídica  de  qualsevol  acte  a
l'Ajuntament,  ho  hagués  fet  constar  a  l'acta.  Encara  que  la  Sra.  Soler
manifesti en premsa que es va abstenir, no és cert, perquè el secretari no
ho ha fet constar a l'acta. Quan la Sra. Soler demostri que es va abstenir i
que el secretari no ho recollís en l'acta. En tot això s'ha fet cas omís a la llei
40/2015, article 23.
Arribats aquí, dirigeix una pregunta al regidor de Policia, li agradaria que li
digués si  sap dels favoritismes i  de la problemàtica interna de la Policia
Local, motivada des que na Soler ha tornat a l'Ajuntament de Felanitx i que
fa que, per culpa d'aquests conflictes interns, els nostres ciutadans es vegin
desatesos. Després aquest regidor li contestarà què fa comptes fer.

El  batle  interromp  la  Sra.  Massutí  i  li  fa  avinent  que  no  li  contestaran
aquesta  pregunta,  per  les  mentides  i  falta  de  respecte  que  utilitza  per
dirigir-se als seus companys de rotlada. Li proposa que si es vol aturar i
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tornar  a   escriure  la  pregunta  ben  escrita,  sense  faltar  al  respecte,  la
deixarà  acabar.  Si  no,  que  surti  als  mitjans  de  comunicació  que,  per
respecte a aquesta Mesa, ni tan sols li han deixada fer.

La Sra. Massutí replica que continuarà amb la seva intervenció. Repeteix
que li agradaria que li digués si sap dels favoritismes i de la problemàtica
interna  de  la  Policia  Local,  motivada  des  que  na  Soler  ha  tornat  a
l'Ajuntament de Felanitx i que fa que per culpa d'aquests conflictes interns,
els  nostres  ciutadans  es  vegin  desatesos.  Li  agradaria  que  després  li
contestàs què fa comptes fer al respecte.

El batle agraeix a la Sra. Massutí la seva pregunta i, com ja li ha dit, per
faltar al respecte als regidors d’aquesta Corporació, per falsament acusar, i
per manifestar que la realitat d’aquest cap de setmana és que el seu grup
polític,  pel  que  respecta  a  llegir  la  premsa  local  quan  surten  notícies
importants  de  Felanitx,  no  en  fan  cas;  l’única  cosa  que  necessiten  és
alimentar, una vegada més, aquesta ràbia per haver deixat de formar part
de  l’equip  de  govern,  per  tot  això,  aquesta  pregunta  no  es  contestarà.
Repeteix que, si la Sra. Massutí la vol tornar formular ben formulada, si té
coratge  de  fer-la  sense  dir  mentides,  ni  faltar  al  respecte  als  regidors,
encara queda temps. La convida a que ho torni fer.

La Sra. Massutí replica que no tornarà a fer la pregunta, que ja l’ha feta dos
pics. Si no la volen contestar, ells sabran.

El batle li torna suggerir que llevi les faltes de respecte cap als regidors, i
les mentides, que sols no sap si la Sra. Massutí sap quines ha dites. Com
que no hi ha possibilitat que la Sra. Massutí sigui capaç de formular una
pregunta sense faltar al respecte i dir mentides, creu que convé passar a la
següent pregunta.

La Sra. Massutí manifesta que no ha acabat, no sap si la veta.

El batle demana la següent pregunta.

12.4 Cruïlla de Can Tanca

La Sra. Maria Vidal, quant a la cruïlla, diu que el Sr. Adrover li va comentar
que havia parlat amb el cap de la Policia, que hi varen fer una visita per
veure com estava la circulació, sobretot a hora punta, a les 9 a l’entrada a
l’escola, i ella va comentar que trobava que era més crític a la sortida, a les
14h.  Demana si  també hi  han anat a aquesta hora,  o si  tenen previsió
d’anar-hi.

El Sr. Sebastià Adrover contesta que no hi han anat, però en pren nota. 
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12.5 Ordenança municipal per a la inserció d’animals de companyia
a la societat urbana

El Sr. Juan Diego Vidal, manifesta que, en motiu del vot en contra de l’equip
de govern a la moció de benestar animal presentada pels grups PSIB-PSOE i
Unides Podem a la Plenària de 14 de juny, varen esmentarar que estaven
en procés de crear una ordenança municipal per a la inserció d’animals de
companyia a la  societat  urbana. Demana al  Sr.  Juan Aznar com està el
tema,  quins  avanços  s’han  fet  i  si  es  plantegen  concretar  com  es
gestionaran les colònies felines del poble. 

El  Sr.  Juan  Aznar  contesta  que,  en  principi,  la  modificació  d’aquesta
ordenança, anava en la línia de les colònies felines, que era el que no està
regulat  a la  que actualment té l’Ajuntament.  És a dir,  la nova es basa,
fonamentalment, en les colònies felines. Hi ha una sèrie de modificacions
d’alguns articles per temes tècnics i de legalitat, però fonamentalment la
modificació  va  dirigida  a  de  quina  manera  han  de  controlar  aquestes
colònies. Està quasi acabada i, si tot va bé, anirà a la pròxima plenària.

12.6 Obres del moll de la Duana

El Sr. Pau Massutí, vol fer una pregunta respecte de les obres del moll de la
duana, que ha han començat. Demana si l’Ajuntament té algun informe de
Ports  de  com  van  les  obres  i  si  han  anat  a  mirar  com  va,  ja  que
l’Ajuntament n’és part responsable, atès que el moll està catalogat dins el
catàleg  de  Patrimoni  i,  per  tant,  hauria  de  supervisar  un  poc  com van
aquestes obres.

El batle contesta que no va poder assistir a la darrera visita que varen fer.
Té còpia de l’acta, que és basant senzilla, però li remetrà.

12.7 Acusacions entre els regidors

El Sr. Francisco Duarte vol adreçar una pregunta al Sr. Adrover. Però vol fer
un incís, tot i que la Sra. Soler abans ha volgut parlar i incidir que s’ha
traspassat una línia vermella aquest cap de setmana quant a les acusacions.
Li vol dir que, qui va obrir aquesta línia de línies vermelles, precisament va
ser ella,  malauradament,  contra una companya a qui  ell  tenia una gran
estima. Ella va fer una persecució horrorosa contra aquesta regidora per un
fet, i ara a la Sra. Soler la sorprèn que li caigui una cosa similar. A més, no
solament cap a una companya, sinó cap a la seva persona. Diu a la Sra.
Soler que el que ella ha fet és d’un to ... Però no només cap a la seva
persona, perquè els que són responsables públics són aquí  per donar la
cara, efectivament, però el que no li perdonarà mai, i li diu aquí, davant els
seus companys,  són els atacs que ha fet contra la seva família.  Ella ha
esmentat que ataquen la seva parella just pel fet de ser-ho, idò ella ha
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atacat la seva família just pel fet de ser-ho. Diu a la Sra. Soler que no es
preocupi, que no han vengut a parlar d’aquest tema a la plenària i, quan
vulgui, en parlaran personalment. Però, com ja li dit, la línia vermella la va
traspassar ella, i moltes vegades, a aquesta plenària.

12.8 Pròrroga de la comissió de serveis del cap de la Policia Local

El Sr. Francisco Duarte, ja que la Sra. Soler ha dit que no contestarà cap
pregunta al respecte, es dirigeix al Sr. Adrover.
Diu que creu que la Policia és un tema que preocupa molt la ciutadania de
Felanitx, no sols aquesta plaça, creada en un moment, el 2019, en què no
varen trobar que fos necessari crear dues places de subinspector, i ara sí.
Diu que la comissió de serveis que ara té el cap de Policia de Felanitx, acaba
dia 1 de març de 2022. Demana si tenen pensat renovar aquesta comissió
de serveis, perquè normalment se sol demanar la renovació amb 3 mesos
d’antelació i té constància que, fins a hores d’ara, no s’ha sol·licitat.

El  Sr.  Sebastià  Adrover  contesta  que,  en  principi,  aquesta  comissió  de
serveis es fa comptes renovar per un any més. Suposa que l’interessat ho
demanarà dins termini.

El  batle  manifesta  que,  abans  que  entrin  en  el  dubte,  suposició  o  cap
interpretació que això té a veure amb un intent perquè el Sr. Rigo arribi a la
prefectura de la Policia Local de Felanitx, vol estalviar camí als membres de
l’oposició i dir-los que la intenció d’aquesta Corporació és tenir coberta la
plaça d’inspector en cap. 

La Sra. Catalina Soler pren la paraula i es dirigeix al Sr. Duarte. Diu que
públicament  a  aquesta  plenària  posa  el  seu  càrrec  a  disposició  del  Sr.
Duarte, si li du una sola portada de cap mitjà de comunicació nacional o
internacional  on  ella  parli  malament  de  la  seva  família.  Manifesta  amb
rotunditat que ella dimiteix si el Sr. Duarte, d’avui fins al pròxim Ple, li du
cap mitjà de comunicació, ni un, regional, nacional, d’aquí on vulgui, on ella
s’hagi posat mai ningú de la família del Sr. Duarte a la boca, cosa que el Sr.
Duarte no pot dir. En referència a la regidora, afirma que el Partit Popular
va fer oposició dins aquesta Plenària; no ho ha fet ni a cap nota de premsa,
ni cap comunicat de premsa, ni va anar a remolc de la premsa. Repeteix
que  varen  fer  l’oposició  dins  aquest  Ple,  cosa  que  no  ha  fet  el  grup
socialista.  Torna  repetir  que,  si  hi  havia  causa  de  recusació,  i  ells  són
oposició, cosa que el grup de la Sra. Soler, en el cas de la regidora, va fer i
ho varen dur a Plenària, el grup del Sr. Duarte ha tengut gairebé un any per
demanar-la, i no dos dies abans d’un examen. Per tant, si el Sr. Duarte està
tan dolgut de la seva família, ella també hi està de la seva.
Recorda que el Sr. Duarte no hi era, perquè era molt jovenet, però la que
parla,  gràcies  al  partit  del  Sr.  Duarte  i  l’advocada  Estela  Soler,  estava
asseguda a un banquet, sentia que li demanaven 6 anys de presó i el seu fill
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major tenia 4 mesos. Remarca que no li desitja ni a ell, ni a cap enemic. Tot
per una invenció del Partit Socialista. Demana si aquest joc forma part de la
política, i contesta que no ho sap. Afirma que el seu partit no hi ha anat cap
pic als Jutjats. Vol afegir que mai no podrà agrair al poble de Felanitx la
confiança dipositada en la seva persona i en el partit que va representar. El
dia que el Sr. Duarte sigui capaç d’aconseguir 4.160 vots, sabrà què li diu.
Ella i el partit polític que representa, quan varen treure la primera majoria
absoluta, ho varen fer amb 4.160 vots. I la segona, amb 4 imputacions,
totes del Partit Socialista, 3.700 i «pico» de vots. Diu al Sr. Duarte que no
sap si aquest orgull, amb la carrera política que ha iniciat, l’aconseguirà.
Torna repetir que dimitirà si li du un mitjà de comunicació, una frase o una
paraula seva amb que s’hagi ficat amb la família del Sr. Duarte, cosa que ell
sí que ha fet.

El Sr. Duarte diu que la Sra. Soler ha intervingut per al·lusions, malgrat que
la pregunta anava dirigida al Sr. Adrover, però li agraeix la resposta. 
Quant a les deduccions del batle, diu que no anaven per a res en aquesta
línia, sinó simplement, per saber quan acabava el termini. 
Diu  a  la  Sra.  Soler  que,  en  cap  moment,  no  ha  dit  que  les  seves
afirmacions, que sap ben cert que són certes, a més té testimonis davant,
fossin fetes a un mitjà de comunicació, ja se’n cuida ella de no fer-ho, però
que estigui tranquil·la, ell posa la cara, com ja ha dit, i quan faci 25 anys
que  remena  el  cul  dins  la  política,  segurament  el  tendrà  pelat,  com
segurament li té ella, i així li diu. També li diu que ha entès bé l’expressió,
que no anava amb segones i que no les hi cerqui. El que li volia dir és que
no  li  ha  de  fer  recomanacions de  com ha de  fer  ell  la  seva  trajectòria
política. La Sra. Soler ha fet la seva, ha tret tants de vots i se li reconeix.
Ara  bé,  això  no  lleva  l’altra  part,  que  traspassa  la  línia  vermella
constantment i que no sap la diferència entre la persona i la família. Li diu
que, si no li agrada el que li diuen, li sap molt de greu, però és que a ell
tampoc no li agrada el que ella fa i ho ha d’acceptar. Per això són aquí i per
això debaten. Li agraeix que, malgrat que havia jurat i perjurat que no diria
altra paraula, l’ha dita. N’està content, ha aconseguit que xerràs.

12.9 Conveni amb Redexis per a adequació del solar de darrere el
punt verd de Portocolom

El Sr.  Miquel  Lluís Mestre recorda que no va poder assistir  a la darrera
Plenària i li va quedar pendent poder demanar com duen el seguiment del
conveni amb l’empresa Redexis per a l’adequació del solar de darrere el
punt verd de Portocolom.

El batle contesta que, arran de la petició, varen tenir una reunió on va posar
de  manifest  que  hi  havia  punts  del  conveni  que  no  s’havien  complert.
L’empresa va explicar que la situació havia canviat molt, que intentaven
resoldre tots els punts del conveni. Creu que l’Ajuntament ha estat prou
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comprensiu amb les necessitats i complicacions de l’empresa, que havia de
subministrar gas a indústries turístiques potents de Portocolom, que no han
tengut servei i  ho entenen. Però també entenen que hi ha coses petites
d’aquest conveni, com poden ser el tancament o l’accés a la parcel·la, que
són tan petites, que no hi ha motiu per no fer-se. Per tant, varen quedar
que farien una visita amb el tècnic municipal per determinar concretament,
el  tema  del  tancament  i  resoldre  aquest  punt.  Ho  varen  entendre  i
compliran. 

El Sr. Mestre suggereix que, cas contrari, resolguin el conveni, perquè pot
entendre les raons empresarials, però el conveni diu el que diu i, com deia
la  Sra.  Soler,  el  contracte  és  llei.  No sap si  el  conveni  és  llei,  però  és
compromís. Per tant, que el denunciïn, el resolguin i en facin un de nou,
perquè, a dia d’avui, el solar continua obert i, a part que l’Ajuntament hi
continua duent coses, es veu que algun particular també n’hi du. I això és
una conseqüència que el solar està obert. No només ara no està tancat,
sinó que, a més, ara no hi  ha un seguiment, ni  hi ha un ús de tècnics
municipals que puguin controlar si hi duen o no hi duen. Per això és la
insistència amb aquest conveni o amb qualsevol altra solució que es posi a
aquell solar.

12.10 Constància en acta de les intervencions dels regidors

La Sra. Damiana Massutí demana al secretari si tot això constarà en acta.

El batle contesta que totes les Plenàries tenen una acta que s’aprova a la
Plenària següent.

La Sra. Massutí insisteix i demana al secretari que, per favor, consti tot en
acta.

El batle li diu que no es preocupi, que constarà tot en acta, i la Sra. Massutí
agraeix al secretari que consti tot en acta.

El batle dona pas a la següent pregunta i, en voler intervenir novament la
Sra. Massutí, li diu que ja ha fet una pregunta.

La  Sra.  Massutí  replica  enèrgicament  que  no  ha  fet  cap  pregunta,
simplement ha demanat al secretari que consti en acta.

El batle li demana si això no és una pregunta, i ella torna a replicar que no.
Ella no ha demanat que consti en acta, li ha dit que vol que consti en acta.

El batle insisteix que és una pregunta i la Sra. Massutí insisteix que no ho
és, que és una afirmació.
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12.11 Conflicte intern a la Policia Local

La Sra. Damiana Massutí demana al Sr. Adrover com fa comptes arreglar
aquest conflicte intern que hi ha dins la Policia Local de Felanitx per culpa
dels favoritismes. Diu que li  fa així,  a veure si  li  sap contestar,  o li  vol
contestar.

El  Sr.  Sebastià  Adrover  contesta  que  no  sap  de  quin  conflicte  li  parla,
perquè, la veritat, des de gener ençà, és una bassa d’oli. Varen dur un cap,
que va tenir un temps per adaptar-se, s’ha adaptat, i pràcticament tothom
es respecta. Repeteix que no sap de quin conflicte li parla.

La Sra. Massutí només diu al Sr. Adrover que investigui un poc.

El  batle  suggereix  a  la  Sra.  Massutí  que  convendria  que  avisàs  el
transmissor d’aquests conflictes interns, que tenen canals propis per dirigir-
se als seus superiors i exposar els conflictes que hi hagi internament i que
necessitin resolució.

12.12 Possibilitat de rebaixa de la taxa de fems als negocis afectats
per la pandèmia

El  Sr.  Miquel  Lluís  Mestre  explica  que  avui  han  llegit  en  premsa  que
Llucmajor farà una rebaixa de la taxa de fems als negocis afectats per la
pandèmia. Demana si, per connivència política, tenen idea de com ho ha
plantejat Llucmajor i si faran res al respecte.

La Sra. Catalina Soler mostra el telèfon, perquè el Sr. Mestre vegi que avui
a les 4 de l’horabaixa xerrava amb el batle de Llucmajor. Explica que és
cert, que és un compromís polític que duran endavant, que bonificaran 100
€  als  comerciants  que  ho  sol·licitin,  però  amb  l’informe  en  contra  del
secretari i de l’economista. És un tema que es tractarà demà a una reunió
de l’equip de govern, per veure si són valents i es tiren enmig amb l’informe
en contra del secretari i de l’interventor, o no ho fan. Perquè també li diu
que,  acte  seguit,  a  les  4:10  de  l’horabaixa,  ha  enviat  un  wassap  a
l’interventor, per fer-li la consulta, i li ha contestat que a Llucmajor ho fan,
però la part jurídica no està molt ben sostinguda i el batle li ha confirmat
que, efectivament, era així. Per tant, a Llucmajor ho fan d’aquesta manera,
amb els informes contraris del secretari i de l’economista.

El Sr. Duarte diu que l’ha fet content que reconegui el que el seu grup li va
demanar molt de temps, el fet de la valentia, que la Sra. Soler ara reconeix
en aquest tema, perquè un company seu ho està fent.

12.13 Places de subinspector i d’inspector
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El Sr. Francisco Duarte demana al Sr. Adrover si creu que Felanitx, amb
18.000 habitants, ha de tenir 2 subinspectors i 1 inspector, quan municipis
semblants, com Pollença, que amb 16.000 habitants té 1 subinspector, o
Alcúdia, que amb 21.000 habitants, en té 2.

El Sr. Sebastià Adrover creu que sí i, si pogués tenir 20 policies més, també
els tendria.

12.14 Residus darrere el Cementeri

El Sr. Miquel Lluís Mestre explica que farà una confessió, perquè no sap si
en varen tenir constància o no, però dia 22 d’octubre, varen fer unes fotos
darrere el Cementeri, perquè hi havia caramulls grossos de restes de poda i
de jardineria. Venia la fira i, per economia comunicativa, no ho varen enviar
a premsa fins el dilluns matí, dia 25 d’octubre.

En aquests moments, abandona la Sala la Sra. Catalina Soler.

Continua la  seva intervenció el  Sr.  Mestre i  diu que, casualment,  aquell
mateix matí, ja es cremaven totes les restes de poda. Diu que esperarà que
torni la regidora de Medi Ambient, perquè la pregunta anava un poc per a
ella. Per part de la regidora de Medi Ambient, molt bé, perquè varen fer la
feina, o no, de fer desaparèixer aquells caramulls. Sí que hi ha una qüestió
urbanística  que  el  preocupa,  perquè  han  fet  un  moviment  de  terres
important dins terreny rústic. Per tant, aquí van dues preguntes, una per
part urbanística, demana quins són els comptes dins aquest espai rústic
d’ús  agrari,  per  què hi  ha hagut  aquest  moviment  de  terra  i  si  aquest
moviment de terra respon a la seva voluntat de continuar duent restes de
poda i jardineria de producció, suposa, bàsicament municipal. Diu que és a
un lloc de facilíssim accés, a un lloc recentment asfaltat, on s’hi pot arribar
amb qualsevol vehicle. Diu al batle que ja han viscut en primera persona el
que pot passar, i l’equip de govern ho està fent a la paret del Cementeri. El
preocupen dues qüestions. La primera, no ho ha anat a demanar, però vol
pensar que el solar de darrere el Cementeri és municipal, perquè, si no, és
més greu; si hi ha una denúncia per aquell moviment de terres, rebrà un
particular que, segurament no en té cap culpa. La segona qüestió, ja de
cara a la sensibilització mediambiental de la ciutadania de Felanitx, és a dir,
quina imatge donam a la  gent,  quan l’Ajuntament no compleix amb les
obligacions de dur a les plantes de compostatge quan crema palmera, etc,
etc. Demana que ho transmetin a la regidora.

En aquest moment, es reincorpora a la sessió la Sra. Catalina Soler.

El batle contesta que, pel que sap, sí que és municipal el solar. I quan ho va
veure, també li va cridar l’atenció. És cert que els fets comporten els perills
que ha referit el Sr. Mestre i possiblement el millor seria deixar d’utilitzar
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aquell espai, perquè és delicat.

El Sr. Mestre diu que el moviment de terres i el que estan fent la darrera
setmana, no acompanya el relat del batle, perquè, precisament, pareix que
el  que pretenen és continuar amb aquesta  activitat  darrere la  paret  del
Cementeri. Repeteix que és un sòl rústic. Segurament cremar poda no és
il·legal, però donen la imatge que l’Ajuntament hi pot continuar tirant. Quan
varen fer les fotos, hi havia saques, no només hi havia poda i jardineria, hi
havia altres coses i es va cremar tot. Diu que a la 1 del migdia de dia 25
d’octubre, el  dilluns abans de Tots Sants, ho varen cremar tot.  Diu que
varen haver de tornar la nota de premsa enrere, perquè l’Ajuntament els
havia  passat  davant,  fantàstic.  Però  el  que  ha  vist  posteriorment,  el
preocupa més que el que va veure primer, perquè el primer ho va arreglar
el foc; el segon, no sap com s’arreglarà.

12.15  Diferències  en  la  dotació  pressupostària  de  les  places  de
subinspector i subinspector vacant

La Sra. Damiana Massutí es dirigeix a la Sra. Mesquida, i diu que han pogut
comprovar que en la dotació del pressupost hi ha diferència entre la plaça
de subisnspector i la de subisnspector vacant. Li agradaria saber el perquè
d’aquesta diferència.

La  Sra.  Melania  Mesquida  diu  que  ara  no  pot  contestar,  que  demà ho
demanarà a l’interventor o a Recursos Humans.

12.16 Remissió de documentació al Consell

El Sr. Miquel Lluís Mestre demana si saben què ha passat al Consell, perquè
no donen per rebuda la documentació que l’Ajuntament els envia. Ho diu
sincerament, suposa que per deformació, el caràcter seu municipalista, a
vegades el fa interpretar despotisme administratiu en certes respostes. La
resposta que aquest Ajuntament rep, li genera un poc de confusió. No sap si
han vist pel Registre la resposta que es dona des d’Urbanisme a aquest
Ajuntament sobre que no han rebut la documentació del Pla General. Per
tant, demana si saben per què no han rebut aquesta documentació. Suposa
que l’Ajuntament la va enviar com pertocava. Segons l’escrit,  diu que hi
havia un enllaç, que l’enllaç no funcionava i que, a més, la pàgina web de
l’Ajuntament no funcionava. Demana si tenen constància d’això, si saben
què ha passat.

El batle contesta que amb la plataforma del Consell tenen problemes per
enviar documentació. No sap què passa, però és cert que, a vegades, han
tengut problemes. Concretament, aquesta setmana passada, fins dimecres
o  dijous,  varen  tenir  un  problema  molt  greu,  la  pàgina  web  va  caure
totalment.  Però  no  només  aquest  va  ser  el  problema,  sinó  que  havien
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detectat un baix rendiment, l’empresa va proposar migrar un servidor linux
perquè  fos  més  ràpida,  però  quan  varen carregar  la  còpia,  la  còpia  de
seguretat no va funcionar, tenia uns errors dins el codi i no la varen poder
carregar, amb la mala praxis que ja havien aturat el servidor antic i  no
podien restituir la pàgina. Per tant, reposar això, va dur un parell de dies de
problemes. Si varen intentar accedir a aquesta informació en aquests dies,
probablement l’enllaç no funcionava, perquè la pàgina ha estat caiguda. Li
consta que ja està arreglat. La documentació enviada és molt feixuga i no
es  va  poder  enviar  en  cap  suport.  Vol  pensar  que  aquest  ha  estat  el
problema, de totes maneres, demà s’asseguraran que ve d’aquí.

12.17 Denúncies imposades amb motiu de la Covid

El Sr. Duarte diu que, després de consultar la memòria d’activitats de la
Policia Local de les Illes Balears, durant l’any 2020 l’Ajuntament de Felanitx
només  ha  posat  1  denúncia  relacionada  amb  la  Covid.  El  batle,  a  una
Plenària  va  dir  que  eren  unes  160.  Demana  al  Sr.  Adrover  per  què  el
nombre de denúncies imposades és tan baix en relació a les que va dir el
batle. I també demana aquesta única persona que va ser sancionada, per
quin motiu ho va ser.

El Sr. Sebastià Adrover contesta que no té constància que només hi hagi
una denúncia, però ho consultarà i li dirà a la pròxima Plenària.

El Sr. Duarte explica que és una informació pública, que està a la Direcció
General  d’Emergències,  a  la  memòria  anual  que  es  confecciona  amb  la
informació que faciliten els ajuntaments. Hi consta que Felanitx només ha
posat 1 denúncia, quan municipis semblants, com Alcúdia, n’ha posat 332;
o Pollença, 106. O a Felanitx la gent és molt cívica, o hi ha una contradicció
de dades.

El Sr. Adrover diu que, possiblement, hi hagi una errada de dades, perquè
hi havia més denúncies.

El Sr. Duarte diu que, si és així, i ja que l’informe famós que varen reiterar
constantment al Ple, i durant tres sessions ho varen ajornar a la següent,
fins que el batle va donar la xifra, ja que existeix i s’ha pogut facilitar a la
Direcció General, agrairia que també el facin arribar al seu grup.

12.18 Sol·licitud de suspensió del procés selectiu de suboficial de la
Policia Local

La Sra. Damiana Massutí exposa que, després de tots aquests motius que
han sol·licitat, demanen al batle que suspengui el procés selectiu i que torni
a convocar mitjançant un procediment obert a altres cossos de la Policia
Local.
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I a la Sra. Soler li sol·liciten que actuï en conseqüència als seus actes, i
deixi de mentir sobre que no sabia que el seu home es presentaria a aquest
procés, perquè ella era coneixedora que era l'únic oficial que complia els
requisits i, malgrat això, es va optar per fer un sistema restringit. 

12.19 Motiu pel qual es va convocar per promoció interna la plaça
de suboficial de la Policia Local

Segueix  la  Sra.  Massutí,  i  explica  que,  atès  que  la  Sra.  Soler  no  vol
contestar, demana al batle o al Sr. Aznar, que també era a la Mesa, quin va
ser el motiu que els va fer decidir que es fes de forma tancada, interna i no
oberta, quan sabien que només hi havia un únic aspirant.

El batle demana a quin procés es refereix, a l’anterior o a aquest i la Sra.
Massutí diu que parla d’aquest.

El batle contesta que pel mateix que els altres.

La Sra. Massutí diu que no, que el 2019, amb dos aspirants per a la plaça
d’inspector.

El batle l’interromp i demana «I a l’anterior?»

La Sra. Massutí diu que el que demana és per què es va optar a fer de
manera interna, quan se sabia que només podia opositar una persona.

El batle contesta que pel mateix que les altres.

La Sra. Massutí  replica que no, perquè a les altres no hi  podia opositar
només una persona, n’hi podien opositar dues. Diu al batle que deixi de
mentir, i que li digui per què es va optar per fer-la de manera interna, i no
oberta.

El batle torna contestar que pel mateix que totes les altres, perquè totes les
promocions que s’han fet d’oficials, de subinspector, de subinspector i de
subinspector, s’han fet per promoció interna.

La Sra. Massutí demana al batle si li  diu que la d’inspector es va fer de
manera interna. Diu al batle que està equivocat, i la va fer ell. Es va fer
oberta.

El  batle  explica  que,  efectivament,  oficials  i  subinspectors  es  varen  fer
internes. La que es va fer oberta era la d’inspector.

La Sa. Massutí insisteix que n’hi havia dos que podien optar a presentar-se,
i no en varen voler cap dels dos, i la varen fer de forma oberta. La seva
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pregunta és molt directa, si per a inspector no els va anar bé que fos de
manera interna amb dos candidats de la Policia que hi podien optar, no és
lògic que, sabent que només hi ha una persona que es pot presentar com a
subinspector, es faci de manera interna. És això, i voldria que el batle li
aclarís.

El batle diu que li aclarirà. Explica que totes les proves de policia, fins i tot
la  primera  convocatòria,  s’han  fet  per  promoció  interna,  oficials  i
subinspectors. La d’inspector no es va fer per promoció interna, perquè per
a la prefectura, no s’hi pot fer, s’ha de fer obert. I potser no s’hi va fer
perquè,  directament,  les  persones  que  hi  havia  a  la  plantilla  no  es
consideraven les més adients per cobrir la prefectura. Han duit dos caps de
Policia de fora, no un, dos. Per tant, aquests procediments es varen fer de
forma molt clara. Suggereix a la Sra. Massutí que consulti les actes del seu
arxiu socialista, perquè estaven a l’equip de govern que va decidir iniciar el
primer procés per cobrir la plaça d’inspector, que mirin el Reglament del
Cos de la Policia i, si els queda res sense aclarir, el mes que ve, que li torni
demanar. Però, si fa aquestes consultes, li toca quedar més clar que l’aigua:
oficials, promoció interna; subinspectors, tres pics se’n ha fet de promoció
interna, tres pics, perquè varen dir que intentarien consolidar la plantilla de
la Policia Local, des dels policies, fins al cap. El problema és que al cap no
s’hi  arriba,  s’arriba als  subinspectors.  Li  diu  que agafi  els  acords  de les
Meses d’anys enrere,  a veure si  ja  no parlaven exactament  del  mateix.
Afirma que la  Sra.  Massutí  vol  continuar  marejant  la  perdiu  del  cap  de
setmana fins la setmana que ve i, per moltes voltes que li faci, el problema
està tancat.

La  Sra.  Massutí  replica  que el  que vol  fer  el  batle,  és enganar tots  els
felanitxers. Ell mateix ha dit que no la varen fer interna, perquè els dos
candidats que hi havia no els convencien.

El batle afirma que la Sra. Massutí no entén res.

La  Sra.  Massutí  demana  al  secretari  que  consti  en  acta.   I  això  no  és
pregunta, és afirmació.

El batle demana quina és la pregunta.

La Sra. Massutí torna a repetir que per què no es fa de manera oberta,
quan saben al cent per cent que només hi ha un candidat per persentar-se,
de manera interna.

El batle contesta que perquè no ho volien fer de la manera que al grup
socialista els hagués encantat.

La Sra. Massutí afirma que perquè estava pactat, el batle ara ho acaba de
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reconèixer que això formava part del pacte.

El batle ho nega i diu a la Sra. Massutí que això hagués format part del
pacte que a ella li hauria agradat tenir. Assegura que la Sra. Massutí no
hagués  permès,  de  cap  de  les  maneres,  que  aquesta  convocatòria  es
pogués fer. Tres vegades s’han tret places de subinspector i tres vegades
han estat de promoció interna, totes les convocatòries que s’han fet, com
les d’oficial.

12.20 Reforma del Sindicat

El Sr. Francisco Duarte manifesta que, en relació a un registre d’entrada a
aquest Ajuntament que ha fet la Direcció General d’Urbanisme, referent que
la  recepció  de  l’aprovació  inicial  del  Pla  General  no  està  correctament
entrada. En vista d’això, i que abans també han parlat del Pla General quant
a la declaració BIC de les barraques,  hi ha un tema que els preocupa i no
voldrien  que  la  deixadesa  d’aquest  departament  obligàs  a  perdre,
precisament,  un  tema  tan  important  com  és  el  tema  del  Sindicat.  A
diferents  Plenàries,  el  batle  ha  dit  que  ho  estan  mirant,  que  ho  van
consultant, que encara no tenen una resposta sobre la modificació dels usos
dels terrenys del Sindicat que s’havia de dur a terme. Li consta que aquesta
petició encara no s’ha fet, i volia saber quin és el motiu que la motiva, i
també el fet de declarar el BIC, i així com havia instat el departament de
Patrimoni, de demanar una modificació del que s’entén l’entorn antic del
Sindicat.  Demana  com es  troba  aquest  tema,  perquè  n’han  parlat  aquí
diverses vegades i li consta que no han trascendit el que s’havia dit.

El batle contesta que aquest tema es troba bé, fa el seu camí, el Pla General
no hi interfereix, ja es va exposar específicament que no hi intervendria, i
per quan el  Consell  tengui els 30 milions que necessita per reformar el
Sindicat, el canvi del planejament estarà.

El Sr. Duarte afirma que els 30 milions del que parla el batle, és un pla
estratègic a favor del qual hi ha votat el seu partit, el Pi, el partit de la Sra.
Soler, no.

12.21 Reunió del batle amb els regidors 

El  Sr.  Francisco  Duarte  demana  al  batle  si,  com a  president  d’aquesta
institució, va fer una reunió, o ha fet alguna reunió amb els seus regidors i
els ha explicat quines eren les incompatibilitats dels regidors amb les seves
àrees de govern.

El batle li demana per què, si té algun problema.

El Sr. Duarte diu que tornarà a fer la pregunta. Demana al batle si, com a
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president d’aquesta institució, va fer o ha fet alguna reunió amb els regidors
del seu equip de govern i els ha explicat quines eren les incompatibilitats
dels regidors amb les àrees de govern.

El  batle  demana si  hi  ha algun problema amb algun regidor  que tengui
incompatibilitat amb les seves àrees de govern. 

El Sr. Duarte diu que el batle no li contesta la pregunta que li ha fet, i la
torna formular,  i  afegeix  que segurament a la  Sra.  Soler  també li  sona
aquesta pregunta.

El batle contesta repetint novament la pregunta de si hi ha algun problema
amb la incompatibilitat dels regidors.

El  Sr.  Duarte  replica  que les  preguntes  les  fa  l’oposició,  no  el  batle.  Li
demana que contesti i si no vol contestar, que no contesti, però que no li
faci preguntes. 

El  batle  també  replica  que  el  Sr.  Duarte  demani  el  que  vulgui,  i  ell
contestarà el que vulgui.

El Sr. Duarte exigeix al batle que contesti, però que no demani.

El batle diu que no li demana, li contesta.

El Sr. Duarte diu que li farà novament la pregunta per darrera vegada, i
demana al secretari que consti en acta. Formula altra cop la pregunta.

El batle torna a demanar si hi ha algun problema amb la incompatibilitat
dels regidors. I avisa el Sr. Duarte que li pot demanar totes les vegades que
vulgui,  perquè  li  contestarà  exactament  el  mateix,  o  pot  fer  una  altra
pregunta. Pot fer el que trobi.

El Sr. Duarte diu que en tenia més, però la Plenària ha estat densa, i les
ajornarà fins a la pròxima sessió.

El batle els fa el suggeriment que abans les passin pel corrector de respecte
i pel de mentides.

I, en no haver-hi més assumptes que tractar, el batle aixeca la sessió, de la
qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

Felanitx, document signat electrònicament al marge.


